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Tie viens otru nenodod... 
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“...gadu simts kā 
mūžiņis krāsojās” 
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Pirms lieliem svētkiem 
pieņemts sakārtot ne ti-
kai atmiņas, bet arī lietas 
ap sevi. Ventspilniece Bi-
ruta Lindenberga tādās 
noskaņās pārlūkojusi reti 
vaļā vērtu ģimenes albu-
mu, ko viņas tēvs Andžs 
Polis sācis aizpildīt 1926. 
gadā, Latvijas armijas 
sastāvā dienot Liepājas 
Karostā. Un starp lapām 
pamanījusi četrdesmit gadus senu izgriezumu no 
laikraksta “Padomju Jaunatne”, kurā minēts tēva 
vārds un pievienotajā militārā orķestra kopbildē 
atpazīstama viņa seja. Tekstā stāstīts par notiku-
miem Maskavā tieši pirms simts gadiem, kuros kā 
latviešu strēlnieku orķestra mūziķis piedalījies arī 
Andžs Polis. 

Ir populārs teiciens, ka grūti sasniegt pirmo vietu un augstāko līmeni, bet vēl grūtāk ir no-
turēt augsto latiņu un nosargāt līdera pozīciju. Pēdējā laikā to vistiešākajā veidā var attie-
cināt uz Ventspili. Konkrētāk, uz pašvaldību, kurai šovasar kā lāstu kāds būtu uzlicis – vienā 
aptaujā pēc otras pilsētas tēlam neraksturīga lejupslīde no pirmajām vietām uz zemākām... 
Nav jau gluži tā, ka paši vairs nemīlam vietu, kurā dzīvojam. Negribas arī ticēt, ka mūs 
sāk mīlēt mazāk. Patiesībā iespējas kļūst arvien plašākas, bet konkurence sava fanu pulka 
nosargāšanai – arvien izteiktāka. Laiks, kad varēja sēdēt uz slavas lauriem un priecāties, ka 
vecā taktika atkal nostrādāja, ir pagājis. Tagad sākam izjust reālās sekas. Ar ko sākt?

Ventspils Latvijā mīlētākās 
pilsētas titulu atdod Siguldai

“Ventspilnieks.lv” jau rakstīja par dažām no šīm aptaujām. 
Piemēram, nule kā noslēdzās iedzīvotāju balsojums, kurā trīs 
kategorijās noskaidroja ģimenēm draudzīgākās pašvaldības 
Latvijā. Republikas mēroga pilsētu vidū pēc pērn piedzīvo-

tās rūgtās vilšanās, Ventspils šogad piedzīvoja vēl sāpīgāku 
sakāvi, jo neiekļuva pat trīs labāko pilsētu vidū, un līdz ar to 
finālā netika.  

Īsts fiasko sanāca ar dalību nacionālās lidsabiedrības «air-

K 
ultūras ministri-
jas Sabiedrisko 
attiecību noda-
ļas vadītāja Lita 
Kokale informē, 

ka profesionālās izglītības 
kompetenču centra (PIKC) 
„Ventspils Mūzikas vidus-
skola” mācību process kopš 
2014.gada tiek nodroši-
nāts četrās dažādās ēkās, 
un skolas darbības uzsāk-
šanai jaunajā koncertzālē 
nepieciešamā aprīkojuma 
– kamerorķestra inventā-
ra un mūzikas instrumen-
tu – iegādei piešķirti 690 
315 eiro.

Savukārt pārējie kultūriz-
glītības sistēmā izveidotie 
PIKC ir saņēmuši ievēroja-
mi mazāk. Lai nodrošinā-
tu audzēkņu, skolas darbi-
nieku, pedagogu un skolas 
apmeklētāju drošību, abās 
PIKC „Liepājas Mūzikas, 
mākslas un dizaina vidus-
skola” nekustamo īpašumu 
ēkās tiks veikti remontdar-
bi tehniskajā apsekošanā 
konstatēto defektu novēr-
šanai, steidzamu pārbū-
ves un atjaunošanas darbu 

Aizejošā valdība Ventspils 
Mūzikas vidusskolai 
papildus piešķir vēl teju 
700 tūkstošus eiro
Aizejošā valdība šonedēļ lēma par vairāk nekā 
desmit miljonu eiro pārdali dažādiem mērķiem no 
naudas, ko ministrijas šogad nav iztērējušas. Lielā-
kās summas pārdalītas starp Labklājības ministrijas 
programmām, taču arī Kultūras ministrijas pārziņā 
esošie objekti nepalika bešā. Kopumā 1,1 miljonu 
eiro nolēma piešķirt Ventspils Mūzikas vidusskolai, 
Liepājas Mūzikas, mākslas un dizaina vidusskolai, 
Nacionālajai Mākslu vidusskolai un Rīgas Dizaina un 
mākslas vidusskolai. Ventspils Mūzikas vidusskolai 
tika “lauvas tiesa” – teju 700 tūkstoši eiro.

veikšanai 314 600 eiro 
apmērā. PIKC „Nacionālā 
Mākslu vidusskola” struk-
tūrvienības Emīla Dārziņa 
mūzikas skolas ēkas kāpņu 
telpu remontam un Rīgas 
Horeogrāfijas skolas ēkas 
fasādes dekoratīvā apšu-
vuma un siltumizolāci-
jas atjaunošanai piešķirti 
104 431 eiro. PIKC „Rīgas 
Dizaina un mākslas vidus-
skola” datorprogram-
mu licenču iegādei mācī-
bu procesa nodrošināšanai 
novirzīti 50 000 eiro.

Aizejošās valdības dās-
nums attiecībā pret 
Ventspils Mūzikas vidus-
skolu izbrīnu neizraisa. 
Atgādināsim, ka 15 miljoni 
eiro no Ventspils Mūzikas 
skolas būvniecībai atvēlē-
tās naudas nākuši no sil-
tumnīcas efekta gāzu emi-
siju samazināšanai domā-
tajiem ES līdzekļiem.  Valsts 
kontrole jau pirms gada 
norādīja, ka, piešķirot 
Ventspils mūzikas vidus-
skolai siltumnīcas efekta 

Baltic” organizētajā interneta balsojumā, kurā tika noteik-
tas tās 14 Latvijas pilsētas, kuru vārdi turpmāk rotās 14 jau-
nās “Airbus A220-300” lidmašīnas. 
Balsošanā tika uzrunātas un līdz ar 

BIJA BĪSTAMI  
LEPOTIES

“Droši vien pati to tur, 
piesardzības instinkta vadī-
ta, kā potenciāli bīstamu 
aiz vāka biju nolikusi. Ar 
latviešu sarkanajiem strēl-
niekiem oficiāla vara tolaik 
ļāva lepoties, un avīzes 
raksts bija tieši tāds. Bet 
ja nu kāds parok dziļāk 
un uzzina, ka tēvs dienē-
jis arī brīvās Latvijas armi-
jā, vēlāk Jelgavas policijā, 
bet pēc tam bijis jaunā-
kais leitnants Latviešu SS 
leģionā Liepājā?” Biruta 
atceras, kā viņas vīram, 
kuģa mehāniķim Elmāram 
Lindenbergam padom-
ju gados nav ļauts strādāt 
uz lielajiem zvejas trale-
riem, kas reizēm iegāja 
arī ārvalstu ostās. Un tikai 
tāpēc, ka viņam bijuši radi 

Zviedrijā un Kanādā. Bail 
pat padomāt, ja kāds čekai 
pačukst – viņam sievastēvs 
leģionārs...  

“Mans skaistais un stip-
rais tēvs aizsaulē aizgāja 
drīzi pēc Otrā pasaules kara, 
kurā bija sabeidzis veselī-
bu. Man toreiz bija tikai div-
padsmit gadu, no kuriem 
kopā sabijām varbūt pusi 
laika, dienests viņu sauca 
prom no mājām pat brīv-
dienās, nemaz nerunājot 
par kara laiku. Pēc dabas 
būdams jautrs un atklāts, 
pēckara gados viņš man un 
vecākajai māsai Ilgai maz 
tomēr stāstīja par okupā-
ciju laikā piedzīvoto.  Kā 
daudzi toreiz, laikam taču 
baidījās, ka bērnu naivu-
mā mēs dzirdēto palaidīsim  
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Valsts kontrole (VK) lūgusi Korupcijas novēršanas un 
apkarošanas biroju (KNAB) un Finanšu ministriju (FM) 
izvērtēt Ventspils pašvaldības un SIA ““Ventspils nafta” 
termināls” (VNT) pērn veikto 2,5 miljonu eiro darījumu, 
norādīts VK revīzijā par 2017.gada pārskatu par valsts 
budžeta izpildi un par pašvaldību budžetiem. 

KNAB vērtēs VNT 2,5 
miljonu eiro darījumu 
ar Ventspils domi

L 
ai arī Ventspils paš-
valdības konsolidēta-
jā 2017.gada pārska-
tā ““Ventspils nafta” 
termināls” domei 

ieskaitītie vairāk kā 2,5 mil-
joni eiro ir iegrāmatoti kā 
ziedojums, pašvaldība šos 
ieņēmumus par ziedojumu 
neatzīst. Šādu viedokli paš-
valdība pauda, kad VK revī-
zijā konstatēja – ar minētā 
ziedojuma pieņemšanu tiku-
šas  pārkāptas likuma “Par 
interešu konflikta novēršanu 
valsts amatpersonu darbībā” 
prasības. Proti, VNT minētā 
likuma izpratnē nav neiesais-
tīta persona, un tātad dome 
no šīs kompānijas ziedoju-
mus pieņemt nedrīkstēja. 

KĀDIEM MĒRĶIEM  
ĪSTI BIJA PAREDZĒTI 
2,5 MILJONI?

Saskaņā ar Ventspils 
domes sniegto informāciju 
nauda bijusi paredzēta pasā-
kumiem saistībā ar iedzīvotā-
ju sociālo apstākļu un veselī-
bas aizsardzības uzlabošanu, 
pilsētas labiekārtošanai un 
infrastruktūras attīstībai, izglī-
tības, kultūras, veselīga dzī-
vesveida un sporta pasākumu 
norisei un pieejamībai plašā-
kai sabiedrībai, tūrisma vei-
cināšanai, vides aizsardzības 
projektiem, kā arī komercdar-

bības attīstībai Ventspilī un 
Jūras svētkiem. Taču VK revī-
zijas laikā dome savu skaid-
rojumu nedaudz piefrizē-
ja un paziņoja, ka “noslēg-
tā vienošanās nav ziedoša-
nas līgums un uz tās pamata 
veiktais maksājums nav zie-
dojums. Vienošanās ir brīv-
prātīga vides vienošanās, kas 
ir īpašs publisko tiesību līgu-
ma veids, kurš reglamentēts 
Vides aizsardzības likumā.” 
Savukārt saskaņā jau ar Vides 
aizsardzības likumu, naudu 
var izlietot vides aizsardzības 
prasību nodrošināšanai, un, 
kā VK skaidro Ventspils dome, 
minētais līgums esot saistīts 
“ar papildus pienākumu lab-
prātīgu uzņemšanos vides 
interesēs, tajā skaitā, videi 
nodarītā kaitējuma kompen-
sēšana”. Kā redzams, šajā 
skaidrojumā iepriekš minētie 
ziedojuma izlietošanas mērķi 
ir mainījušies. 

Pati par sevi vides vieno-
šanās būtu tikai apsveicama, 
ja vien, pirmkārt, nebūtu šī 
līguma noslēgšanas priekš-
vēstures un, otrkārt, domes 
vēlme neinformēt opozīci-
jas deputātus par attiecīgā 
līguma noslēgšanas apstāk-
ļiem un ar tiem saistītajiem 
dokumentiem. 
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Notiesā lietuvieti
Ventspils tiesas priekšā stājusies lietuviete, 
kura izraisījusi smagu avāriju ar cietušo. 

50 gadi
50. gadadienu atzīmējusi 4. vidusskola. Bijušie 
un esošie skolotāji pulcējās kopējā pasākumā. 

Atjauno baznīcas jumtu
Noslēdzas baptistu baznīcas fasādes un jumta 
remonts. Pusi izdevumu finansē pašvaldība. 
Ēkai uzlikti Vācijā ražoti dakstiņi, kas tradicio-
nāli tiek izmantoti vēsturisku ēku restaurācijai.

Izkrīt krava
Uz Ventas tilta kādai automašīnai izkritusi daļa 
kravas – ruļļos satītas metāla loksnes. Bojāts 
brauktuves segums, nožogojums un arī pati 
krava.

Tornis atjaunots

VENTSPILĪ

REDAKCIJAS KOMENTĀRS

“Lemberga fenomens” un “kritiskā masa”
“Kritiskā masa, kas aizbaidīja vēlētājus no ZZS, sakrājās pa 
pilītei, un ar Lembergu nebūtu gludi. Lembergs – apsūdzēts, 
bez cerībām dabūt pielaidi noslēpumam – negāja par prem-
jeru, kad postenis krita ZZS rokās, – un diez vai pats gribēja. 
Kad varu paņēma Kučinskis, bija skaidrs, ka Lembergs nevar 
atgriezties un ZZS jāiztiek ar to, kas ir. Lembergs var strostēt, 
nestrostēt, bet katram – arī Lemberga fenomenam – reiz 
pienāk gals.”
(Eksprezidents Valdis Zatlers intervijā “Latvijas Avīzei”.)

• • •

P 
atiesībā lokāla mēroga karalistes, ķeizaristes vai liel-
hercogistes Latvijā netrūkst. Neba nu tieši Ventspils 
ir tā vienīgā, kur gadu desmitiem amatos aizsēdēju-
šies vieni un tie paši cilvēki, bet “valdīšanas” stils ir 
līdzīgs mūsu pilsētai kā Ventas ūdens pile. Šajā ziņā 

mūsu pilsētas nenomaināmajam vadonim pogas var izgriezt gan 
Krāslavas, gan Jelgavas, gan Liepājas, gan vēl kādas citas pilsētas, 
novada vai pagasta vietvalži. Jā, nebūt ne tik slaveni, jā, nebūt ne 
tik bagāti, jā, nebūt ne tik varaskāri... Toties neviens no viņiem uz 
apsūdzēto sola nesēž, vietējos resursus “izmanto”, diplomātiski 
sakot, ar prātu un mēra sajūtu. Tā, lai tiesībsargiem, visu redzoša-
jiem medijiem un vietējiem aktīvistiem acīs nelēktu, lieku uzma-
nību sev nepiesaistītu, ar skaļām un pompozām izrādēm uguni uz 
sevi neizsauktu... Kā sacīt jāsaka, uz Rīgu neraujamies, savas lie-
tas kārtojam klusi, mierīgi un savas ķeizaristes ietvaros. Protams, 
lielā mērā tas skaidrojams ar konkrētā pilsētas vai novada “kara-
ļa” personīgajām īpašībām – ne visi grib par visām varītēm ielēkt 
multimiljonāra statusā, ne visiem gluži kā pirmās nepieciešamī-
bas prece, kā dienišķā maize vai spirdzinošais avota ūdens nepie-
ciešama “ietekme” un tieksme spaidīt uz dažādu krāsu un izmēru 
podziņām, lai regulētu “lielās lietas”. Toties sava iztikšana un kāds 
lieks, aiz oderes aizķēries “eiriks” tiek visiem... Arī bērni un, kas 
zina, pat mazbērni nodrošināti. 

Tiesa gan, uzmanīgiem šajā sakarībā jākļūst visiem. Ne tikai vie-
nam Lemberga kungam vien. Jo lokāla mēroga patvaldnieki, gluži 
kā “mūžīgie” deputāti pa vienam vien tiek no varas atbīdīti. Bez 
visām tiesas prāvām, bez liekas ažiotāžas un stresa – demokrātis-
ku vēlēšanu rezultātā. Lūk, Lemberga kungs varētu paskatīties uz 
“Jēkabpils fenomena” – desmitgadēm valdījušā Salcēviča kunga 
– nokļūšanu dziļākajā opozīcijā paša pilsētas domē. Vai (nedaudz 
mazāka mēroga) Ķekavas bosa Damlica krahs beidzamajās pašval-

dību vēlēšanās. Vai (pavisam mazā mērogā) Birzgales pagasta šefa 
Kotāna – viņš, starp citu, bija ilgvaldīšanas rekordists visas Latvijas 
mērogā – politiskā “traģēdija”: atcelšana no amata... Tātad cilvēku 
izvēle par labu “jaunajiem” vai vismaz citādākiem valdītājiem ir 
visaptveroša. Ne tikai šajās Saeimas vēlēšanās vien. 

Un te nu eksprezidenta Zatlera piesauktais “Lemberga fenome-
na” noriets ir kā uz delnas. Pamazām, bet metodiski. “Lemberga 
fenomens” pat varētu iegūt tādu kā diagnozes vispārēju apzīmē-
juma statusu – ar šo terminu varētu raksturot “ierindas vēlētāja” 
vēlmi pēc “mazākā ļaunuma”. Tā teikt, nekas labāks jau nebūs, 
tāpat skaidrs, no kurienes un kā tapušas šo cilvēku bagātības, 
uzkrājumi un ietekme, bet labāk jau tomēr zināms un pazīstams 
ļaunums, nekā, piemēram, kāds jauns, kurš, visticamāk, blēdīsies 
tāpat kā vecie vēži... Pārmaiņas, jauni vēji politikā, vecā “kaluma” 
politikāņu un shēmotāju ietekmes mazināšana nekad nenāk vieg-
li. Ne tikai tāpēc, ka gadiem iestrādātās shēmas viņiem dod pieeju 
finanšu resursiem un varas svirām, bet arī tādēļ, ka šādu “pārbau-
dītu kadru” nomaiņai vajadzīga arī pietiekami izaugusi sabiedrības 
kopējā un katra vēlētāja personiskā apziņa. Pirmkārt, par to, ka 
katra mūsu balss ir svarīga. Un mēs neviens neesam tikai skrūvī-
te kāda cita vadītā mehānismā. Otrkārt, par to, ka Satversmes 2. 
pantā ierakstītā frāze “Latvijas valsts suverēnā vara pieder Latvijas 
tautai” nav tikai tukši vārdi vien, un savu suverēno varu Latvijas 
tauta var realizēt vēlēšanās – balsojot ar biļetenu, nevis ar kājām 
kaut kur Īrijā vai Norvēģijā, vai vietējā krogā pie alus kausa vēlēša-
nu dienā. Treškārt, par to, ka attieksme “kāda starpība, ko tur iebal-
so” arī ir galvenais iemesls, kādēļ nekas nemainās.

Protams, sabiedrības un katra personiskā apziņa neveidojas no 
nekā. Tā neveidojas arī pēc kāda intelektuāļa gudriem padomiem. 
Mūsu dzīves pieredze – tostarp, arī tā, kas veidojusies 50 padomijas 
varas gados – nekur nav pazudusi. Un tad taču tiešām bija tā: viņi 
tur augšā izlemj, mēs – izpildām, bet jebkurā gadījumā no mums 
nekas nav atkarīgs. Bībeles leģenda stāsta par Mozu, kas savu 
tautu 40 gadus vadājis pa tuksnesi, kamēr “apmirst” visi verdzību 
pieredzējušie, un tikai tad vedis ļaudis uz apsolīto zemi. Simboliski 
tas nozīmē tikai vienu – mums ir jāizaug līdz tam, lai šis padom-
ju okupācijas gadu pilsoniskais nihilisms pazustu, lai mēs ne tikai 
atmestu ar roku, bet paši uzņemtos atbildību arī par savu brīvību. 
Un tad “Lemberga fenomens” tiešām pazudīs. 

Patiesi jūsu “Ventspilnieks.lv”

Septiņpadsmit gadu laikā –  no 2000.
gada līdz 2018.gadam – iedzīvotāju 
skaits Ventspilī samazinājies par vairāk 
nekā 9300 iedzīvotājiem. Ja 2000.gadā 
Ventspilī dzīvoja 44 233 cilvēki, tad 
šogad, saskaņā ar Centrālās statistikas 
pārvaldes datiem, viņu skaits samazinā-
jies līdz 34 844. Iedzīvotāju skaita sama-
zināšanās tendence joprojām vērojama 
arī valstī kopumā – pēdējo septiņu gadu 
laikā tas sarucis par 140 tūkstošiem, un 
2018. gada sākumā bija 1 miljons 934 
tūkstoši. Iedzīvotāju skaita samazināju-
ma temps 2017. gadā bija 0,81 % salīdzi-
nājumā ar 1,44 % 2011. gadā.

Ventspilī turpina samazināties iedzīvotāju 
skaits

S 
askaņā ar CSP apkopoto informā-
ciju 17 gadu laikā no Ventspils uz 
dzīvi citās Latvijas pilsētās pārcē-
lušies 4704  cilvēki, savukārt uz 
citām valstīm devušies 6240 iedzī-

votāji.  Jāatzīmē, ka laika posmā no 2000. 
līdz 2018.gadam iedzīvotāju skaits sama-
zinājies visos Kurzemes reģiona novados. 
Mazāk cilvēku kļuvis arī Liepājā – ja pirms 17 
gadiem šajā pilsētā dzīvoja 88 974 iedzīvo-
tāji, tad šogad tie ir 69 202 cilvēki.

Statistisko datu krājumā “Demogrāfija 2018” 
publicētie dati liecina, ka bērnu un pusaudžu 
skaits valstī kopumā kopš 2011. gada sākuma 
pieaudzis par 11 tūkstošiem, bet darbspējīgo 
iedzīvotāju skaits samazinājies par 138 un pen-
sijas vecuma iedzīvotāju – par 13 tūkstošiem. 
Turpinās iedzīvotāju novecošanās process. 

2017. gada sākumā Latvijā 388 000 bija 
vecāka gadagājuma cilvēki vecumā 65 gadi 
un vairāk. Demogrāfijas eksperti brīdina, ka 
2030.gadā gandrīz puse vai 46% Latvijas 
iedzīvotāju būs vecāki par 50 gadiem. 

Ceturtdaļa būs pensionāri – vecāki par 65 
gadiem. Lielākā problēma ir tā, ka uz citām 
valstīm dodas ģimenes kopā ar bērniem, 
un rezultāts var būt Latvijai katastrofāls – ja 
1990.gadā vienam pensionāram pensiju pel-
nīja seši strādājošie, tad šobrīd to dara vairs 
tikai trīs. Tiek prognozēts, ka 2030.gadā tie 
būs vairs tikai divi strādājošie. Tas nozīmē, 
ka šodienas vidējai paaudzei nodrošinātas 
vecumdienas var būt visai apšaubāmas. 

Darbspējas vecuma iedzīvotāju skai-
ta samazinājumu būtiski ietekmē migrāci-
ja. 2017. gadā emigrēja gandrīz divas reizes 
vairāk iedzīvotāju darbspējas vecumā (14,7 
tūkst.) nekā imigrēja (7,9 tūkst). Turklāt 
jāņem vērā, ka uz ārvalstīm visvairāk izbrauc 
iedzīvotāji darbspējas vecumā – tie ir 84% no 
emigrējušo skaita. 

Arī demogrāfiskā situācija nav diezin ko 
iepriecinoša – 2017. gadā Latvijā piedzima 
20,8 tūkstoši bērnu, kas ir par 1 140 mazāk, 
salīdzinot ar 2016. gadu. Savukārt pagājušajā 
gadā mirušo skaits bija 28,8 tūkstoši cilvēku. 
Vidējais mirušo vīriešu vecums bija 69 gadi, 
sieviešu – 79 gadi. 

Kā teikts statistisko datu krājumā 
“Demogrāfija 2018”, demogrāfisko situāci-
ju raksturojošs rezultatīvs rādītājs ir vidējais 
paredzamais mūža ilgums, un tas pakāpenis-
ki pieaug. 2017. gadā dzimušo bērnu vidē-
jais paredzamais mūža ilgums bija 74,8 gadi, 
vīriešiem – 69,8 gadi, sievietēm – 79,6 gadi. 
Mirstības un mūža ilguma aprēķini rāda, ka, 
piemēram, vīriešu, kuri sasnieguši 60 gadu 
vecumu, vidējais turpmākās dzīves ilgums 
varētu būt 17 gadi, bet šo pašu vecumu 
sasniegušajām sievietēm – 23 gadi.  

Jāatzīmē, ka gan Latvijā, gan Lietuvā (69,5 
gadi)  vīriešu paredzamais mūža ilgums 2016. 
gadā bija viszemākais Eiropas Savienībā. 
Igaunijā šis rādītājs bija 73,3. Arī sievietēm 
mūža ilguma rādītāji gan Latvijā, gan Lietuvā 
(2016. gadā attiecīgi 79,6 un 80,1 gadi) ir 
vieni no zemākajiem ES. Igaunijā šis rādī-
tājs ir 82,2 gadi. Vēl īsāks paredzamais mūža 
ilgums sievietēm bija tikai Bulgārijā (78,5) un 
Rumānijā (79,1). Savukārt vislielākais pare-
dzamais mūža ilgums vīriešiem 2016. gadā 
bija Itālijā (81,0), bet sievietēm – Spānijā 
(86,3). 

Noslēgušies Dienvidu mola skatu torņa atjau-
nošanas darbi. Nomainītas koka elementu 
detaļas, pārkrāsotas metāla konstrukcijas, 
nomainīti soliņi.

Uzvara konkursā
Ventspils Centra sākumskolas skolotājas 
Sandras Sproģes audzēknes ieņēmušas 1. 
vietu Rīgas starptautiskajā pianistu konkursā. 

Robežu iela – kārtībā
Robežu iela posmā no Mičurina ielas līdz 
Packules tiltam savesta kārtībā. Ierīkota ietve, 
ūdensvads un veloceliņš. 

Vandāļi aizturēti
Pašvaldības policija aizturējusi vandāļus, kuri 
izklaidējušies, bojājot pilsētas infrastruktūras 
objektus. Aizturētie ir vecumā no 13 līdz 16 
gadiem. 

Autoostā būs klavieres
Ventspils bibliotēka sadarbībā ar SIA “Ventspils 
Reiss” iecerējusi autoostas telpās novietot 
brīvi pieejamas klavieres. Ideja aizņemta no 
Lielbritānijas. 

Korim – jubileja
Senioru koris “Slavjaņe” atzīmē 30 gadu jubi-
leju. Paredzēts koncerts, kurā piedalīsies jauk-
tais koris “Cantabile”, Jeļenas Smirnovas deju 
grupa, folkloras grupa “Zdravica” un solisti. 

Peldētāji atklāj sezonu
Piekto peldēšanas sezonu atklājis norūdīšanās 
un ziemas peldēšanas klubs “Ventspils Jūras 
lauvas”. 

Būvē ielu
Ostas iela tiek pārbūvēta. Notiek vēsturisko 
Ostas darbnīcu pārbūve un iekārtošana. 

Ieguldīs koģenerācijā
SIA “Užavas alus” nolēmis ieguldīt apmēram 
miljonu eiro koģenerācijas stacijas būvniecībā. 

Aizvadītas Lībiešu dienas
Sirsnīgā atmosfērā aizvadītas sestās Lībiešu 
kultūras dienas.
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to piedalījās 76 oficiāli atzītās 
Latvijas pilsētas. Balsot varē-

ja jebkurš iedzīvotājs – gan konkrētajā pilsētā vai nova-
dā dzīvojošais, gan jebkurš cits. Taču rezultāts bija tāds, 
ka starp šīm 14 pilsētām nebija atrodams Ventspils vārds. 
Mazā saņemto balsu skaita un vienlaikus arī zemās bal-
sotāju-ventspilnieku aktivitātes dēļ Ventspils pilsēta topā 
nokrita līdz 20. vietai.

Īsā laikā nācās piedzīvot vēl vienu sāpīgu zaudējumu 
– oktobra sākumā žurnāls «Kapitāls» publicēja šī gada 
Latvijas mīlētāko zīmolu topu, kurā Sigulda no troņa gāza 
ilggadējo līderi Ventspili, kura noslīdējusi uz saraksta otro 
vietu. Turklāt Ventspilij cieši uz papēžiem min kā Jūrmala, 
tā Rīga un Liepāja.

Ar ko ir izskaidrojama tāda lejupslīde? Iemesli tam ir 
vairāki. Ja pirms vairākiem gadiem Ventspils pilsēta bija 
līdere mūsdienīgu mārketinga kampaņu un inovatīvu akti-
vitāšu īstenošanā, kā arī spēra pirmos soļus mārketinga 
komunikācijā, mūsdienās situācija ir būtiski mainījusies. 
Agrākie “klusie ūdeņi” daudzu pašvaldību dzīvē ir ievēroja-
mi mainījušies – šodien to pilsētu skaits, kuras īpaši pēdē-
jo divu-trīs gadu laikā ir ievērojami aktivizējušās savas 
mārketinga komunikācijas izpausmēs, ir iespaidīgi pieau-
dzis. Digitalizējusies ir visa Latvija, arī pavisam nomaļas un 
nelielas pašvaldības. Tam ir vajadzīgi finansiāli resursi, taču 
patiesībā nemaz nav jāizmet desmitiem tūkstošu eiro par 
kampaņām, to efektivitāti iespējams panākt arī ar stipri 
ierobežotākiem līdzekļiem. 

Kā norāda “Ventspilnieks.lv” uzrunātie nozares pārstāv-
ji, šajos arvien spēcīgākas konkurences apstākļos ir ļoti 
būtiski būt aktīviem, nevis sēdēt “uz lauriem”. Izaugsmei 
jāseko arvien lielākā amplitūdā. Jā, Ventspils aktīvi pozi-
cionējas sociālajos tīklos, taču tie tiek izmantoti nepilnīgi: 
pilsētas stratēģija tiek turpināta tā, kā to darīja pirms pie-
ciem, desmit un vēl vairāk gadiem – galvenokārt akcen-
tējot sasniegumus un varenību. Šāda veida komunikācijā 
krietni priekšā ir Sigulda. Pirms pāris gadiem tā kardināli 
mainīja savu zīmolu – jauns pilsētas logo, motīvs un stra-
tēģijas pārbūve no pašiem pamatiem. Šodien siguldie-
šiem ciešā saikne ar pašvaldību tieši digitālā kontekstā 
ir ikdienišķa un saprotama. Piemēram, caur sociālo tīklu 
“Facebook”, kur indivīds izjūt personisku attieksmi pret 
viņu kā Siguldai piederīgu un svarīgu cilvēku, nevis kā 
tikai vienkāršu iedzīvotāju. Kā norāda Siguldas mērs Uģis 
Mitrevics, tieši komunikācijas ātrums, jauda un plašums 
sociālos tīklus padara par ietekmīgu rīku stratēģiskā pil-
sētas priekšrocību pārdošanā un pilsētas ikdienas izman-
tošanā. Un Siguldai ir sava mobilā lietotne, kādas nav 
Ventspilij. “Caur šādu lietotni esošā komunikācijas jauda 
palīdz noturēt pilsētas vadību un plānošanu ciešā saik-
nē ar sociālā tīkla lietotājiem, uz pilsētas attīstību visiem 
lūkojoties caur vienu prizmu.” Šādas kopības trūkums ir 
būtisks faktors, kas bremzē sekmīgāku izaugsmi un popu-
laritāti sabiedrībā, bet jo īpaši – lielāku atsaucību no pašu 
ventspilnieku puses, ar kuriem savstarpējā komunikācija 
ir jābūvē uz jauniem pamatiem. 

Ventspils Latvijā mīlētākās 
pilsētas titulu atdod Siguldai

“BRĪVPRĀTĪGI OBLIGĀTIE” ZIEDOJUMI, 
TIESVEDĪBA UN IZLĪGUMS

Vēl 2017.gadā VNT un Ventspils dome bija iesaistītas tie-
siskā strīdā par 2003.gada 19.septembrī starp domi un VNT 
noslēgtā līguma par naftas un naftas produktu transpor-
tēšanu caur pilsētas teritoriju izbeigšanu. Minētais līgums 
paredzēja: Ventspils dome piekrīt, ka VNT pilsētā pārkrauj 
bīstamas vielas, bet uzņēmums par to domei sociālās infra-
struktūras vajadzībām pārskaita vienu miljonu eiro gadā 
plus procentu no prognozētajiem ieņēmumiem. Līdz pat 
2015.gadam, kad VNT nolēma šo “brīvprātīgi obligāto”  
līgumu vienpusēji lauzt, uzņēmums domei jau bija pārskai-
tījis vairāk nekā 13,7 miljonus eiro. Kā 2016.gada pavasarī 
ziņoja LTV raidījums “de facto”, uzņēmums domei paziņo-
jis, ka iepriekšējos maksājumus uzskata par ziedojumiem, 
kurus tagad vairs nevar atļauties, jo sastopas ar dažādiem 
šķēršļiem. Uzņēmumā raidījumam skaidrojuši, ka tas jop-
rojām ir gatavs ziedot naudu dažādiem labdarības projek-
tiem, tomēr no sadarbības ar domi nekādu ieguvumu ter-
minālim vairs neesot. Šķiet, lieki piebilst, ka drīz pēc tam 
cita pēc citas sāka paradīties ziņas par neizturamo naftas 
smaku Ventspilī… 

2015.gadā VNT informēja Ventspils pilsētas domi par 
savu ieceri uzstādīt 5 miljonu eiro vērtu pastāvīgas tvaiku 
savākšanas iekārtu, taču, saskaņā ar publiskajā telpā roda-
mo informāciju, uzņēmums regulāri esot saskāries ar dažā-
diem šķēršļiem no Ventspils pilsētas pašvaldības iestāžu 
puses. Uz šī fona norisinājās tiesāšanās par iepriekš minētā 
2003.gada līguma izbeigšanu, bet 2017.gada 21.jūnijā ar 
Administratīvās tiesas Liepājas tiesu nama lēmumu tiesve-
dība tika izbeigta un, kā teikts Ventspils domes mājas lapā 
publiskotajā informācijā, “VNT, atkarībā no tās komercdar-
bības sekmēm un turpmākām attīstības iespējām, ir apņē-
musies līdz 2025. gadam finansiāli atbalstīt Ventspils pilsē-
tas pašvaldības plānotos pasākumus saistībā ar Ventspils 
pilsētas iedzīvotāju sociālo apstākļu, veselības aizsardzības 
uzlabošanos, Ventspils pilsētas administratīvās teritorijas 
labiekārtošanu un infrastruktūras attīstību, izglītības, kul-
tūras, veselīga dzīvesveida un sporta pasākumu norisi un 
pieejamību plašākai sabiedrībai, tūrisma veicināšanu, vides 
aizsardzības projektu īstenošanu, kā arī komercdarbības 
attīstību Ventspilī.” Skan labi, bet vai to var saukt par vides 
vienošanos Vides aizsardzības likuma izpratnē?

KAS TIEK SLĒPTS NO OPOZĪCIJAS DEPUTĀTIEM?
Opozīcijas deputāti domes sēdēs ne reizi vien lūguši, lai 

viņus nodrošina ar informāciju par dokumentiem,  kas sais-
tīti ar domes un VNT attiecībām, par spēkā esošām un biju-
šajām saistībām, notikušajiem maksājumiem, kā arī atcel-
tajiem un atjaunotajiem līgumiem. Savukārt Jānis Vītoliņš 
norādīja: tā kā jautājums skarot VNT darbību, tad dome ar 
šo jautājumu vērsusies uzņēmumā. Domes izpilddirekto-
ra A.Ābeles parakstītā atbilde pārsteigumu neraisīja. Proti, 
VNT esot paudis aicinājumu nodrošināt ar Vienošanās sais-
tītās komercnoslēpumu saturošās informācijas kā ierobe-
žotas pieejamības aizsardzību, un tālāk seko jau šā rak-
sta sākumā minētais uzskaitījums (kurš vēlāk pārtapa par 
vides vienošanos) par pasākumiem, kurus VNT, kā ilgga-
dējs Ventspils domes sadarbības partneris, finansiāli atbal-
stīšot… Būtībā līdz pat šim laikam nav īstas skaidrības, 
konkrēti kādiem vides aizsardzības vai citiem pasākumiem 
(ja neskaita 1500 eiro Jūras svētkiem) šie 2,5 miljoni eiro 
izlietoti.

Jāatzīmē, ka saskaņā ar VIK revīzijas atzinumā teikto, 
Latvijas Republikas Saeimas Juridiskais birojs paudis vie-
dokli, ka likuma “Par interešu konflikta novēršanu valsts 
amatpersonu darbībā”14. panta mērķis, ierobežojot zie-
dojumu pieņemšanu un vākšanu, citā starpā ir arī aizsar-
gāt privātpersonas no iespējamas ziedojumu izspiešanas…

VAI TIEŠĀM PAŠVALDĪBA VIENKĀRŠI 
KĻŪDĪJUSIES?

Tikmēr VK secinājusi, ka pašvaldība ziedojumu un dāvi-
nājumu budžetā un konsolidētā budžetā ziedojumiem 
atbilstošā ieņēmumu kodā ir nepareizi uzrādījusi saņem-
tos maksājumus 2,5 miljonu eiro apmērā un attiecī-
gi maksājumam atbilstošā budžeta ieņēmumu daļā nav 
uzrādījusi šos ieņēmumus, kā rezultātā pastāv risks, ka 
budžeta pārskatos iekļautā informācija nav atbilstoši kla-
sificēta. Tāpat, vērtējot no termināla saņemtos finanšu 
līdzekļus Vides aizsardzības likuma izpratnē, nav gūta 
pārliecība par saņemto finanšu līdzekļu izlietojuma mērķa 
atbilstību likumā noteiktajam, kā arī par maksājumu 
apmēra pamatojumu. Tāpēc darījuma izvērtēšanai būtu 
nepieciešams Vides aizsardzības un reģionālās attīstības 
ministrijas skaidrojums.

VK norāda, ka, ņemot vērā pretrunīgo informāciju par 
pašvaldības darījumu ar uzņēmumu, pastāv risks, ka paš-
valdība saņēmusi ziedojumus, neievērojot likuma ierobe-
žojumus vai arī pašvaldība gada pārskatā neatbilstoši kla-
sificējusi ieņēmumus. Tāpēc jautājums izvērtēšanai nodots 
KNAB, bet FM lūgts skaidrojums, vai šādi ieņēmumi ir pie-
ļaujami, kā tie uzrādāmi budžetu pārskatos, vai, iespējams, 
ir nepieciešams pilnveidot ieņēmumu klasifikāciju. 

KNAB vērtēs VNT 2,5 miljonu eiro 
darījumu ar Ventspils domi

mazināšanai paredzētos līdzekļus, 
mērķis, kam minētā nauda domā-

ta – oglekļa dioksīda emisijas samazinājums – netiks sasniegts. 
Ventspils pilsētas dome norādīja, ka šis VK revīzijas ziņojumā 
norādītais apgalvojums ir nepatiess un tendenciozs.

Vēl 10 miljoni eiro tika saņemti no kultūrizglītības iestādēm 
piešķirtā struktūrfondu finansējuma, bet pusotrs miljons – no 
tā dēvētajām deputātu kvotām. Ventspils pašvaldība pati šajā 
objektā ieguldījusi salīdzinoši nelielus līdzekļus.

Kopumā Ventspils Mūzikas skolas ar koncertzāles funkciju būv-
niecībā ieguldīts 31 miljons eiro. Salīdzinājumam: Liepājas “Lielā 
dzintara” astoņstāvu komplekss izmaksāja 38 miljonus eiro, bet 
2014. gadā ekspluatācijā nodotās Vidzemes reģionālās koncert-
zāles “Cēsis” būvniecības izmaksas bija nepilni 14 miljoni eiro. 

Aizejošā valdība Ventspils 
Mūzikas vidusskolai papildus 
piešķir vēl teju 700 tūkstošus eiro

Zaļo un Zemnieku savienība uz 13.Saeimas laiku pagari-
nājusi līgumu ar Aivara Lemberga vadīto partiju  “Lat-
vijai un Ventspilij”. ZZS informē, ka attiecīgo sadarbības 
līgumu atjaunošana ir ierasta prakse starp vēlēšanām 
un jaunās Saeimas sanākšanu. Tāpat tikšot atjaunots arī 
līgums ar Liepājas partiju.

Līdz šim ZZS sadarbība ar “Latvijai un Ventspilij” bijusi visno-
taļ izdevīga. A.Lemberga vadītā partija ZZS pievienojās pirms 
9.Saeimas vēlēšanām, un zaļzemnieki ieguva 18 vietas par-
lamentā. Pirms 10.Saeimas vēlēšanām viņiem pievienojās arī 
Liepājas partija, un rezultāts bija 22 Saeimas deputātu vietas. 
11.Saeimas vēlēšanās partiju apvienotais saraksts ieguva vien 
13 vietas parlamentā, bet 12.Saeimā – 21, un tieši šī partija arī 
veidoja valdību. Taču 13.Saeimas vēlēšanās ZZS, “Latvijai un 
Ventspilij” un Liepājas partijas apvienība piedzīvoja pamatīgu 
krahu, iegūstot vien 11 vietas parlamentā un krietni pabojātu  
reputāciju. Jau rakstījām, ka smags popularitātes kritums ZZS 
bija pat vienā no galvenajiem partijas bastioniem – Kurzemē 
un tieši – Ventspilī, no kurienes nāk divi ilggadējie kandidā-
tu līderi un vietējās partijas “Latvijai un Ventspilij” pārstāvji. 
Lai gan Ventspilī kopvērtējumā uzvarēja ZZS, tomēr politiskais 
spēks saņēma rekordzemu atbalstu. Ventspilī bija vērojama 
trešā zemākā vēlētāju aktivitāte Latvijas republikas mēroga 
pilsētu vidū, un, salīdzinājumā ar iepriekšējām Saeimas vēlē-
šanām, Ventspilī atbalsts zaļzemniekiem bija par 2/3 trešda-
ļām zemāks. Politikas vērotāji un eksperti pēc vēlēšanām iztei-
ca versijas, ka, iespējams, sācies arī Ventspils ilgstoši pie varas 
esošo politiķu noriets uz Latvijas politiskās skatuves.

Turklāt par gaidāmo izstāšanos no “Latvijai un Ventspilij” 
paziņojusi arī viena no ZZS saraksta “lokomotīvēm” – finanšu 
ministre Dana Reizniece – Ozola, kuras dalība partijā “Latvijai un 
Ventspilij” tika vērtēta kā viens no faktoriem, kādēļ viņa pērnā 
gada nogalē neieguva Eirogrupas prezidentes amatu. Biedrības 
"Eiropas Kustības Latvijā” prezidents Andris Gobiņš toreiz iztei-
cās, ka tieši “Lemberga faktora” dēļ Danas Reiznieces-Ozolas 
izredzes kļūt pa ES finanšu ministru padomes jeb Eirogrupas 
prezidenti ir ļoti zemas. “Neviens ES negrib būt atkarīgs no 
Krievijas prezidenta Vladimira Putina draugiem, kuri ir gan ZZS, 
gan Aivara Lemberga personā, tiešā vai netiešā veidā. Saiknes 
tur ir ļoti spēcīgas, un šis ir tas, kas ļoti samazina varbūtību 
Reizniecei-Ozolai iegūt šo amatu. Par labu nenāk jebkāda veida 
šaubu ēnas par neatkarību un spēju patstāvīgi domāt,” toreiz 
bilda biedrības prezidents. Lai nu kā, bet pati Dana Reizniece-
Ozola plānus par aiziešanu no “Latvijai un Ventspilij” neslēpj.

Tiesa, no “Latvijai un Ventspilij” ZZS Saeimas frakcijā strā-
dās deputāti Gundars Daudze un Jānis Vucāns, kuri abi ir pie-
redzējuši politiķi un politikas “ilgdzīvotāji”.  Gundars Daudze 
savu karjeru sāka Ventspils pilsētas domē kā Veselības aizsar-
dzības komisijas priekšsēdētāja vietnieks, partijā “Latvijai un 
Ventspilij” iestājās 2001. gadā. Ievēlēts 9., 10. un 12.Saeimā, 
bijis gan Saeimas priekšsēdētājs, gan Saeimas priekšsēdētājas 
biedrs. Strādājis par Valsts prezidenta Andra Bērziņa kancelejas 
vadītāju. Savukārt Jānis Vucāns 2005. un 2009. gadā  ievēlēts 
Ventspils domē no partijas “Latvijai un Ventspilij” saraksta, bijis 
10.,11. un 12.Saeimas deputāts, kā arī Saeimas priekšsēdētā-
jas Solvitas Āboltiņas biedra amatā Gundara Daudzes vietā, kad 
viņš kļuva par Valsts prezidenta kancelejas vadītāju.

Kā ziņots, saskaņā ar A.Lemberga teikto “Latvijai un Ventspilij” 
un ZZS sadarbības līgums paredz galvenos sadarbības virzienus, 
piemēram, veselības, zinātnes, izglītības jomā. Sadarbības līgu-
mā minēts, ka jāveicina integrācija Eiropas Savienībā, nesama-
zinot Latvijas valsts suverēnās tiesības, kā arī līdz šim neviens 
par to nav runājis, taču šajā līgumā minēts, ka jāsāk Latvijas 
integrācija NATO militārrūpnieciskajā kompleksā. 

“Latvijai un Ventspilij” 
ar  ZZS sadarbosies 
arī turpmāk

 turpinājums no 1. lpp.

 turpinājums no 1. lpp.

 turpinājums no 1. lpp.
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Partijas lielākoties gatavas 
iesaistīties valdības 
veidošanas darba grupās 
Vairāki politiskie spēki gatavi iesaistīties 
gan tematisko grupu darbā, kas disku-
tēs par konkrētiem nākamās valdības 
darbiem, gan atsaukties Jaunās kon-
servatīvās partijas (JKP) iniciatīvai tik-
ties Saeimā ievēlētajiem deputātiem. 
JKP uz tikšanos aicinājusi visus Saeimā 
ievēlētos spēkus, izņemot “Saskaņu” 
un ZZS.

Cīņu par VID vadītāja amatu 
turpina trīs pretendenti
Valsts ieņēmumu dienesta ģenerāldi-
rektora atlases komisija nolēmusi uz 
konkursa trešo kārtu virzīt trīs preten-
dentus. Personālvadības speciālisti pār-
baudīs viņu vadības kompetences, tad 
izvērtējot šajā un iepriekšējās kārtās 
gūto informāciju, komisija noteiks, kurš 
no finālistiem saņem visaugstāko vēr-
tējumu kopumā. Par pretendentu tiks 
apkopotas atsauksmes no vismaz sep-
tiņām personām, kā arī veikta reputāci-
jas risku analīze.

Darba sludinājumos būs 
jānorāda arī potenciālā alga
Darba sludinājumos turpmāk būs jāno-
rāda arī attiecīgā amata darba algas 
amplitūda. To paredz izmaiņas Darba 
likumā, kas trešajā lasījumā atbalstītas 
Saeimas Sociālo un darba lietu komisi-
jas sēdē. Potenciālā bruto darba alga 
būs jānorāda mēneša vai gada griezu-
mā, vai arī kā stundas tarifa likme.

Izsludināts likums 
trauksmes cēlēju 
aizsardzībai
Valsts prezidents izsludinājis Trauksmes 
celšanas likumu, kura mērķis ir veicināt 
trauksmes celšanu un nodrošināt pienā-
cīgu trauksmes cēlāju aizsardzību. Celt 
trauksmi varēs par korupciju, krāpšanu, 
amatpersonu bezdarbību, nolaidību vai 
ļaunprātīgu dienesta stāvokļa izmanto-
šanu, izvairīšanos no nodokļu nomak-
sas, valsts naudas un mantas izšķērdē-
šanu u.c . Likums stāsies spēkā 2019.
gada 1.maijā.

Sabiedriskajiem medijiem 
piešķirtie miljoni netiek  
labi pārvaldīti
Sabiedriskais pasūtījums, kura nodro-
šināšanai ik gadu no valsts budžeta 
piešķir vairāk nekā 20 miljonus eiro, 
netiek labi pārvaldīts un nebalstās vis-
pusīgi izpētītās sabiedrības vajadzībās, 
secinājusi Valsts kontrole. VK sniegusi 
ieteikumus NEPLP, kurus ieviešot, tiks 
pilnveidota sabiedriskā pasūtījuma pār-
valdība, sabiedrības vajadzību izzināša-
na un mūsdienīgu sabiedrisko mediju 
attīstība.

Ģimenes ārstu asociācija 
Čakšu ministres krēslā 
negrib
Pašreizējai veselības ministrei Andai 
Čakšai (ZZS) nav vietas jaunajā val-
dībā, viņas vietā būtu jānāk kādam 
kandidātam no jaunievēlētajām parti-
jām, norādījusi Latvijas Ģimenes ārstu 
asociācijas prezidente Sarmīte Veide. 
Asociācija neatbalsta jauno veselības 
aprūpes finansēšanas modeli, jo tas 
daļai iedzīvotāju paredz valsts apmak-
sātās medicīniskās palīdzības minimu-
ma samazināšanu. Tā kā A.Čakša nav 
gatava šo sistēmu mainīt, Veide labprāt 
viņas vietā valdībā redzētu kādu citu.

AS “BALTIC COAL TERMINAL”
Dzintaru iela 39b, Ventspils

+371 63634000
info@balticcoal.com

AS “BALTIC COAL TERMINAL” 

Vienīgais specializētais slēgtā tipa 
ogļu pārkraušanas termināls Eiropā

Vismodernākās videi draudzīgas 
ogļu pārkraušanas tehnoloģijas

Pilna spektra ogļu 
pārkaušanas pakalpojumi

Konkursa  kārtībā 
aicina darbā                  
DOKERUS
Prasības kandidātam:
• Vidēja izglītība;
• Autovadītāju tiesības B kategorija;
• Par priekšrocību tiks uzskatīts:
 • Darba pieredze uz ostas 
 tehnikas;
 • Traktortehnikas tiesības 
 C kategorija;
 • Darba pieredze vilcienu 
 sastādītāja un DŠK operatora 
 amatos;

CV  un pieteikumus sūtīt  
„Personāla daļai” līdz 29.10.2018.

pa pastu Ventspils, Dzintaru 22,  
vai e-pastu: personals@vto.lv

Vien. reģ. Nr. 41203055483

Pagājušo piektdienu un sestdienu ( 
19. un 20. oktobri) Ventspils aizvadīja 
Latvijas otrās pamattautas zīmē – šeit 
notika sestās Lībiešu kultūras dienas. Uz 
tām Ventspils starptautiskajā Rakstnieku 
un tulkotāju mājā, Galvenajā bibliotēkā 
un Ostgalā pie pieminekļa Jānim Princim 
vecākajam pulcējās dzejnieki, tulkotāji, 
vēsturnieki, pētnieki un novadpētnieki, 
kā arī dziedātāji no Ventspils, Kolkas, 
Rīgas un Salaspils, iepazīstinot un 
priecējot klausītājus ar lībiešu tautas 
skaņdarbiem.  

"Ventspilnieks.lv" jau rakstīja par pašvaldības SIA “Ūdeka” tiesā celto prasību pret 
pensionāra Ivara Jansona dzīvesbiedri, kura pēc “Ūdekas” aprēķiniem par dārza 
laistīšanai patērēto ūdeni uzņēmumam neesot samaksājusi teju 1160 eiro. Viņas 
pārstāvis Ivars Jansons šīs prasības pamatotību noliedza, un tiesa nosprieda, ka 
pensionāra ģimenei PSIA “Ūdeka” jāmaksā vien 57 eiro un 9 centi prasītā vairāk kā 
tūkstoša vietā. “Ūdeka” ar zaudējumu nesamierinājās, iesniedza apelācijas sūdzību 
un atkal zaudēja.

“Ūdeka” kārtējo reizi zaudē 
tiesā pensionāram Jansonam

L 
ietas būtība īsumā bija šāda. Ivara 
Jansone kundzei Dacei piederoša-
jā nekustamajā īpašumā vairākas 
reizes tikusi veikta ūdens skaitītāju 
rādījumu uzņemšana, un, atbilstoši 

šiem rādījumiem, samaksa par dārza lais-
tīšanai patērēto ūdeni esot saņemta nepil-
nā apmērā. Skaitītājs kanalizācijas ūdeņu 
uzskaitei uzstādīts tikai 2013.gada aprī-
lī, savukārt maksu par šo pakalpojumu 
uzņēmums no pensionāra  saņēmis jau 
kopš 2001.gada. PSIA “Ūdeka” gan pareizi 
norādījusi skaitītāju rādījumus un patērē-
to ūdens daudzumu, taču maksa par to nav 
aprēķināta pareizi, jo D.Jansones īpašumā 
neatrodas ūdens skaitītāju komercuzskai-
tes rādītājs, bet gan parasti ūdens skaitītā-
ji, kuri tikai 2013.gadā nosaukti par ūdens 
skaitītāju komercuzskaites mēraparātiem. 

Tā kā D.Jansone vien  2017.gada jūnijā pēc 
pretenzijas saņemšanas no PSIA “Ūdeka” 
uzzināja, ka viņai esot kādas nenokār-
totas parādsaistības pret šo uzņēmumu, 
tad  saskaņā ar Komerclikumu minētajam 
prasījumam bija iestājies noilgums. Pie 
tāda slēdziena nonāca arī Rīgas pilsētas 
Pārdaugavas tiesa. 

Tomēr PSIA “Ūdeka” uzskatīja, ka konkrē-
tajā situācijā Komerclikuma 406. pants, kurš 
nosaka, ka  no komercdarījuma izrietošie 
prasījumi noilgst triju gadu laikā, nav pie-
mērojams, un Rīgas apgabaltiesas Civillietu 
tiesas kolēģijā iesniedza apelācijas sūdzī-
bu. Tiesa apelācijas tiesvedības ierosināša-
nu atteica, norādot, ka PSIA “Ūdeka”, pil-
dot tai atbilstoši likumam “Par pašvaldībām” 
deleģētos  pārvaldes uzdevumus, attiecīgajā 
gadījumā – sniedzot ūdensapgādes un kana-

lizācijas pakalpojumus, realizē komercdar-
bību un līgumiskajās attiecībās darbojas kā 
komersants Komerclikuma 1.panta pirmās 
daļas izpratnē.

Visiem tiem, kuriem, iespējams, izveidoju-
sies vai nākotnē varētu rasties līdzīga situā-
cija ar pēc vairāk kā trim gadiem saņem-
tiem prasījumiem par pašvaldības uzņēmu-
mu sniegtiem pakalpojumiem, der ielāgot, 
ka jebkura saimnieciskā darbība, tajā skaitā 
arī ūdensapgādes pakalpojumu sniegšana, 
kuru veic komersants, izmantojot savu firmu, 
uzskatāma par šā komersanta komercdar-
bību. Turklāt Komerclikuma noteikumi par 
komercdarījumiem ir piemērojami arī tad, 
ja tikai viena no darījuma pusēm uzskatā-
ma par komersantu. Respektīvi, arī tādā 
gadījumā, ja darījums slēgts ar fizisku per-
sonu. Konkrētajā gadījumā Rīgas apgabal-
tiesas Civillietu tiesas kolēģija norāda – tas, 
ka  “Ūdeka” ūdensapgādes un kanalizācijas 
pakalpojumus sniedz pašvaldības uzdevumā, 
nevar būt par pamatu, lai atzītu, ka pušu star-
pā nav nodibinātas arī komercdarījuma attie-
cības. Tas, savukārt, nozīmē, ka šādos gadī-
jumos ir spēkā Komerclikumā noteiktais triju 
gadu noilgums. 

Lībiešu kultūras dienas:  
atceras seno, lepojas ar šodienu

P 
lašo programmu ievadīja dzejas 
vakars Rakstnieku un tulkotāju 
mājā, kur klausītājiem bija vien-
reizēja iespēja dzejnieku Baibas 
Dambergas un Valta Ernštreita 

lībiski rakstīto tekstu viņu pašu izpildīju-
mā tūlīt arī noklausīties latviešu un angļu 
valodā. Bilingvālais lībiešu un angļu dze-
jas krājums “Trillium” izdots Londonā (tur-

pat, kur pirms 155 gadiem iznākusi pirmā 
grāmata lībiešu valodā – J. Prinča tulkotais 
“Mateja evanģēlijs”). Angliski lībiešu dzeju 
bija pārcēlis pasākumā klātesošais Raiens 
van Vinkls, viņš to arī lasīja. 

Otrā Lībiešu kultūras diena sākās ar ziedu 

nolikšanu pie pieminekļa Jānim Princim 
Ostgalā, kur izcilajam lībiešu tautas kultūras 
un sabiedriskajam darbiniekam atzinību un 
cieņu izteica Lībiešu kultūras centra vadītā-
ja Gundega Blumberga un Ventspils pilsētas 
domes deputāte Ilze Buņķe. Izcilajam dzej-
niekam šogad kopš dzimšanas aprit 222. 
gadskārta, viņa dzimtas veikums pilsētas un 
savas tautas labā iemūžināts piemineklim 
līdzās esošās Prinču ielas nosaukumā. 

Starptautiskā zinātnisko lasījumu sesija 
“Livonica VI – Lībieši: valoda, vēsture, kultū-
ra” norisinājās Ventspils Galvenajā bibliotēkā, 
tās gaitā varēja iepazīties ar patiešām izsme-
ļošu apkopojumu par  Ventspils novada paš-
valdības devumu lībiešu kultūras mantojuma 
saglabāšanā. Savukārt Gundega Blumberga 
atgādināja, kā tika atjaunots lībiešu laik-
raksts “Līvli”, jo tieši viņa ir bijusi tā redaktore. 
Fotoceļojumā pa lībiešu senajiem ciemiem no 
Ovišiem līdz Ģipkai klausītājus aizveda novad-
pētniece Baiba Šuvcāne, Latvijas Universitātes 
Lībiešu institūta vadītājs Valts Ernštreits runāja 
par lībiešu vietvārdiem Latvijā, bet šī institūta 
zinātniece Renāte Blumberga iepazīstināja ar 
gadsimtu seniem lībiešu paradumiem frizūru 
veidošanā un apģērbu darināšanā. 

Līdztekus jaunām zināšanām par lībiešu 
tautas vēsturi un kultūru klātesošiem bija 
iespēja pilnam pasmelties dalībnieku sav-
starpējās labestības un optimisma gaisotni, 
kas ļauj cerēt, ka nākamie šādi svētki būs vēl 
bagātāki. 

Godinot Jāni Princi Ostgalā  – ziedi tautietim no Lībiešu savienības Ventspils nodaļas vadītājas 
Ausmas Ernestovskas.
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Dzintaru 20a, Ventspils, LV-3602, Latvija
Tālr.: 63602501, E-mail: unifreight@unifreight.lv

Ar AS Unifreight Logistics  
Jūsu bizness ir drošās rokās!

Uzticiet savu kravu 
pārvadāšanu 
profesionāļiem!

Zaudēti punkti un tālāk  
no zelta medaļām
FK "Ventspils" futbolisti savā laukumā 
nospēlēja 1:1 ar pašreizējo čempionvie-
nību Jūrmalas "Spartaks", uzvaru izlaižot 
pašā spēles galotnē. Rezultātu 11. minū-
tē pēc brazīlieša Eliu Monteiru Batistu 
sitiena atklāja ventspilnieki, bet viesi 
neizšķirtu panāca tikai divas minūtes 
pirms spēles beigām. Kopvērtējumā 
"Riga FC” ir 59 punkti, FK “Ventspils” – 53 
punkti, bet “RFS” – 52 punkti.

Aijeguns un Vukičevičs – 
labākie
FK “Ventspils” rezultatīvais nigēriešu fut-
bolists Tosins Aijeguns atzīts par septem-
bra labāko spēlētāju Latvijas čempionā-
tā. Četrās spēlēs viņš guva četrus vār-
tus. Savukārt par mēneša labāko trene-
ri atzina FK “Ventspils” vadītāju Dejanu 
Vukičeviču. Viņam šāds tituls otro reizi 
šajā sezonā.

Ar sagrāvi no Kurzemes 
derbija
Pārliecinošāko uzvaru Latvijas – Igaunijas 
basketbola līgas debijas sezonā svinē-
jis BK “Ventspils” klubs, kas viesos ar 
110:66 apspēlēja Liepājas komandu. 
Kurzemes derbijā Džonatans Alredžs ar 
gūtajiem 17 punktiem bija rezultatīvākais 
"Ventspils" rindās. Vismaz 10 punktus 
guva kopumā astoņi 11 laukumā pabiju-
šiem spēlētājiem.

Drāma savās mājās
Ventspils volejbola klubs aizvadījis pirmo 
mājas spēli Latvijas Nacionālās 1.līgas 
čempionāta jaunajā sezonā, kurā piecu 
setu cīņā ar 3-2 pārspēja RTU volejbolis-
tus. Pēc šīs uzvaras "Ventspils" ar diviem 
panākumiem trīs spēlēs ieņem trešo 
pozīciju. Nākamo spēli VK “Ventspils” 
aizvadīs 10. novembrī viesos ar līderiem 
– Vecumnieku volejbolistiem.

Spēkavīriem medaļas 
pasaules čempionātā
Ar labiem panākumiem no pasaules 
čempionāta mājās atgriezušies Ventspils 
svarbumbu cēlāji. Latvijas izlases sastā-
vā garajā ciklā startēja Vasilijs Giņko un 
ieguva 4. vietu. Amatieru grupā Jevgēņijs 
Gordejevs sacentās divcīņā un ieguva 
6. vietu svara kategorijā virs 95 kg. 
Veterānu vidū Artūrs Tančins izcīnīja sud-
rabu garajā ciklā, bet kopā ar Vasiliju 
Giņko stafetē Latvijas izlases sastāvā 
ieguva divas sudraba medaļas grūšanā 
un garajā ciklā.

SPORTA ĪSZIŅAS

 HK “VENTA2002” AICINA:

Tiekamies 
Ventspils ledus hallē

SIA “ELEKTRIĶIS”

V.B.”MEŽA SERVISS”

NĀC ATBALSTI SAVĒJOS!!!
Mūs atbalsta:

uz 2018./2019. sezonas  
LHF čempionātu spēlēm

Latvijas bērnu un jauniešu 
čempionāts

SVĒTDIEN 28. oktobrī
plkst. 17.00

U-15 komandu spēle

HK Venta 2002/Tukums – 
Talsu NNS / THK 

Oktobra pēdējā dienā pasaule svin 
Helovīnu jeb Visu Svēto dienas priekš-
vakaru, un viens no šo svētku galvena-
jiem atribūtiem ir izgrebts ķirbis, kura 
iekšienē ielikta svece. Šo tradīciju vēl 
20.gadsimta sākumā ieviesa Amerikā 
ieceļojušie īri. Helovīna pirmsākumos tā 
galvenais simbols bija izgrebts rācenis, 
un par šīs tradīcijas rašanos ir sena īru 
leģenda. Tomēr šoreiz nerunāsim par 
Helovīna tradīcijām, bet gan par lielās 
ogas – ķirbja un arī  rāceņu dziedniecis-
kajām īpašībām.

Par ķirbjiem, rāceņiem, veselību 
un Helovīnu

Jā, jā – arī ķirbji ir ogas. 
To izcelsmes valsts ir 
Centrālamerika, un ķirbji 
tiek uzskatīti par vecāka-
jiem kultūraugiem pasau-

lē, šajā ziņā apsteidzot pat kukurūzu un 
pupiņas. 

Trauku ķirbjus Peru indiāņi audzēja jau 
pirms 12 tūkstošiem gadu, Meksikā ķirbji bija 
zināmi pirms 9 tūkstošiem gadu, bet Ēģiptē 
– pirms 5 tūkstošiem gadu. Peru iedzīvotā-
ji uzskatīja, ka šo augu uz zemes atveduši 
atnācēji no debesīm. Vēlāk ķirbis izplatījās 
visā Ziemeļamerikā, bet pēc Kolumba vizītes 
nonāca Eiropā.

Mūsu senči ķirbi godāja un prata pagatavot 
no tā daudz dažādu garšīgu ēdienu. Un ne 
tikai. Visnotaļ sekmīgi tas tika izmantots arī 
tautas dziedniecībā. Ne jau velti ķirbi mēdz 
saukt par rudens dārza karali – šī milzu oga ir 
viena no rudens ražas veselīgākajām veltēm, 
jo katra tā sastāvdaļa ir pilna vitamīniem. 

Jau pati koši oranžā krāsa liecina, ka ķirbī 
ir ļoti daudz beta karotīna jeb A provitamīna, 
kas organismā ir atbildīgs par ādas stāvokli, 
paaugstina imunitāti, kavē grumbu un krun-
ciņu veidošanos uz sejas. Šā iemesla dēļ šķir-
nes ar augstu vitamīnu saturu tiek izmanto-
tas A vitamīnu koncentrātu rūpnieciskai ražo-
šanai. Jāpiemin arī, ka rekomendācijās, ko 
izstrādājusi ASV biedrība cīņā ar vēža slimī-
bām, ķirbis kā “katras dienas ēdiens” ieņem 
vienu no pirmajām vietām. Turklāt ķirbja 
mīkstumā ir ļoti daudz ūdens – līdz pat 91%, 
tādēļ tas nesatur daudz kaloriju – 24 kiloka-
lorijas uz 100 g produkta ir ideāla attiecība 
visiem, kam rūp slaids augums.

Ķirbja stīgas palīdz sirds un nervu slimību 
ārstēšanai. Ķirbju ziedus var gan izmantot 
salātos, gan izkaltēt imunitātes tējai. Ķirbja 
miza ar vērtīgām vielām papildina kaulus, 
zobus, nagus un matus. Samalta vai rīvēta 
tā ir izmantojama tāpat kā augļa mīkstums. 
Ķirbju mizas satur arī organisko želatīnu, kas 
nepieciešams kaulu locītavu, skrimšļu augša-
nai un atjaunošanai to bojājumu gadījumos.

SULA UN SĒKLAS APTIEKAS VIETĀ
Praktiski katrs zinās, cik garšīga uzkoda ir 

kaltētas ķirbju sēklas. Tomēr tā ne tuvu nav 
to vienīgā labā īpašība. Ķirbja sēklas ietei-
cams lietot uzturā kā profilaktisku līdzekli 
onkoloģisku un asinsvadu slimību novērša-
nai. Skan neticami, bet lietojot sēklas mitrā 
un aukstā laikā, tās veicina siltuma sajūtas 
rašanos. 

Tomēr visvērtīgākā ir ķirbja sula, jo tā 
pabaro šūnas, palīdz pret kaulu deformāciju, 
palīdz uzlabot locītavu veselību, kā arī likvi-
dē vēdera aizcietējumus. Visi tajā esošie ele-
menti – varš, dzelzs, magnijs, kalcijs, kālijs, 
beta karotīns, fosfors, kā arī A, B,C,E, PP vita-
mīni ir lieliski sabalansēti, un tas ir obligāts 
priekšnoteikums pareizai vielmaiņas proce-
su norisei.  Ķirbju sula arī palīdz augt mazu-
ļu zobiņiem. 

ĶIRBJA DZIEDNIECISKO SPĒJU 
SAGLABĀŠANA

Lai ķirbja brīnumainās spējas saglabātos, 
tas jānovāc rudenī, brīdī, kad tā kātiņš ir pār-
koksnējies un, iespiežot tam ar nagu, nepa-
liek zīme. Tad ķirbi noliek ārā saulē nobriest. 
Pēc tam milzīgo ogu ienes istabā un cenšas 
bez vajadzības nekustināt. Jānovieto ķirbis ar 
to pašu pusi uz leju, kā audzis dārzā. Pareizi 
turēts ķirbis ilgi lietojams uzturā un sagla-
bā vitamīnus līdz martam. Tomēr atcerieties 
– ķirbja veselīgās īpašības zūd, ja to cep vai 
vāra. Jo vairāk to apstrādā, jo nevērtīgāks tas 
kļūst. Konservēti ķirbji, apstrādāti ar etiķi un 
sāli, gan ir garšīgi, bet dziedniecisks spēks 
tiem vairs nepiemīt.

ĶIRBJA ĀRSTNIECISKĀS ĪPAŠĪBAS
• Grūtniecības laikā ķirbis un tā sēklas 

nodrošina augli ar organisko cinku un sama-
zina spontānā aborta draudus. 

• Barojošām mammām ķirbja sula veicina 
piena rašanos.

• Aterosklerozes gadījumos ķirbi jāiekļauj 
ēdienkartē pēc iespējas biežāk.

• Ķirbis palīdz gastrīta ārstēšanā, jo tajā 
esošais A vitamīns mazina kuņģa iekaisuma 
procesus.

• 500-600 grami ķirbja sulas dienā bagā-
tina organismu ar fluorīdu, tā  palīdzot 
novērst kariesu.

• Ķirbja sula palīdz žults un nierakmeņu 
šķīdināšanai un izvadīšanai no organisma.

• Īpaši vērtīga ķirbju sula ir gadījumos, ja 
ir nieru un aknu problēmas.

• Ķirbis palīdz atjaunoties ādai un gļo-
tādām, novērš nervozitāti, uzlabo zarnu 
darbību.

GALVENAIS GRIEĶIJAS 
DĀRZENIS – RĀCENIS

Šādu titulu rācenim 300 gadus pirms 
Kristus devis sengrieķu botāniķis Feofrasts. 
Rāceņus uzturā lietoja jau senie romieši, un 
arī pie mums tas labi pazīstams jau izsenis.

Galda šķirnēs ir aptuveni 9% cukuru, gal-
venokārt – glikozes. Ir augu olbaltums, ciete, 
šķiedrvielas, daudz C vitamīna – 100 g pro-
dukta ir 60 miligramu. Tas ir divreiz vairāk 
nekā citronos, apelsīnos, kāpostos, tomātos, 
redīsos, avenēs un sešas reizes vairāk nekā 
galda bietēs un sīpolos. Rāceņi var lepoties 
arī ar augstu vitamīnu B1, B2, PP un karotīna 
saturu. Vēl šis dzeltenais sakņaugs ir īsta mik-
roelementu noliktava – tas satur kāliju, kalci-
ju, fosforu, dzelzi, sēru magniju. Senāk rāce-
ņus skābēja tāpat kā kāpostus, kaltēja, mala 
un pievienoja miltiem.

Rācenis ar medu ir ļoti veselīgs kuņģim, tas 
uzlabo zarnu trakta funkcijas, stimulē sirds-
darbību. Ar rāceņu sulu ārstē bronhītu un 
astmu, turklāt tā palīdz elpceļiem attīrīties no 
gļotām. Speciālisti iesaka iekļaut rāceņus diē-
tiskajā uzturā. Kopš seniem laikiem ar karsta 
sautēta rāceņa kompresēm ārstēja apsaldē-
jumus un locītavu sāpes, dārzeni izmantoja 
arī kā urīndzenošu, pretsāpju un pretiekai-
sumu līdzekli. Rāceņa novārījums nomierina 
nervus un sirdsklauves, bet, lai pastiprinā-
tu potenci un dzimumtieksmi, novārījumam 
pievienoja gaļu. Jāņem gan vērā, ka rāceņus 
nav ieteicams ēst, ja ir akūtas kuņģa-zarnu 
trakta, aknu un žultspūšļa iekaisuma kaites. 
Dārzenis satur daudz sēra, kas var izraisīt 
meteorismu.

NOBEIGUMA VIETĀ: KĀ HELOVINU 
RĀCENIS PĀRTAPA ĶIRBĪ

Kas attiecas uz to, kā Helovīna rācenis 
pārtapa ķirbī, tad šis stāsts ir gaužām vien-
kāršs. Ķirbja grebšanas tradīcijas pamatā ir 
īru leģenda par skopo Džeku, kurš apmānījis 
pat  viņam pakaļ atnākušo nelabo. Savu dvē-
seli Džeks gan paturējis, taču vīra grēki bijuši 

tik lieli, ka viņš visu mūžību esot spiests klīst 
pa ēnainām un tumšām vietām uz zemes. 
Lai atrastu ceļu tumsā, viņam bijusi atļauta 
tikai viena oglīte, kuru viņš ievietojis izgrebtā 
rācenī.

Jāpiebilst, ka senāk Īrijas lauku iedzīvotāji 
bieži vien tumsā apgaismoja sev ceļu ar lāk-
turi, kas bija izgatavots no rāceņa vai bietes. 
Lai nu kā, bet šī leģenda līdz ar īru imigran-
tiem ieceļoja Amerikā, un īri bijuši patīkami 
pārsteigti kā par ķirbju izmēru, tā par vieglu-
mu, ar kādu mīkstums atdalījās no mizas. Tā 
Džeka rāceņa lākturi ļoti drīz nomainīja ķirb-
ji, kuri bija vieglāk izgrebjami, un arī svecīte 
tajos izskatījās krietni vien labāk... 
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tālāk, nodarot ļaunumu ne tikai viņam, bet 
netieši arī sev. Un vai gan mēs visu tēva pār-
dzīvoto  toreiz būtu varējušas saprast?” kā 
vienu no spilgtākajiem karalaika iespaidiem 
badainajā Liepājas periodā Biruta atceras tēva 
atnesto tumši sarkano lāča gaļas gabalu,  ko 
viņš bija nomedījis Latgales mežos. Un vēl 
atmiņā parasti labsirdīgā tēva brāziens, kad 
viņa mazās meitiņas no balkona apsaukā-
jušas 1939. gadā Liepājā ienākušo, stilbti-
ņos un smailcepurēs “budjonovkās” ietērpto  
padomju karavīru kolonnu: “Augšā puļķītis, 
apakšā muļķītis, ha,ha, hā!”. Biruta pieļauj, 
ka tēvs tādējādi nav paudis bailes no nāka-
majiem okupantiem, bet vienkārši izrādījis 
Latvijas armijniekiem raksturīgo cieņu pret 
militārpersonām.  

“Pēc neatkarības atgūšanas par viņa gai-
tām pieprasīju un saņēmu izziņas no Latvijas 
Valsts vēstures arhīva (VVA), raudzīju runāt 
ar mammu, vēl sastopamajiem Poļu dzim-
tas tuviniekiem, bet balto plankumu jopro-
jām palicis daudz. Uzietais avīzes izgriezums 
deva atmiņām papildu impulsu un ikdienas 
gaitās garām palaistu laikmeta apjausmu: 
mūsu dzimtā taču ieraugāms vesela gadsim-
ta nežēlīgi skarbais un reizē skaistais nospiedums. Dzejnieka 
Jāņa Petera vārdiem runājot, šis gadu simts “kā mūžiņis krā-
sojās” ne vien  Andža Poļa un viņam tuvo cilvēku likteņos, 
bet daudzējādā ziņā arī visas latviešu tautas gājumā cauri 
vēsturei,” enerģiskajai Birutai nav svešs arī rāms apcerīgums. 

NO UGĀLES “KREMĻA ORĶESTRĪ”
Pēc nostāstiem Birutas saliktajā atmiņu mozaikā tēva 

Andža (dažos vācu un krievu dokumentos minēts kā Ansis, 
Andžus, Andžis) dzimšanas vieta ir Ugāles pagasta “Klāšu” 
mājas. Viņš ārlaulībā nācis pasaulē saimniekmeitai Annai un 
pasē uzrādīts kā Annas dēls, tā radot uzjautrinājumu krievis-
kajā vidē, kur cilvēkus pieņemts uzrunāt vārdā un tēva vārdā. 
Pagastā par tēvu uzskatīts poļu laukstrādnieks Kazimirs, taču 
skaistā un lepnā Anna to nekad nav apstiprinājusi, noslēpu-
mā paturot arī divu savu nākamo bērnu līdzautorus. 

Zinātkārs un ar absolūto dzirdi apveltīts, zēns ātri vien paš-
mācības ceļā no  drauga dzelzceļnieka apguvis baritona spēli 
tik labi, ka pēc iesaukšanas cara armijā nokļuvis pūtēju orķes-
trī muzikantu rotā. Pēc brīvības cīņām Latvijā kopā ar vienu 
no Latviešu strēlnieku divīzijas pulkiem nonācis Maskavā, no 
kurienes “streļķi” sūtīti apspiest “kontru” dažādās Krievijas 
pilsētā. Andžs, pēc nostāstiem, iedalīts tā saucamajā “Kremļa 
orķestrī”, kas muzicējis svinīgos pasākumos. Latvieši tolaik, 
1918. gadā,  vēl nav uzskatīti par padomju varai naidīgiem 
un represējamiem, kā tas noticis pēc desmit gadiem.  Tāpēc 
“Kremļa orķestrim” Maskavas parkos un koncertzālēs ļauts 
rīkot strēlnieku koncertus , ar mūziku piedalīties latviešu 

“...gadu simts kā mūžiņis krāsojās” 

dziesmu svētkos, izbraukumos Piemaskavā ar dzimtenes 
melodijām priecēt bēgļu gaitās devušos tautiešus Līgo vai 
citos svētkos. Vienā no tādām reizēm baritonists Andžs  iepa-
zinies ar bēgli, meiteni no Naukšēniem Ellu Lauci, kura kopā 
ar māsu strādājusi no Rīgas uz Maskavu Pirmā pasaules kara 
sākumā izvestajā gumijas izstrādājumu rūpnīcā “Provodņik”. 

NOSKAŅOTS SODĪT ZVĒRĪBAS
No mātes stāstītā Biruta atceras, ka abi draudzējušies cītī-

gi, bet apprecējušies tikai pēc divpadsmit gadiem, jau Latvijā. 
Andžs nav izvēlējies palikt “darbaļaužu paradīzē” Padomju 
Krievijā, bet devies uz dzimteni, kur ieskaitīts 3. Jelgavas kāj-
nieku pulka muzikantu komandā. Šajā pilsētā 1930. gadā slē-
dzis laulību ar Maskavā iepazīto Ellu, bet pēc dažiem gadiem 
nezināmu iemeslu dēļ kļuvis par jaunāko kārtībnieku vienā 
no Jelgavas policijas iecirkņiem. Tālāk baltais plankums, bet 
1941. gada jūnijā  Andžis Polis ( tā rakstīts VVA izziņā) jau 
dienējis Liepājas policijā, apsardzības rotā. Pēc vācu armijas 
ienākšanas pilsētā – tāpat kā daudzi citi bijušie aizsargi, poli-
cisti un karavīri – brīvprātīgi pieteicies Latvijas SS leģionā, it 
kā lai atriebtos padomju okupantiem par 1941. gadā Latvijā 
pastrādātajām zvērībām. Pēc mātes stāstītā Birutai zināms arī 
konkrētais iemesls: tēvs nav varējis piedot, ka no Jelgavas uz 
Sibīriju 14. jūnijā kopā ar vīru izvesta viņam mīļā sievas māsa, 
augumā trauslā Olga un tur arī gājusi bojā. 

 “Kā liecina VVA izziņa, dienestu Liepājā Andžis Polis pildī-
jis apzinīgi un par to ieteikts “apbalvošanai ar 2. šķiras kara 
nopelnu krustu bronzā bez zobeniem,” bet nav zināms, vai 
to arī saņēmis. Kara beigu posmā bijis jaunākais leitnants 
15. lauku rezerves un apmācības bataljonā,” Biruta pārcilā 
ceturtdaļgadsimtā jau padzeltējušās arhīva izziņas, kurās nav 
rakstīts, ka tēvs ( muzikants!?) sūtīts arī cīnīties “ar bandām” 
Latgalē, kā to netieši izsecinājusi māte. 

KRIEVU TANKI UN “BĒGĻU GANĪBAS”
Kad fronte tuvojusies Kurzemei, Andžs Polis bijis nezinā-

mā prombūtnē, bet kāda Birutai līdz pat šim laikam nezinā-
ma organizācija vai amatpersonas parūpējušās, ka leģionāru 
ģimenes tiek uzņemtas kuģī evakuācijai uz Vāciju.

“Bēgļu gaitas literatūrā un atmiņu stāstos daudzkārt 
aprakstītas, mums klājās līdzīgi. Astoņgadīgā bērna atmi-
ņās ir izsalkums, nemitīga pārsēšanās vilcienos, nometnes 
Dancigā, Drezdenē, vēl kaut kur. Bijām kādā Čehijas mazpil-
sētā, kad tur ienāca krievu tanki. Vietējie viņus tiešām sagai-
dīja kā atbrīvotājus, jo vācieši pret ebrejiem un arī čehiem 
bija izturējušies ļauni un pazemojoši. Mums tika piedāvā-
ta izvēle – palikt Čehijā vai atgriezties Latvijā. Māte izvēlē-
jās dzimteni. Atkal preču vagons, nezināms maršruts, kādu 
dienu attapāmies Budapeštā, kur mūs izmitināja hipodro-
mā. Pa ceļam apstāšanās pie iepriekšējo braucēju vēl pilnībā 
nenoēstajiem vīnogu, arbūzu vai tomātu laukiem, lai novār-
gušos bēgļus izlaistu “paganīties”. Daugavpilī daudzi, arī es, 
bučojām Latvijas zemi, bet māte raudāja: “Tagad mūs sūtīs 
uz Sibīriju...” Atveda līdz Rīgai, pateica: tālāk kur katrs grib un 
var tikt. Māte kādu laiku bija strādājusi uz dzelzceļa, Rīgā caur 
paziņu paziņām sarunāja, ka mūs uzņem lokomotīves kabīnē, 
kas devās uz Liepāju,” Birutai šis brauciens joprojām atmiņā 
kā romantisks piedzīvojums.

APLAUSI HRUŠČOVAM,  
ROKASSPIEDIENS BUDJONNIJAM 

“Abas ar māsu sākām iet skolā. Māte mazgā-
ja veļu okupācijas armijas virsniekiem, jo baidījās 
meklēt īstu darbu, lai nepakļautu sevi biogrāfijas 
pārbaudei, kas varētu atklāt vīru – leģionāru. Tēvs 
no Polijas pārradās slims un bez dokumentiem, 
caur pazīšanos kaut kādi pagaidu “papīri” tika iegū-
ti Ventspilī, tur arī atrada ārstu, kas riskēja palīdzēt 
bez reģistrēšanās poliklīnikā, privāti. Saimnieks 
Liepājā uzteica dzīvokli, tāpēc vecāki nolēma pār-
celties pie tēva māsas uz Ventspili, kurai bija brīva 
platība savā mājā Sinagogas ielā, ” Biruta atzīst, 
ka dzīve pamazām sākusi sakārtoties. Viņa mācī-
bas turpinājusi 1. vidusskolā, mamma sākusi strā-
dāt šūšanas darbnīcā. Brīnumainā kārtā , varas ies-
tādes tēvu un ģimeni pagātnes dēļ nav vajājušas, 
Biruta pēc vidējās izglītības iegūšanas sākusi strā-
dāt “Ventspils koka”mēbeļu cehā, viņai pat piedā-
vāts iestāties komjaunatnē un vēlāk komunistis-
kajā partijā, no kā bez ļaunām sekām palaimējies 
izvairīties. Pat vairāk – kā sabiedriski aktīva jau-
niete 1957. gadā dabūjusi ceļazīmi uz Vispasaules 
Jaunatnes un studentu festivālu Maskavā, kura 
emblēma bija Pablo Pikaso zīmētais “Miera balo-
dis”, bet par himnu kļuvusi komponista Solovjova 
– Sedoja dziesma, toreizējais hits “Piemaskavas 
vakari”. Vēl pēc dažiem gadiem uz Maskavu brau-

kusi kā Vispasaules komunistiskā darba trieciennieku salidoju-
ma dalībniece, tur Kremlī pēc signāla vajadzējis dedzīgi aplau-
dēt PSRS vadītāja Ņikitas Hruščova uzrunai un kaut kādu apbal-
vojumu saņemt no  maršala Semjona Budjonnija rokām. 

“Tolaik, protams, nezinājām, ka šis dižūsainais vīrs jau 
daļēji kritis partijas nežēlastībā un tiek izmantots tikai šādiem 
prezentācijas pasākumiem... Tie bija totalitārisma apstākļos 
neaizmirstami jaunības piedzīvojumi, un reti ienāca prātā, ko 
būtu teicis tēvs par pagodinājumiem, kas faktiski saņemti no 
okupantiem,” reizēm aizdomājusies Biruta. 

VĪRS NO “AIZLIEGTĀS ZONAS”
“Paradoksāli, bet okupācijas vara netieši sekmēja manas 

ģimenes izveidošanos. Jo no aizliegtās zonas, saimnieciski 
iznīcinātā piekrastes zvejniekciema Miķeltorņa darba mek-
lējumos uz Ventspili bija pārnācis senas lībiešu dzimtas pēc-
tecis Elmārs Lindenbergs. Viņam bija labs darbs zvejnieku 
kolhozā “Sarkanā Bāka” . Apprecējāmies un pēc gada sagai-
dījām pirmdzimto Aivaru (viņš tagad jau aizsaulē), vēl pēc 
septiņiem ieradās Uldis. Kolhozs jaunajai ģimenei uz nomak-
su iedeva “kioska tipa” māju Meža ielā, ko gadu gaitā esam 
pārbūvējuši līdz nepazīšanai,” Biruta lepojas, ka šai darbā ne 
tikai vīri, bet arī viņa pielikusi roku, jo “man betonēšana un 
tapešu līmēšana padodas labāk, nekā darbs ar datoru”. Vēl 
viņai padodas auto stūrēšana, jo savulaik “Ventspils kokā” 
kā pirmrindniece tikusi pie iespējas nopirkt toreiz ekskluzī-
vo automašīnu “volgu”.  Ar to aizbraukts pat līdz agrākajam 
Tušino ciemam Piemaskavā, kur kādreiz dzīvojusi mamma un 
viņas māsa Olga. Bēgļu gaitu maršruti Eiropā savukārt izbrau-
kāti ekskursiju autobusos, klusībā šausminoties par lielvaru 
ārprātu, kas kara laikā bez žēlastības iznīcinājis pilsētas, ko 
vēlāk ar pārcilvēciskām pūlēm nācies atjaunot. Tādas domas 
viņai reizēm arī Ventspilī, zinot, cik darba prasījusi un jopro-
jām paģēr pašas māja un dārzs, un cik viegli kāds atkal to 
visu grasās sadedzināt atomsēnes ugunīs. 

SADĪGUŠI LATVISKOS ASNOS
Viņas mūža galvenās darba vietas bijušas mēbeļu 

cehā “Ventspils kokā” un pilsētas pašvaldības uzņēmumā 
“Ventspils siltums”, kur nācies pildīt visai atbildīgos avārijas 
dienesta dispečera pienākumus. Jaunākajos gados atslodzei 
un priekam bijusi mākslas vingrošana, volejbols un basket-
bols, tagad emocionāli visvairāk uzlādē  saskarsme ar maz-
bērniem un mazmazbērniem, kuru skaitam, viņasprāt, neva-
jadzētu apstāties pie tagadējiem astoņiem, bet jau drīzumā 
turpināties. Dubultprieks, ka gandrīz visi ir tepat Latvijā, izņe-
mot mazdēlu Sandi aizsniedzamā attālumā Islandē. 

Ar kādām domām Biruta savējos izvadīs Latvijas nākamajā 
gadu simtenī, kā vērtē aizejošo? 

 “Manuprāt, katrs no Poļiem – Lindenbergiem šajos simts 
gados ir rīkojies atbilstoši vienkāršu ļaužu goda prātam un 
vēsturiskajai situācijai. Esam dzīvojuši darbā un izdzīvojuši, 
nepazemojot ne sevi, ne citus. Kā cieti graudi esam malti 
starp svešiem ļaudīm un tautām, bet sadīguši dzimtajā pusē 
latviskos asnos. Dod Dievs, lai tā turpinātos, lai mēs nezaudē-
tu nacionālo elpu Eiropas Savienības maigajos apskāvienos, 
kā to saglabājām padomju totalitārisma žņaugos,” Birutas 
optimisms ir tīrs un noturīgs kā simtgadīga vīna aromāts. 

Gadusimts bildēs.

Biruta ar vecāko māsu Ilgu un vecākiem Liepājā.
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Putras diena un 
Leģendu nakts
Rudens ar aukstiem vējiem un 
lietu beidzot tā īsti ir stājies savās 
tiesībās. Ja ticam laika ziņām, tad arī 
šajās brīvdienās gaiss Ventspilī iesils 
vien līdz + 5 grādiem. Labā ziņa ir tā, 
ka svētdiena, kad Piejūras brīvdabas 
muzejā svinēs Putras dienu, būs lai 
arī vēsa, toties saulaina. Un kas par 
to, ka oficiālais Starptautiskās Putras 
dienas svinēšanas datums ir 10.ok-
tobris, mūsu pilsētā līdz ar Putras 
dienas svinībām notiks arī  Piejūras 
brīvdabas muzeja sezonas slēgšana, 
kad vēl būs beidzamā iespēja pavi-
zināties ar Mazbānīti un apskatīt āra 
ekspozīciju.

Ja nu kāda ēdmaņa ir pelnī-
jusi savus svētkus, tad tā 
ir putra – tradīcijām bagāts 
ēdiens, ko ēduši gan lieli, 
gan mazi, gan valstsvīri, gan 

karavadoņi, gan zemnieki. Putras die-
nas tradīcijas pasaulē ir ļoti dažādas, 
tomēr tās visas vieno kopīgs mērķis, 
aktualizēt sabiedrībā diskusiju par put-
rām kā veselīgu un vitamīniem piln-
vērtīgu uzturu. Kā Putras dienas svin 
pasaulē? Francijā organizē pavāru kon-
kursus, kuros tiek atjaunotas sendie-
nu putru pagatavošanas tradīcijas. Īrijā 
saistībā ar putras dienām tiek aizsāktas 
dažādas labdarības akcijas, kurās savāk-
tos līdzekļus atvēl trūcīgajiem iedzīvo-
tājiem, Skotijā putras cienītāji pieda-
lās putras ātrēšanas sacensībās, un to 
uzvarētāji tiek godāti nacionālā līmenī. 
Savukārt Ventspilī šogad putru ne tikai 
varēs baudīt Smiltiņu ģimenes vārījumā, 
bet arī iepazīt no zinātniskā viedokļa – 
par graudaugiem un no tiem pagatavo-
jamām putrām zinās stāstīt Agroresursu 
un ekonomikas institūta Stendes pētnie-
cības centra pētniece, Mg.agr. Solveiga 
Maļecka. Sezonas noslēgums notiks ar 
tautas mūzikas ansambļa „Tals’ trimiš” 
līksmu spēlēšanu, rotaļās iešanu, jaut-
rām darbnīcām bērniem un prāta asinā-
šanu pieaugušajiem. Tā kā no plkst 13.00 
līdz 15.00 dodamies uz Piejūras brīvda-
bas muzeju – būs interesanti!

Savukārt sestdien, 27. oktobrī, Latvijas 
novados pilis un muižas aicina visus inte-
resentus uz tradicionālo Leģendu nakti. 
Šādu pasākumu Latvijas Piļu un muižu 
asociācija šogad organizē jau septīto 
reizi. Livonijas ordeņa pilī Leģendu naktī 
plkst. 19:00 sāksies brīnišķīgs akustisks 
koncerts “Leģendārais 20. gs. 60. gadu 
DŽEZS/JAZZ”. Toties Ventspils 1. ģimnā-
zijā plkst. 16.00 notiks Ventspils senioru 
sieviešu kora “Slavjaņe” 30 gadu jubile-
jas koncerts “Seno valšu vakars – Rudens 
sapnis”. Ieeja pasākumā ir bez maksas. 
Pulksten 18.00 Kultūras centrā, Kuldīgas 
ielā 18, Ventspils vīru kora un draugu 
koncerts. 

Svētdien Kultūras centrā vēl kāds inte-
resants pasākums – plkst. 12.00 K.Barona 
svētki “Tēvu tēvi laipas met, bērnu bērni 
laipotāj’”, un būs arī Danču vakars, kurā 
piedalīsies folkloras kopas “Laipa” un 
“Rotaļnieks” un Ventspils novada folklo-
ras kopas.

Padomāts arī par mazajiem ventspil-
niekiem, kurus šīs nedēļas nogalē prie-
cēs  Muzikāla leļļu izrāde bērniem “Burvju 
stabulīte” – Bērnu pilsētiņā plkst. 12.00, 
Bērnu parkā “Fantāzija” – plkst. 15.00 . 
Pasākumu vadīs Liepājas ceļojošais leļļu 
teātris “Maska”. 

Un vēl – neaizmirstam, ka trešdien, 
31. oktobrī ir Visu svēto dienas priekš-
vakars. Tātad brīvdienas var būt īstais 
brīdis, kad veidot Helovīna maskas vai 
noskatīt ķirbi, uz kura tad izgrebt biedē-
jošu vai simpātisku seju. Kā nu kuram 
labāk tīk. 

L 
ai gan Latvijas valsts formāli jau 
pastāvēja, situācija Ventspilī un 
Ventspils apriņķī bija nenoteikta, 
varētu teikt – nervoza. Iedzīvotāju 
lielai daļai trūka pārliecības par 

pašiem savas valsts turpmākas pastāvēša-
nas iespēju. Visapkārt vācu okupācijas kara-
spēks, policijas funkcijas piešķirtas vācu žan-
darmērijai, parādās dažādas marodierisma 
izpausmes (lopu, labības u.c. vērtību piesa-
vināšanās), kas netiek apkarotas. Latviešu 
pilsētnieks, tāpat zemnieks ir praktiski 
neaizsargāts... Un tad, decembra sākumā, 
Ventspilī ieradās divi vīri – jaunās Pagaidu 
valdības pilnvarotie Dāvids Šmitmanis un 
Konstantīns Veckalniņš. Viņu uzdevums – 
organizēt latviešu policiju Ventspils apriņķī. 
Par apriņķa priekšnieku ieceltais Veckalniņš 
apstaigāja vācu okupācijas varas iestādes un 
pieprasīja nodot pirmskara policijas inventā-
ru un dokumentus. Prasība tika izpildīta tikai 
daļēji, jo lielākā daļa inventāra un dokumen-
tu (aktu) bija izvazāta vai gājusi bojā. Tobrīd, 
t.i., 1918. un 1919. gadu mijā, vāciešu gal-
venā rūpe bija iekraut kuģos un izvest uz 
Vāciju pēc iespējas vairāk vērtīgu lietu, kas 
Ventspilī vēl bija atrodamas. Jaundibinātajai, 
vēl pavisam mazskaitlīgajai latviešu policijai 
nebija praktiski nekādu iespēju šo laupīšanu 
novērst vai apturēt. Tā kā no vācu okupantu 
patvaļas visvairāk cieta ārpilsētas ciemu un 
pagastu iedzīvotāji – zemnieki, Veckalniņš 
apbraukāja pagastu izpildu komitejas, mek-
lējot kandidātus policijas kārtībnieku ama-
tiem. Šie centieni lielākoties bija nesekmīgi, 
jo 1919. gada sākumā Kurzemē jau juta lie-
linieku jeb „sarkano” klātbūtni, un vairumā 
izpildkomiteju rosījās viņu piekritēji. Taču 
vairāku nedēļu laikā izdevās sameklēt vai-
rākus kārtībnieku kandidātus – jaunus, pat-
riotiski noskaņotus puišus.

Tai pat laikā Ventspilī bijušās Krievijas armi-
jas virsleitnants Lasis organizēja latviešu brīv-
prātīgo rotu, kurā pieteicās daži desmiti jau-

Ventspils policija pirms 100 gadiem
Bez policijas jeb, akadēmiski izsa-
koties, kārtības un tiesībsargājošas 
iestādes nav iedomājama neviena 
civilizēta valsts. Arī Latvijā, tūlīt pēc 
neatkarīgas valsts proklamēšanas 
sāka organizēties pirmās latviešu 
policijas vienības. Tas bija grūts, ar 
dzīvības briesmām saistīts process. 
Arī Ventspilī.

Policijas kārtībnieks savā postenī pilsētas centrā.

nekļu. Virsleitnants Lasis gan varēja viņus 
apmācīt dažādās taktiskās gudrībās un kara 
mākslā, – bet tikai teorētiski, jo ieroči nebija 
dabūjami. 

Kā zināms, 1919. gada 30. janvārī Ventspilī, 
izsitot vairākus vācu sargposteņus, no Kuldīgas 
puses ienāca sarkano spēki – naidīgi noskaņo-
ti ne vien pret vāciešiem, bet arī 18. novem-
bra Latvijas atbalstītājiem. Tāpēc daudziem bija 
jābēg, jo cīnīties nebija iespēju – tā paša iero-
ču trūkuma dēļ. Arī Veckalniņš ar Šmitmani, 
domājams, kopā ar brīvprātīgo rotas dalīb-
niekiem atstāja pilsētu un gar jūrmalu kājām 
devās uz Liepāju, kur tobrīd atradās Pagaidu 
valdība. Pēc nepilnām četrām nedēļām atgrie-
zās vācieši un izsita no pilsētas sarkanos, taču 
terors turpinājās līdz marta vidum, kad Ventspilī 
atgriezās apriņķa priekšnieks Veckalniņš un tur-
pināja policijas veidošanas darbu. Acīmredzot 
tobrīd vācu vara kaut cik respektēja Latvijas 
Pagaidu valdības ieceltās amatpersonas pilnva-
ras, taču pēc tā saucamā „Niedras puča” vācie-
ši sāka organizēt paši savu policiju un nesau-
dzīgi ierobežot Veckalniņa un viņa amatper-
sonu rīcībspēju. Šis nenormālais stāvoklis tur-
pinājās līdz pat Cēsu kaujai, kad vācu karaspē-
ka varai Latvijā pienāca gals. Tūlīt pēc Jāņiem 
vācieši sāka pamest Ventspili, un 25. jūlijā, 
kad uz angļu kreisera ieradās latviešu karaspē-
ka rota, gaiss jau bija tīrs. Apriņķa priekšnieks 
Veckalniņš un par policijas prefektu ieceltais 
Dāvids Šmitmanis varēja turpināt policijas vei-
došanas darbu.

Taču īstas atelpas nebija, jo apriņķa mežos 
siroja marodieru un īstu laupītāju bandas, no 
kurām lielākās un pazīstamākās – Kretuļa un 

Zihmaņa grupas. Kretuļa bandā bija kādi 30 laupī-
tāji un daudz ieroču. Taču jaunie policijas spēki un 
brīvprātīgie aizsargi bandītus vajāja un apkaroja tik 
sparīgi, ka 1919. gada oktobrī tie bija spiesti no 
Ventspils apriņķa bēgt. Bez bandām bija arī mazā-
kas grupas un laupītāji vienpatņi, kas apdraudēja 
ne vien braucējus pa lauku ceļiem, bet arī pagastu 
izpildu komiteju darbiniekus un kārtībniekus.

Bermontiādes laikā Šmitmanis ar saviem kār-
tībniekiem palika pilsētā, lai aizsargātu ventspil-
niekus no iespējamiem uzbrukumiem un laupīša-
nām. Taču, kā jau rakstījām kādā no iepriekšējiem 
„Ventspilnieks.lv” numuriem, Bermonta vienības 
līdz Ventspilij nenokļuva, tās atsita gan pie Vārves, 
gan Popes. Ventspils apriņķa policija turpināja 
nesaudzīgo cīņu pret mežu bandītiem. Zihmaņa 
bandu tvarstīja apmēram gadu, līdz beidzot izklīdi-
nāja pavisam; 1921. gada janvārī Dundagā notvēra 
arī bandas vadoni Zihmani un nodeva tiesai. Līdz tā 
gada beigām Ventspils policijas iestāde bija pilnībā 
nokomplektēta, atrasti un apmācīti šim amatam 
piemēroti darbinieki. Interesanti, ka skarbais poli-
cijas darbs neatstāja novārtā kultūras dzīvi – 1922. 
gadā dibināts policijas darbinieku koris, kas pie-
dalījās ne vien pilsētas un pagastu sarīkojumos, 
bet arī VI Vispārējos Dziesmu svētkos! Koncertu 
un uzstāšanos ienākumi tika ziedoti vispārējiem 
mērķiem, piemēram, aizsargu pulka karoga izga-
tavošanai u.c.

1924. gada 11. maijā Ventspils apriņķa ārējās 
policijas darbinieki apvienojās apriņķa policijas 
rotā; tika iesvētīts arī rotas karogs ar devīzi „Stipri 
stāvam pret aukām bargām”. Tas, ka tie nav tikai 
vārdi, bija pierādījies valsts tapšanas pirmajos 
mēnešos un gados.

Savas pastāvēšanas pirmajā divdesmitga-
dē Ventspils policijas virs-
nieki un kārtībnieki savu 
darbu veica ar augstu pie-
nākuma apziņu. Ikviens, 
kurš lūdza policijas palī-
dzību, to tiešām saņēma 
bez kādas garas spriede-
lēšanas un atrunām par 
notikušā maznozīmību. 
No striķa pazudusi izžau-
ta veļa, no „ankambara” 
pievākts šķiņķis un ievā-
rījuma burka, viesnīcas 
bufetē no kabatas izķek-
sēts pulkstenis vai tirgū 
sieviņai no groza izvilkts 
naudas maciņš – tādas un 
līdzīgas zādzības tika atklā-
tas lielākoties uz karstām 
pēdām, jo policisti lielis-
ki pārzināja savus iecirkņus 
un to iedzīvotājus. Tāpat 
arī ar smagiem noziegu-
miem – laupīšanām, izva-
rošanām, slepkavībām. 
Praktiski visas atklātas ar 
pavisam nedaudz izņē-
mumiem, dažkārt dzenot 
pēdas noziedzniekam pāri 
visai Latvijai. 

4 piestātnes

27 rezervuāri ar kopējo tilpumu 355 000 m3

7 miljoni tonnu jauda gadā

AS Ventbunkers – viens no vadošajiem 
naftas produktu pārkraušanas termināļiem 

gaišo un tumšo naftas produktu 
pārkraušanai Ventspils brīvostā!

Dzintaru iela 92,
Ventspils, 

LV-3602, Latvija
Tālrunis: 

+371 636 02501
Fakss: 

+371 636 02504
e-pasts: 

ventbunkers@ventbunkers.lv
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A U N S
Būs daudz enerģijas, kuru vajadzētu virzīt mērķu sasniegša-
nai. Labas iespējas parādīt sevi profesionālajā jomā un biznesā. 

Dienas ritēs nemierīgi, tāpēc brīvajā laikā rāmi jāatpūšas. Mājās apdari 
tikai pašu nepieciešamāko, bet pēc tam kopā ar savējiem vari apmeklēt 
kultūras pasākumus, vai arī ieplānot tālāku ceļojumu 

V Ē R S I S
Tuvākās nedēļas laikā diezgan daudz darīšanu ar radiniekiem 
– kāds vienkārši gribēs satikties, kādam būs nepieciešams 

tavs padoms, kādam jāpalīdz praktiski. Darbā dari tik, cik ir pieklājīgi, bet 
papildus pienākumus neuzņemies. Ja būs par daudz, radīsies stress un 
spriedze. Brīvajā laikā prieku sagādās radošs hobijs vai ceļojums.

D V Ī Ņ I
Ģimeniskās vērtības tev ir svarīgas, tāpēc parūpējies par savē-
jiem, kā pieklājas. Brīvdienās vari sarīkot mājas ballīti vai rude-

nīgus dārza svētkus. Labs laiks mācībām, kursiem un profesionālo iema-
ņu papildināšanai. Darbā paredzama veiksme un izdošanās, lai pie kā tu 
ķertos. Būs idejas un redzējums, kā plānus realizēt. 

V Ē Z I S
Radošas idejas mājokļa izdaiļošanā, taču šajā sakarā iespējami 
palieli tēriņi. Tāpēc viss rūpīgi jāizrēķina un jāizpēta piedāvāju-

mi. Mājas vidē arī jutīsies vislabāk, it īpaši tad, ja līdzās ģimene un mīļo-
tais cilvēks. Profesionālā joma nemierīga, ar priekšniecību vai kolēģiem 
iespējama viedokļu atšķirība. Neiesaisties strīdos, nav vērts.

L A U V A
Ja kaut kas nenotiek pēc tava prāta, noskaiti līdz desmit un 
neļauj vaļu emocijām. Tas situāciju var tikai sarežģīt. Nedēļas 

nogalē atskārtīsi, ka mājās sakrājies daudz saimniecisko darbu. Labprāt 
rosīsies, uzkopsi, izdaiļosi, kā arī darbosies virtuvē. Ja savējie būs apmie-
rināti un jutīsies omulīgi, tev būs dubults prieks.

J A U N A V A
Uzklausi kolēģus vai citus zinošus cilvēkus, jo informācijas plūs-
mā noteikti atradīsies kas noderīgs. Turklāt jaunas zināšanas 

palīdzēs pavairot ienākumus. Brīvo laiku vajadzētu veltīt sev un mierīgi 
atpūsties. Neaizmirsti par veselīgu ēšanas režīmu un spēcinošu vitamīnu 
devu. Spraigajā dienu ritmā atrodi laiku uzklausīt bērnus.

S V A R I
Saimniecības darbi brīvdienās paņems daudz laika, taču darīsi 
tos ar prieku. Vari pamainīt telpu iekārtojumu, iegādāties jau-

nas mēbeles, parūpēties par istabas augiem. Lietišķajā jomā dzims ide-
jas, kur un kā nopelnīt vairāk. Ja esošajā darbavietā tas nav iespējams, 
tad jāmeklē jaunas iespējas vai jādomā par savu biznesu. 

S K O R P I O N S
Nedēļas nogalē ieplāno iepirkšanās tūri, lai iegādātos saimniecī-
bā nepieciešamas lietas. Derētu atjaunot savu un ģimenes gar-

derobi un nopirkt arī rudenīgos aksesuārus – cimdus, šalles, lietussargus 
un siltus apavus. Profesionālajā jomā piekrīti jauniem izaicinājumiem, kas 
var būt ļoti izdevīgi. Tomēr rēķinies, ka arī jāstrādā būs daudz un kārtīgi.

S T R Ē L N I E K S
Brīvdienās ar prieku rosīsies mājās un saimniekosi virtu-
vē. Ar patiesu iedvesmu izmēģināsi vēl nezināmas receptes. 

Iespējams, pa rokai gadīsies mammas vai vecmāmiņas pavārgrāmata, kas 
atklās daudz interesanta. Lietišķajā jomā pārliecība par saviem spēkiem 
un nopietna attieksme pret darāmo. Jaunas iespējas palielināt ienākumus. 

M E Ž Ā Z I S
Vajadzētu noteikt prioritātes un darīt to, kur šobrīd vairāk atde-
ves. Un tas viennozīmīgi ir darbs – pamati, ko šajā periodā 

ieliksi, dos augļus nākotnē. Uz ātru peļņu gan neceri, bet lūkojies tālāk. 
Brīvdienās jāatpūšas, tad vari tikties ar draugiem un iziet kaut kur kopā ar 
mīļoto. Izklaidējies labi, lai sirdī neiezogas rudenīgs pesimisms.

Ū D E N S V Ī R S
Mājas dzīve ritēs diezgan nemierīgi, ģimenē var būt viedokļu 
atšķirības, neliela „rīvēšanās” un sadzīviski strīdiņi. Mēģini asu-

mus noregulēt ar diplomātiskām metodēm. Jāuzmanās no pārsteidzības 
un lēmumu pieņemšanas mirkļa iespaidā. Darbā izaugsmes laiks – lūko-
jies pēc labāka atalgojuma un karjeras kāpiena.

Z I V I S
Rudens dzestrumā atceries par vitamīnu devu sev un ģimenei. 
Par labu nāks zāļu tējas profilaksei, dzērvenes ar medu, karstais 

upeņu dzēriens un citas labas lietas. Darbā vai biznesā virzība uz priekšu un 
jauni sadarbības partneri. Naudas lietas gan pieskati rūpīgāk – rēķini līdzi 
ienākumiem un izdevumiem, un neļaujies atlaižu kārdinājumam.
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Mūsdienās cilvēki gan ir bezkaunīgi.  
Vakar, kamēr atnācu no balles, man 
rokām visus pirkstus nomīdīja. 

Vīrietis ienāk zobārsta kabinetā. Kad 
viņš atver muti, visi zobi izrādās no 
zelta. Zobārsts brīnās:  
-Un ko tad lai es te daru?’  
-Ierīkojiet, lūdzu, signalizāciju!

Latvijas armijā Latgalē:  
-Kareivi Zarān!  
-Asj!  
-Jūs esat izvilcis jautājumu par reg-
lamenta 13. punktu “Tiešais sods”. 
Tātad, kas ir tiešais sods?  
-Tīšais sūds ir tāds sūds, kū tovs tīšais 
prīkšniks uzliek pots uz sovu golvu.  
-Trīs dienas virssardzē!  
-Par kū? 

Jānīša tētis nopircis automašīnu. No 
rīta viņš to sadala sastāvdaļās. 
-Ko tu dari? – uztraucas sieva. 
-Meklēju kasi. Iepriekšējais 
īpašnieks sacīja ka esot ieli-
cis šajā mašīnā 5 tūkstošus. 

Ārsts – pacientam: 
- Šeit jums būs miegazāles sešām 
dienām. 
- Bet es negribu gulēt tik ilgi.

-Kāpēc jaunie krievi bieži publiskās 
vietās staigā treniņtērpos?  
-Tāpēc, ka daudzās iestādēs 
ir uzraksti “No smoking”.

Kas ir pati nevainība?  
Mūķene, kas strādā prezerva-
tīvu rūpnīcā un domā, ka tie 
ir guļammaisi tarakāniem.

Pēc ekskursijas skolotāja jautā:
-Nu bērni, kas jums eks-
kursijā visvairāk patika?

-Kā Anniņa pa trepēm nojaucās!

Eksāmens medicīnas augst-
skolā. Profesors:
-Nosauciet vakcinācijas kabi-
neta standarta aprīkojumu!
Students:
-Spirts, kušete, medmāsa.

Atnāk vecenīte uz slimnīcu, viņai 
ārsti jautā:  
-Kā Jūs tādā vecumā varējāt palikt 
stāvoklī?  
-Pie visa vainīgi pionie-
ri, visu viņiem pastāsti, parā-
di, iedot pamēģināt ...

Students no laukiem stās-
ta draugam:
-Vakar mātei pateicu, ka pre-
cēšos, un viņa nokāva cūku. 
-O! Uzreiz jau sāka gata-
voties kāzām?
-Nē, sapsihojās...

Iepazinos ar kādu vīrieti. Viņam 
bija nauda, man pieredze.
-Un tagad?
-Tagad viņam ir piere-
dze, man nauda.

Jānītis prasa vectētiņam: 
-Vectētiņ, kad tev bija visgrūtākais 
laiks mūžā? 
-Mazdēliņ, tas bija tad, kad man 
zobi nāca. 
-Vectētiņ, un tu atceries tos laikus, 
kad tev nāca zobi? 
-Nē, mazdēliņ, tas bija pagājušone-
dēļ, kad es noriju savas protēzes.

Stundā skolotājs jautā: 
– Kas visvairāk uzbudina cilvēku? 
– Kailas sievietes ķermenis! – atbild 
teicamnieks no pirmā sola. 
– Ārā no klases! Un atved tēvu! 

Nākamajā dienā teicamnieks atnāk 
viens un nosēžas pēdējā solā. 
– Kāpēc tu neatvedi tēvu? Kāpēc 
nosēdies pēdējā solā? – jautā sko-
lotājs. 
– Tētis teica, ka, ja jūs neuzbu-
dina kaila sieviete, tad jūs esat 
slims, un no jums jāturas tālāk.

-Kā jums ar Antonu?
-Izšķīrāmies…
-Kā tā?
-Uzaicināju ciemos un palūdzu, lai 
viņš paņem pie tējas kaut ko no 
aptiekas… Uzmini, ko viņš atnesa?!
-Vai tad ir varianti?
-Viņš atstiepa hematogenu!

Cilvēks, kurš krīt ar neatvērušos 
izpletni, izjūt mežonīgas bailes, šau-
šalīgu stresu un neciešamas psiho-
loģiskas ciešanas. 
Toties ir arī labā puse – tas 
vairs nekad neatkārtosies.

Satikušies divi draugi. Vienam 
no viņiem ir apsaitēta galva. 
-Kas ar tevi noticis?
-Ods iekoda…
-Tik stipri?
-Ne, bet brālis to nosita ar lāpstu.

Vīrietis stāv autobusa pietu-
rā, un, kā jau tas pirmdie-
nas rītā gadās, vairākas reizes 
saldi nožāvājas. Iepretim stā-
vošā večiņa nikni aizrāda:
-Nekliedz uz mani! 
Neesmu jau kurla!

-Hallo, vai ātrā palīdzība? Mans 
bērns ir norijis pildspalvu!  
-Tūlīt izbraucam!  
-Bet ko man darīt līdz jūsu atbrauk-
šanai?  
-Nu...pagaidām rakstiet ar zīmuli.

NO IEDZĪVOTĀJU JAUTĀJUMIEM PILSĒTAS MĀJASLAPĀ VENTSPILS.LV:

Jautājums: Cik aktīvi strādā municipālā policija brīvdienās, jo īpaši naktīs un agri no rīta, kad piedzēru-
šies jaunieši kaujas, lamājas un bļaustās? Vai brīvdienās policija nevarētu biežāk patrulēt, piemēram, pie 
autoostas? Autoosta vispār brīvdienu naktīs ir pārvērsta par pretīgu dzertuvi. Tā turpināties nevar.

Oficiālā atbilde no pašvaldības policijas: (..) 2018. gada septembrī pašvaldības policija uz Kuldīgas ielu 
5 saņēmusi 7 izsaukumus, 5 izsaukumi bijuši par iereibušu personu atrašanos autoostas iekštelpās, t.sk. 
gulēšanu, bet 2 izsaukumi bijuši saistīti ar nesaskaņām pie autoostas. Visi pārkāpumi tūlītēji novērsti. (..)

• • •
REDAKCIJAS PIEBILDE.
“Ventspilnieks.lv” redakcija, protams, ir gandarīta, ka visi septiņi izsaukumi uz autoostu Ventspilī ir beigušies ar 
“tūlītēju pārkāpumu novēršanu”. Bet pilsētas iedzīvotāja jautājums jau nebija par to, bet gan par pašu faktu – par 
visnotaļ dramatisko situāciju autoostas rajonā, kā arī pašvaldības policijas darbu brīvdienās...



ОВЕН
Вы энергичны, поэтому стоит направить все силы на то, чтобы добить-
ся поставленных целей. Подходящее время, чтобы показать себя в про-

фессиональной сфере и бизнесе. Не самый спокойный период, поэтому в свобод-
ное время нужно хорошенько отдохнуть. Дома сделайте лишь самое необходимое, 
лучше посетите вместе с семьей культурное мероприятие, можете запланировать 
путешествие. 

ТЕЛЕЦ
В ближайшее время вы будете часто встречаться с родственниками – 
кому-то из них просто захочется с вами пообщаться, кому-то потребу-

ется ваш совет, некоторым придется предложить практическую помощь. На работе 
лучше не брать на себя дополнительных обязанностей. Если станете брать на себя 
слишком много, начнете испытывать стресс и напряжение. В свободное время вам 
доставит удовольствие хобби или путешествие. 

БЛИЗНЕЦЫ
Для вас важны семейные ценности, поэтому позаботьтесь о своих близ-
ких как следует. В выходные можете вместе устроить дома вечеринку 

или осенний пикник. Подходящее время для учебы, курсов и повышения квали-
фикации. На работе успешный период. Вас посетят интересные идеи, которые вы 
сможете позднее реализовать. 

РАК
Вас посетят творческие мысли о том, как украсить собственное жили-
ще, но в связи с этим возможны и немалые траты. Все покупки следует 

тщательно взвесить и сравнить разные предложения. Лучше всего вы будете чув-
ствовать себя дома, если рядом будет семья и любимый человек. В профессио-
нальной сфере возможны разногласия с начальством и коллегами. Не участвуйте 
в спорах, не стоит. 

ЛЕВ
Если события развиваются не по вашему плану, досчитайте до деся-
ти и не давайте волю эмоциям. Это лишь осложнит ситуацию. В конце 

недели вы обнаружите, что дома накопилось много дел. Вы с удовольствием зай-
метесь хозяйством, будете прибираться, украшать, готовить. Если семья останется 
довольна, а в доме будет уют, это принесет вам двойную радость. 

ДЕВА
Выслушайте коллег или других знающих людей, так как в потоке инфор-
мации вам обязательно что-нибудь пригодится. К тому же, это может 

помочь увеличить доход. Свободное время следует посвятить себе и спокойно 
отдохнуть. Соблюдайте режим питания и употребляйте витамины. В суете дней не 
забывайте выслушивать детей. 

ВЕСЫ
Хозяйственные заботы потребуют от вас много времени, но вы будете 
делать это с радостью. Вы можете сделать перестановку, приобрести 

новую мебель, позаботиться о комнатных растениях. В этот период возникнут идеи 
о пути получения дополнительного дохода. Если на нынешнем месте работы это 
невозможно, стоит поискать новое или подумать о своем бизнесе. 

СКОРПИОН
В конце недели отправляйтесь за покупками, чтобы приобрести необ-
ходимые в хозяйстве вещи. Стоит обновить себе и домочадцам гар-

дероб, а также приобрести осенние аксессуары – перчатки, шарфы, зонтики и 
теплую обувь. В профессиональной сфере соглашайтесь на вызовы, вам это 
будет очень выгодно. Однако считайтесь с тем, что работать придется много 
и хорошо. 

СТРЕЛЕЦ
B выходные вы с удовольствием займетесь хозяйством. С истинным 
вдохновением опробуете рецепты новых блюд. Не исключено, что 

у вас под рукой окажется мамина или бабушкина кулинарная книга, из которой 
вы узнаете много интересного. В деловой сфере – уверенность в своих силах и 
серьезное отношение к работе. Возможность увеличить доход. 

КОЗЕРОГ
Следует определить приоритеты и делать то, что в данный момент при-
носит большую отдачу. И это, определенно, работа – те основы, кото-

рые вам удастся заложить в этот период, принесут плоды в будущем. Не надей-
тесь на быструю прибыль, следует ориентироваться на долгосрочную перспективу. 
В выходные нужно отдохнуть, а затем можете встречаться с друзьями или сходить 
куда-нибудь вместе с любимым человеком. Вам следует хорошенько развлечься, 
чтобы в душу не закрался осенний пессимизм. 

ВОДОЛЕЙ
Домашняя жизнь будет не очень спокойной, возможны разногласия в 
семье и небольшие бытовые споры. Попытайтесь сгладить острые углы 

при помощи дипломатии. Принимайте решения обдуманно, не действуйте под вли-
янием момента. На работе период роста – можете надеяться на прибавку к зарпла-
те или подъем по карьерной лестнице. 

РЫБЫ
В прохладную осеннюю пору не забывайте о витаминах, которыми сле-
дует побаловать себя и домочадцев. Для профилактики заболеваний 

хорошо бы попить травяные чаи, например, клюкву с медом, горячий напиток из 
черной смородины и т. п. На работе и в бизнесе дела не стоят на месте, появятся 
новые партнеры. Будьте аккуратны с финансами – следите за расходами и дохода-
ми, не приобретайте ненужных вещей по скидкам. 
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Парень спрашивает девушку: 
- Скажи, вот ты могла бы выйти замуж за богатого 
идиота? 
- У тебя есть капитал, или ты абстрак-
тно интересуешься?

Скоро мы будем наблюдать первый слу-
чай в истории, когда в суде выступят проку-
рор, защитник, полузащитник и нападающий.

- Доктор, у меня что-то в правом боку побаливает... 
- Одеколон пили? 
- Пил. Не помогает...

Программист написал приложение для подбора 
идеальных жен. Вводит данные: 
- Хочу невысокую брюнетку, неприхотливую, молча-
ливую, умеющую плавать. 
Компьютер выводит рекомендации: 
- Самка пингвина. 
 
Монолог мужчины: 
- По поводу равноправия полов я думаю, что 
жена имеет право делать всё, что ей захочется. 

Лишь бы это было вкусно… – Дорогой, купи мне 
телефон. 
- А как же твой старый? 
- А он мне уже шубу пообещал.

- Здравствуйте, сосед. Я долго наблюдал за вашими 
детьми и хочу сделать вам предложение. Я режис-
сер на телевидении и хотел бы снять ваших детей в 
рекламном ролике. Готов хорошо заплатить. 
- А что за реклама? 
- Средства контрацепции.

- Ты бывал в Кабардино-Бурятии? 
- Нет. 
- А я была. Там так красиво – горы, воздух! 
- Только не в Бурятии, а в Балкарии... 
- Дурачок, Болгария – это же совсем другая страна.

- Между прочим, у меня 128 прыжков с большой 
высоты. Причем, без парашюта! 
- О, да Вы десантник! 
- Нет, да я любовник!

В дверь коттеджа стучится полицейский. На пороге 
хозяйка дома. Служитель ей сообщает: 
- Простите, но ваш муж лежит в мусорном контей-
нере! 

- Да, моя домработница явно перестара-
лась. Когда я уходила к портнихе, то попроси-
ла её выкинуть из квартиры всё ненужное…
 
- Официант, ваш шницель напоминает, старый 
домашний шлёпанец, натёртый луком. 
- Поразительно, чего вам только не при-
ходилось есть в вашей жизни!..

- Бабушка, бабушка, а почему у тебя такие боль-
шие глаза? 
- Чтобы лучше видеть мелкий шрифт в договорах!

Осень – это когда куришь, пьешь, но обязатель-
но в теплых носочках. Здоровье надо беречь.

- Так, смотрим вашу анкету... 5 лет официально не 
работали. Ждали выгодных предложений. И что, 
так предложений и не поступило? 
- Да море предложений было! 
- Прямо уж и море?! Ну, например, назовите хоть 
одно! 
- «Вася, пойдём похмелимся!»

- О, здарово, друг, как дела? 
- Да всё отлично, нет проблем! 
- Жениться тебе пора!
 
Разговор двух женщин около 70 лет: 
- Да за меня до сих пор два мужчины борются! 
- И кто они? 
- Господа Паркинсон и Альцгеймер!

Вдовец Рабинович женился на своей приходящей 
домохозяйке и теперь имеет бесплатно то, за что 
раньше приходилось платить, плюс бонус – интим.

- А ты меня в Париж не возьмёшь? – интересуется 
жена у уезжающего в командировку мужа. 
- Если бы это была поездка в Баварию, ты, навер-
ное, предложила бы мне взять с собой ящик пива?

Банкомат вмонтирован в стену дома. Рядом оста-
новка автобуса. 
Сидит мужик, пьет пиво. Подходят люди к банкома-
ту, снимают деньги, уходят. Через некоторое время 
мужик не выдерживает: 
- Слышь, братан, а как вы в него играете?!

- Ты только представь, как они обрадуются, если 
мы не придём. 
- Да, надо идти!

АНЕКДОТЫ

ИЗ ВОПРОСОВ ЖИТЕЛЕЙ НА ДОМАШНЕЙ СТРАНИЦЕ ГОРОДА VENTSPILS.LV:
Вопрос: Насколько активно работает муниципальная полиция в выходные дни, особенно по ночам и рано 
утром, когда пьяные молодые люди дерутся, ругаются нецензурными словами и орут? Не могла ли полиция по 
выходным дням чаще патрулировать, например, возле автовокзала?  Автовокзал ночами по выходным дням 
вообще превращается в противную пивнушку. Так продолжатся не может. 
Официальный ответ полиции самоуправления: (..) В сентябре 2018 года полиция самоуправления получила 
7 вызовов на улицу Кулдигас, 5, пять из которых были по поводу пребывания, в том числе спанья, находив-
шихся в состоянии алкогольного опьянения лиц в помещениях автовокзала, а 2 вызова по поводу разногласий 
возле автовокзала. Все нарушения немедленно устранены. (..)

• • •
ПРИМЕЧАНИЕ РЕДАКЦИИ: 
Редакция “Ventspilnieks.lv”, конечно, удовлетворена тем, что все семь вызовов на автовокзал в Вентспилсе 
закончились «немедленным устранением нарушений». Но вопрос жителя города был не о том, а о самом 
факте – о предельно драматичной ситуации в районе автовокзала, а также о работе полиции самоуправле-
ния в выходные дни…
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и причиним вред не только ему, но и себе. 
Да и разве мы тогда могли бы понять, что он 
пережил?» Бирута вспоминает, как во время 
голодного лиепайского периода отец принес 
в дом кусок темно-красного мяса медведя, 
которого ему удалось подстрелить в латгаль-
ских лесах. А еще она помнит, как отец, обыч-
но добродушный человек, строго одернул 
своих дочерей, когда они с балкона обзывали 
советских военных в остроконечных буденов-
ках, когда в 1939 году они вошли колонной в 
Лиепаю: «Сверху крючок, а под ним дурачок, 
ха-ха-ха!» Бирута допускает, что отец таким 
образом не выражал страх перед будущими 
оккупантами, а просто проявлял уважение к 
военным, которое было характерно для тех, 
кто служил в Латвийской армии. 

«После восстановления независимости, 
чтобы побольше узнать об отце и его службе, 
я обратилась в Латвийский государственный 
исторический архив, откуда получила справ-
ки, пыталась говорить с мамой, родственни-
ками по отцу, но белых пятен все еще много. 
Вырезка из газеты, на которую я наткнулась, 
дала новый импульс воспоминаниям и заста-
вила еще раз задуматься о минувшем сто-
летии, что в обыденной жизни не так часто 
приходится делать: в нашем роду остался суровый и одно-
временно прекрасный отпечаток столетия. События этого 
столетия переплелись воедино с судьбами не только Анджса 
Полиса и его близких, но и во многом определили историче-
скую судьбу всего латышского народа», – энергичной Бируте 
не чужды моменты неспешного созерцания. 

ИЗ УГАЛЕ – В «КРЕМЛЕВСКИЙ ОРКЕСТР» 
В мозаике памяти, которую Бирута сложила из рассказов, 

ее отец Анджс (в различных немецких и русских докумен-
тах – Ансис, Анджус, Анджис) родился в Угальской волости, 
в доме «Клашу». Он был внебрачным сыном дочери хозяи-
на Анны, и в паспорте значился как «сын Анны», из-за чего 
обычно веселились в русской среде, где к людям принято 
обращаться по имени и отчеству. В волости отцом ребен-
ка считали поляка Казимира, выполняющего сельскохозяй-
ственные работы, но красивая и гордая Анна этого не под-
тверждала, а также держала в секрете имя соавтора двух 
других своих детей. 

Любознательный мальчик, наделенный абсолютным слу-
хом, самоучкой выучился у друга-железнодорожника играть 
на баритоне так хорошо, что, оказавшись в царской армии, 
попал в роту музыкантов духового оркестра. После освобо-
дительных боев в Латвии вместе с одним из полков диви-
зии Латышских стрелков прибыл в Москву, откуда стрелков 
отправляли подавлять «контру» в разные города России. 
Анджс, по рассказам, попал в так называемый «кремлев-
ский оркестр», который играл на праздничных мероприятиях. 
Латышей тогда, в 1918 году, еще не считали ненавистника-
ми советской власти, которых нужно подвергать репрессиям, 
как это случилось через десять лет. Поэтому «кремлевско-
му оркестру» в московских парках и концертных залах раз-
решалось устраивать концерты, участвовать в латышских 

В его песне отразилось столетие

праздниках песни, выезжать в Подмосковье и радовать род-
ными мелодиями беженцев-земляков во время Лиго и дру-
гих праздников. Во время одной из таких поездок баритонист 
Анджс познакомился с девушкой, бежавшей из Наукшены, 
по имени Элла Лауц, которая вместе с сестрой работала на 
заводе резиновых изделий «Проводник», который был выве-
зен из Риги в Москву в начале Первой Мировой войны.

ДЛЯ ТОГО ЧТОБЫ НАКАЗАТЬ ЗА ЗВЕРСТВА 
Из рассказов матери Бирута знает, что они с отцом долго 

встречались, но поженились только через двенадцать лет, 
уже в Латвии. Анджс не захотел остаться в «раю для проле-
тариата» – Советской России, а отправился на родину, где 
был зачислен в команду музыкантов 3-го Елгавского пехот-
ного полка. В этом городе в 1930 году он заключил брак с 
Эллой, а через несколько лет по неизвестным причинам 
стал младшим сотрудником полиции порядка в одном из 
елгавских полицейских участков. Затем – белое пятно, а в 
июне 1941 года Анджис Полис (так написано в справке из 
Госархива) уже служил в Лиепайской полиции, в охранной 
роте. После того как в город вошла немецкая армия, как и 
многие другие бывшие айзсарги, полицейские и военные, 
добровольно записался в Латышский легион СС, вроде бы 
для того, чтобы отомстить советским оккупантам за звер-
ства, совершенные в Латвии в 1941 году. По рассказам мате-
ри Бируты, известна и конкретная причина: отец не смог про-
стить, что 14 июня из Елгавы в Сибирь вместе с мужем была 
вывезена сестра жены, близкий для них человек, хрупкая 
Ольга, которая там и погибла. 

«Как свидетельствует справка из архива, свои служебные 
обязанности в Лиепае Анджис Полис выполнял ответствен-
но, за что был представлен к награде «Крест «За военные 
заслуги» 2-й степени без мечей», но неизвестно, получил ли 
он эту награду. В период завершения войны он был млад-
шим лейтенантом в 15-м батальоне резерва и обучения», – 
Бирута шелестит пожелтевшими за четверть века справка-
ми из архива, в которых не написано, что отца (музыканта!?) 
направляли сражаться с «бандами» в Латгалии, несмотря на 
то, что такой вывод сделала мать. 

РУССКИЕ ТАНКИ И «ПАСТБИЩЕ БЕЖЕНЦЕВ» 
Когда линия фронта приблизилась к Курземе, Анджса Полиса 

здесь не было, но некая до сих пор неизвестная Бируте органи-
зация или должностные лица позаботились, чтобы семьи леги-
онеров на корабле эвакуировались в Германию. 

«Исход беженцев многократно описывался в литературе и 
различных воспоминаниях, у нас все происходило подобным 
образом. Мне, восьмилетнему ребенку, запомнился голод, 
постоянные пересадки и поезда, лагеря в Данциге, Дрездене, 
где-то еще… Мы были в каком-то чешском городишке, когда 
туда вошли русские танки. Местные и правда их встретили 
как освободителей, так как немцы обращались с евреями и 
чехами очень плохо и унизительно. Нам предложили выбор: 
остаться в Чехии или вернуться в Латвию. Мать выбрала 
родину. И снова товарный вагон, неизвестный маршрут, и так 
мы оказались в Будапеште, где нас разместили на ипподро-
ме. По пути останавливались, чтобы выпустить ослаблен-
ных беженцев «попастись» на поля, где росли виноград, 
арбузы и помидоры, которые не доели предшественники. В 
Даугавпилсе многие, и я в том числе, целовали латвийскую 
землю, а мать плакала: «Теперь нас сошлют в Сибирь…» 
Привезли в Ригу и сказали: дальше – кто куда хочет и может. 
Мать какое-то время работала на железной дороге, в Риге 
через знакомых договорилась, чтобы нас взяли в кабину локо-
мотива, который направлялся в Лиепаю», – Бирута до сих пор 
вспоминает эту поездку как романтическое приключение. 

АПЛОДИСМЕНТЫ ХРУЩЕВУ, 
РУКОПОЖАТИЕ С БУДЕННЫМ 

«Мы с сестрой начали ходить в школу. Мать 
стирала белье офицерам оккупационной армии, 
так как боялась искать более подходящую рабо-
ту, чтобы не подвергаться проверке биографии, 
при которой могло бы стать известно о муже-ле-
гионере. Отец из Польши прибыл больным, без 
документов, через знакомых оформил какие-то 
временные «бумаги» в Вентспилсе, там же нашел 
врача, который рискнул помочь частным обра-
зом, не регистрируя его в поликлинике. Хозяин 
в Лиепае отказал в квартире, поэтому родители 
решили переехать к сестре отца в Вентспилс, где 
у нее была свободная жилплощадь в доме на 
улице Синагогас», – Бирута признает, что жизнь 
понемногу начала налаживаться. Она продолжа-
ла учебу в 1-й средней школе, мама стала рабо-
тать в швейной мастерской. Чудесным образом 
учреждения власти не преследовали семью из-за 
прошлого, Бирута, получив среднее образование, 
начала работать в мебельном цехе предприятия 
«Вентспилс кокс», ей даже предложили вступить 
в комсомол и компартию, чего удалось избежать 
без всяких последствий. Более того, будучи акти-
висткой, в 1957 году она получила путевку на 
Всемирный фестиваль молодежи и студентов в 
Москве, эмблемой которого был «Голубь мира», 
нарисованный Пабло Пикассо, а гимном – песня 

Соловьева-Седого, хит того времени «Подмосковные вече-
ра». Через несколько лет она ездила в Москву как участница 
Всемирного слета ударников коммунистического труда, где в 
Кремле после сигнала нужно было страстно аплодировать 
речи руководителя СССР Никиты Хрущева и получать каку-
ю-то награду из рук маршала Семена Буденного. 

«Тогда мы, конечно, не знали, что этот человек с шикарны-
ми усами уже частично попал в опалу и используется только 
для различных презентационных мероприятий… Это были 
незабываемые переживания молодости в условиях тотали-
таризма, и редко приходилось задумываться, что сказал бы 
отец о наградах, которые фактически были получены от окку-
пантов», – иногда задумывалась Бирута. 

МУЖ ИЗ «ЗАПРЕТНОЙ ЗОНЫ» 
«Парадоксально, но оккупационная власть косвенно спо-

собствовала созданию моей семьи. Так как из запретной 
зоны, уничтоженного с хозяйственной точки зрения примор-
ского рыбацкого поселка Микельторниса в поисках рабо-
ты в Вентспилс пришел потомок ливского рода Элмарс 
Линденбергс. У него была хорошая работа в рыболовецком 
колхозе «Красный маяк». Мы поженились, через год родил-
ся наш первенец Айварс (теперь уже его нет в живых), еще 
через семь лет появился на свет Улдис. Колхоз предоставил 
молодой семье в рассрочку дом «типа киоска» на улице Межа, 
который впоследствии мы перестроили до неузнаваемости», 
– Бирута гордится тем, что к этой работе не только муж, но 
и она приложила руку, так как «заливать бетон и клеить обои 
мне удается лучше, чем работать у компьютера». Еще она 
ловко водит машину, так как в свое время, будучи ударни-
цей, на «Вентспилс кокс» получила возможность приобрести 
эксклюзивную в то время «Волгу». На ней она доехала до 
поселка Тушино в Подмосковье, где когда-то жила ее мама со 
своей сестрой Ольгой. Маршруты беженцев в Европе, в свою 
очередь, были проделаны на экскурсионных автобусах, когда 
Бирута испытывала ужас от осознания того, как беспощадно 
власть уничтожала города, которые потом приходилось вос-
станавливать, прилагая нечеловеческие усилия. Такие мысли 
ее и сейчас посещают здесь, в Вентспилсе, ведь она знает, 
сколько сил требуют собственный дом и сад, и как легко кто-
то вновь все это может разрушить… 

ДАТЬ РОСТКИ НАЦИОНАЛЬНОЙ САМОБЫТНОСТИ
Основные рабочие места Бируты – мебельный цех на 

«Вентспилс кокс» и предприятие самоуправления «Вентспилс 
силтумс», где она выполняла ответственные обязанности, буду-
чи диспетчером аварийной службы. Ради удовольствия зани-
малась художественной гимнастикой, волейболом и баскетбо-
лом, сейчас позитивный заряд дают встречи с внуками и прав-
нуками, число которых, как ей кажется, не должно останавли-
ваться на восьми, ей хотелось бы, чтобы оно только росло. 
Двойная радость для Бируты, что все они рядом, в Латвии, за 
исключением внука Сандиса, отправившегося в Исландию. 

С какими мыслями Бирута с семьей встречает новое сто-
летие Латвии, как оценивает уходящее? 

«Я считаю, что каждый представитель рода Полей–
Линденбергов в эти сто лет поступал, как простые люди, по 
чести и совести и в соответствии с исторической ситуаци-
ей. Мы жили работой и выжили, не унижаясь сами и не уни-
жая других. Нас, как твердые зерна, перемалывали жернова 
чужих народов, но мы проросли на родной земле, дав ростки 
своей национальной самобытности. Дай бог, чтобы так и про-
должалось, чтобы мы не утратили национального дыхания 
в нежных объятиях Европейского Союза, как мы сохранили 
его, когда нас душил советский тоталитаризм», – оптимизм 
Бируты чист и постоянен, как аромат столетнего вина. 

Столетие в фотографиях.

Бирута со старшей сестрой Илгой и родителями  
в Лиепае.
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Осень со своими холодными ветрами и 
дождём наконец-то по-настоящему всту-
пила в свои права. Если верим прогно-
зам погоды, то и в эти выходные дни 
воздух в Вентспилсе прогреется толь-
ко до + 5 градусов. Хорошая новость та, 
что воскресенье, когда Вентспилсский 
приморский музей под открытым небом 
будет отмечать День каши, будет хотя 
и холодным, но зато солнечным днём. 
И что с того, что дата официального 
Международного дня каши – 10 октября, 
в нашем городе одновременно с празд-
нованием Дня каши пройдёт и закрытие 
сезона Приморского музея, когда будет 
последняя возможность прокатиться на 
Мазбанитисе и посмотреть экспозицию 
музея под открытым небом. 

Е сли какое из блюд и заслужи-
ло свой праздник, так это каша 
– богатое традициями блюдо, 
которое ели и взрослые, и дети, 
и государственные деятели, и 

военачальники, и крестьяне. Традиции Дня 
каши в мире очень разные, однако всех их 
объединяет одна цель – актуализировать 
в обществе дискуссию о каше как о здо-
ровой и богатой витаминами полноценной 
пище. Как отмечают День каши в мире? Во 
Франции организуют конкурсы поваров, где 
восстанавливаются традиции приготовле-
ния этого старинного блюда. В Ирландии 
в связи с Днём каши начинаются различ-
ные благотворительные акции, собранные 
во время акций средства выделяются нуж-
дающимся жителям, в Шотландии люби-
тели каши участвуют в соревнованиях по 
быстрому поеданию каши и их победителей 
чествуют на национальном уровне. В свою 
очередь в Вентспилсе в этом году кашу, сва-
ренную семьёй Смилтиньшей, можно будет 
не только попробовать, но и познакомиться 
с кашей с научной точки зрения – о зерно-
вых и приготавливаемых из них кашах рас-
скажет исследователь Стендского исследо-
вательского центра Института агроресурсов 
и экономики, Mg.agr. Солвейга Малецка. 
Закрытие сезона пройдёт под сопровожде-
ние музыки в исполнении ансамбля народ-
ной музыки „Tals’ trimiš”, вас ждут игры, 
весёлые мастерские для детей и различные 
викторины для взрослых. Так что с 13:00 до 
15:00 отправляемся в Приморский музей 
под открытым небом – будет интересно!  

В свою очередь в субботу, 27 октября 
замки и усадьбы краёв Латвии пригла-
шают всех интересующися на традици-
онную Ночь легенд. Такое мероприятие 
Латвийская ассоциация замков и усадеб 
организует в этом году уже в седьмой раз. 
В замке Ливонского ордена в Ночь легенд, 
в 19 часов начнётся акустический концерт 
«Легендарный ДЖАЗ/JAZZ 60-х годов 20-го 
столетия. А в Вентспилсской 1-й гимназии 
в 16:00 в честь 30-летнего юбилея прой-
дёт концерт венстпилсского женского хора 
сениоров «Славяне» – «Вечер старинных 
вальсов – мечта осени».  Вход на меро-
приятие бесплатный. В 18 часов в Центре 
культуры на улице Кулдигас, 18 концерт 
Вентспилсского мужского хора и друзей.   

В воскресенье в Центре культуры ещё 
одно интересное мероприятие – в 12 часов 
праздник К. Барона “Tēvu tēvi laipas met, 
bērnu bērni laipotāj’”, будет и танцевальный 
вечер, в котором примут участие фольклор-
ные группы “Laipa” и “Rotaļnieks”, а также 
фольклорные группы Вентспилсского края.  

Подумали в городе и о маленьких вент-
спилчанах, которых в конце этой недели 
порадует музыкальный кукольный спек-
такль для детей «Волшебная флейта» – в 
Детском городке в 12:00, в детском парке 
«Фантазия» – в 15:00. Мероприятия про-
водит Лиепайский передвижной кукольный 
театр «Маска».  

И ещё – не забудем, что в среду, 31 
октября отмечается День всех святых. 
Следовательно, в выходные нужно поду-
мать о масках на Хэллоуин или присмо-
треть подходящую тыкву, из которой сво-
ими руками вырезать пугающую или сим-
патичную рожицу. Кому что больше нра-
вится. 

День каши  
и Ночь легендБез полиции, или, выражаясь ака-

демическим языком, правоохра-
нительных органов невозможно 
представить себе ни одно циви-
лизованное государство. И в 
Латвии сразу после провозглаше-
ния независимости стали органи-
зовываться первые подразделе-
ния латышской полиции. Это был 
сложный процесс, сопряженный 
с опасностью для жизни. В том 
числе, и в Вентспилсе. 

Вентспилсская полиция сто лет назад

Н есмотря на то что Латвийское 
государство формально уже 
существовало, ситуация в 
Вентспилсе и Вентспилсском 
уезде была неопределенной, 

можно сказать, нервозной. Большой части 
жителей не хватало уверенности в том, 
что у собственного государства есть буду-
щее. Вокруг немецкие оккупационные вой-
ска, функции полиции присвоены немецкой 
жандармерии, мародерство в различных его 
проявлениях (присваивают чужой скот, зерно 
и др. ценности), которому ничто не препят-
ствует. Латыш как в городе, так и в дерев-
не практически беззащитен… И вот в нача-
ле декабря в Вентспилсе появляются двое 
уполномоченных Временного правитель-
ства – Давидс Шмитманис и Константинс 
Вецкалниньш. Их задача – организовать 
латышскую полицию в Вентспилсском 
уезде. Назначенный начальником уезда 
Вецкалниньш обошел учреждения немецкой 
оккупационной власти и потребовал сдать 
довоенный полицейский инвентарь и доку-
менты. Требование было выполнено лишь 
частично, так как большая часть инвента-
ря и документов (aктов) были растасканы 
или утрачены. Тогда, на стыке 1918-го и 
1919 г., главной заботой немцев было как 
можно больше ценных вещей погрузить на 
суда и увезти в Германию. У молодой, еще 
совсем малочисленной латышской поли-
ции не было практически никакой возможно-
сти остановить это разграбление. Так как от 
самоуправства немецких оккупантов больше 
всего страдали жители удаленных от горо-
да населенных пунктов и волостей – кре-
стьяне, Вецкалниньш объехал волостные 
исполкомы в поисках кандидатов на долж-
ность полицейских. Его усилия по большей 
части не увенчались успехом, так как в нача-
ле 1919 года в Курземе уже чувствовалось 
присутствие большевиков, или красных, и 
в большинстве исполкомов уже крутились 
их сторонники. Однако за несколько недель 
удалось разыскать нескольких кандидатов в 

полицию порядка – молодых, патриотически 
настроенных юношей. 

В то же время в Вентспилсе старший лей-
тенант бывшей Российской армии Ласис 
организовал латышскую роту добровольцев, 
в которую записались несколько десятков 
молодых людей. Старший лейтенант Ласис 
мог обучить их тактическим премудростям и 
военному делу, но только теоретически, так 
как оружие было не достать. 

Kак известно, 30 января 1919 года в 
Вентспилс, выбив немецкие сторожевые 
посты, со стороны Кулдиги вошли силы крас-
ных, непримиримо настроенные не только 
в отношении немцев, но и против тех, кто 
поддерживал независимую Латвию. Поэтому 
многим пришлось бежать, так как бороться 
возможности не было – из-за той же нехватки 
оружия. Видимо, Вецкалниньш и Шмитманис 
вместе с ротой добровольцев покинули город 
и пешком вдоль моря отправились в Лиепаю, 
где тогда находилось Временное правитель-
ство. По прошествии неполных четырех 
недель вернулись немцы, которые выбили 
из города красных, однако террор продол-
жался до середины марта, когда в Вентспилс 
вернулся начальник уезда Вецкалниньш и 
продолжил работу по созданию полиции. 
Очевидно, тогда немецкая власть в какой-то 
степени уважала полномочия должностных 
лиц, назначенных Латвийским Временным 
правительством, однако после так называ-
емого «Путча Ниедры» немцы начали орга-
низацию своей полиции и безжалостно огра-
ничивали деятельность Вецкалниньша и его 
должностных лиц. Это ненормальное поло-
жение имело место до Цесисской битвы, 
когда в Латвии пришел конец власти немец-
ких военных сил. Сразу после праздника 

Лиго немцы начали покидать Вентспилс, и 
25 июля, когда на английском крейсере при-
была рота латышских военных, воздух был 
уже чист. Начальник уезда Вецкалниньш и 
назначенный перфектом полиции Давидс 
Шмитманис могли продолжать работу по 
формированию полиции. 

Однако успокаиваться было рано, так как 
в уездных лесах промышляли банды маро-
деров и настоящих разбойников, самые 
большие и известные из которых – группы 
Кретулиса и Зихманиса. В банду Кретулиса 
входило около 30 человек, у них было много 
оружия. Но силы молодой полиции и добро-
вольные айзсарги так настойчиво преследо-
вали бандитов и боролись с ними, что в октя-
бре 1919 года те были вынуждены бежать 
из Вентспилсского уезда. Кроме банд, были 
и группы поменьше, а также одинокие раз-
бойники, которые угрожали безопасности 
не только тех, кто ездил по сельским доро-
гам, но и жизни работников исполкомов и 
полицейских. 

Во время Бермонтиады Шмитманис со 
своими полицейскими остался в городе, 
чтобы защищать вентспилчан от возможных 
нападений и грабежей. Но, как мы писали в 
одном из номеров газеты «Ventspilnieks.lv», 
бермонтовцы не дошли до Вентспилса, их 
отбили как возле Варве, так и возле Попе. 
Вентспилсская уездная полиция продолжа-
ла безжалостную борьбу с лесными банди-
тами. Банду Зихманиса ловили около года, 
пока, наконец, она была полностью уничто-
жена; в январе 1921 года в Дундаге поймали 
и предводителя банды Зихманиса, которого 
передали для совершения над ним суда. К 
концу того года Вентспилсская полиция была 
полностью укомплектована, были найдены 
и обучены подходящие для этой должности 
сотрудники. Интересно, что за суровой рабо-
той полиции не забывалась и культурная 
жизнь – в 1922 году был основан хор работ-
ников полиции, который принимал участие 
не только в городских и волостных празд-
ничных мероприятиях, но и в VI Празднике 
песни! Доходы от выступлений жертвова-
лись на общие цели, например, на изготов-
ление знамени полка айзсаргов и др. 

11 мая 1924 года сотрудники внешней 
полиции Вентспилсского уезда объедини-
лись в уездную роту полиции; было освяще-
но знамя роты с девизом «Выстоим против 
суровых бурь!». То, что это не просто слова, 
нашло подтверждение в первые месяцы и 
годы создания государства. 

В первое двадцатилетие существования 
Вентспилсской полиции офицеры и рядовые 
выполняли свои обязанности, исполненные 
высокого чувства долга. Каждый, кто обра-
щался за помощью в полицию, получал ее 
без каких-либо отговорок по поводу малой 
значимости происшедшего. С веревки про-
пало белье, из кладовки исчезли ветчина и 
банка варенья, в буфете гостиницы из карма-
на вытащили часы или на рынке у женщины 
вынули из корзинки кошелек – эти и подобные 
кражи раскрывались чаще всего по горячим 
следам, так как полицейские прекрасно знали 
свои районы и их жителей. То же касалось и 
тяжких преступлений – разбоев, изнасило-
ваний и убийств. Практически все раскрыва-
лись, за небольшим исключением, иногда за 
преступником гнались через всю Латвию. 

Полицейский на посту в центре города.
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Большинство партий готовы 
принять участие в рабочих 
группах по созданию 
правительства 
Большинство партий готовы принять уча-
стие как в работе тематических групп, 
которые будут обсуждать конкретные 
направления в работе правительства, 
так и в инициативе Новой консерватив-
ной партии (НКП) о встрече избранных 
в Сейм депутатов. НКП пригласила на 
встречу все избранные в Сейм политиче-
ские силы, за исключением «Согласия» 
и СЗК. 

Борьбу за пост главы СГД 
продолжают три претендента 
Комиссия по отбору кандидатов на 
пост генерального директора Службы 
госдоходов приняла решение допустить 
к третьему туру трех претендентов. 
Специалисты по управлению персона-
лом проверят их управленческие навыки, 
затем оценят информацию, полученную 
во время отборочных туров, комиссия 
определит, кто из финалистов получает 
самую высокую оценку по всем показа-
телям. Затем о каждом из претендентов 
будут обобщены отзывы, по меньшей 
мере, от семи лиц, а также будет произ-
веден анализ риска репутации. 

В объявлениях о поиске 
персонала будет необходимо 
указывать потенциальную 
зарплату 
Впредь в объявлениях о вакансии необ-
ходимо будет указывать вилку зарплат, 
предполагают изменения в Законе о 
труде, которые в третьем чтении полу-
чили поддержку на заседании Комиссии 
Сейма по социальным и трудовым 
делам. Потенциальная брутто-зарплата 
будет указываться за год, за месяц или 
за час.

Провозглашен Закон  
о защите информаторов 
Президент Латвии Раймондс Вейонис 
провозгласил закон о защите информа-
торов. Цель закона – способствовать 
информированию о нарушениях и обе-
спечить защиту информаторов. Поднять 
тревогу можно по поводу коррупции, 
мошенничества, бездействия должност-
ных лиц, халатности, злоупотребления 
служебным положением, уклонения от 
уплаты налогов, разбазаривания госу-
дарственных денег и имущества и др. 
Закон вступит в силу 1 мая 2019 года.

Миллионы, выделяемые 
социальным медиа,  
плохо администрируются 
Средства в размере более 20 млн евро, 
ежегодно выделяемые социальным 
медиа из госбюджета на обеспечение 
общественного заказа, администрирова-
лись неэффективно, без опоры на все-
сторонне изученные нужды общества. 
К такому выводу пришел Госконтроль 
в ходе ревизии. Госконтроль дал 
Национальному совету по электронным 
средствам массовой информации реко-
мендации, которые позволят улучшить 
выполнение общественного заказа.

Ассоциация семейных врачей 
не желает видеть Чакшу 
министром 
Нынешнему министру здравоохранения 
Анде Чакше (СЗК) нет места в новом 
правительстве, на ее место должен 
прийти кандидат из новых избранных 
партий, заявила президент Латвийской 
ассоциации семейных врачей Сармите 
Вейде. Ассоциация не поддерживает 
предложенную сейчас модель финан-
сирования сферы здравоохранения, так 
как для части населения это означает 
фактическое уменьшение корзины мини-
мальных медицинских услуг. Поскольку 
А. Чакша не готова эту систему менять, 
Вейде предпочла бы видеть на ее месте 
другого кандидата.

НОВОСТИ ЛАТВИИ

Vien. reģ. Nr. 41203055483

На конкурсной основе 
приглашает на работу       

ДОКЕРОВ
Требования к кандидату:
• Среднее образование;
• Водительские права B категории;
• Преимуществом будет считаться:
 • Опыт работы на портовой 
 технике;
 • Водительские права на 
 тракторную технику категории С;
 • Опыт работы на должностях: 
 составитель поездов 
 и оператор ДСК.

CV  и заявления направлять  
в отдел кадров до 29.10.2018. 

Вентспилс, ул. Дзинтару 22, LV-3602 
или  э-почта personals@vto.lv

«Ventspilnieks.lv» уже рассказывала о судебном иске муниципального ООО «Ūdeka» про-
тив супруги пенсионера Ивара Янсонса, которая, по подсчетам предприятия, за воду, 
израсходованную на поливку огорода, якобы не заплатила почти 1160 eвро. Ее пред-
ставитель Иварс Янсонс обоснованность этих требований отрицал, и суд постановил, 
что семья пенсионера должна выплатить ООО «Ūdeka» всего 57 eвро и 9 центов вместо 
требуемой суммы, составляющей более тысячи. Предприятие «Ūdeka» не смирилось с 
поражением, подало апелляцию и вновь проиграло. 

«Ūdeka» в очередной раз проиграло 
в суде пенсионеру Янсонсу

С уть дела в следующем. На тер-
ритории недвижимой собствен-
ности супруги Ивара Янсонса – 
Даце, несколько раз были сняты 
показания счетчиков воды, 

согласно которым плата за воду, использо-
ванную для полива огорода, была внесена 
не полностью. Счетчик для учета канализа-
ционных вод был установлен лишь в апреле 
2013 года, в свою очередь, плату за эту услу-
гу предприятие получало от пенсионера уже 
с 2001 года. Муниципальное ООО «Ūdeka» 
верно указало показания счетчиков и израс-
ходованный объем воды, однако плата рас-
считана неверно, так как на недвижимости Д. 
Янсоне находится не счетчик воды коммер-
ческого учета, а обычные водяные счетчики, 
которые только в 2013 году были названы 
измерительными аппаратами коммерческо-
го учета. Поскольку Д. Янсоне только в июне 
2017 года после получения претензии от ООО 

«Ūdeka» узнала, что у нее якобы имеются 
невыполненные обязательства перед этим 
предприятием, то, в соответствии с требова-
ниями Коммерческого закона, истек срок дав-
ности. К такому выводу пришел и Рижский 
городской Пардаугавский суд. 

Тем не менее, ООО «Ūdeka» сочло, 
что в конкретной ситуации 406-я статья 
Коммерческого закона, которая устанавли-
вает, что для требований в результате ком-
мерческой сделки срок давности истекает в 
течение трех лет, не применима, и подало 
апелляцию в Коллегию Суда по гражданским 
делам Рижского окружного суда. Суд отказал 
в начале судебного делопроизводства, ука-
зав, что ООО «Ūdeka», выполняя делегиро-
ванные ему согласно закону «О самоуправ-
лениях» задачи управления, в данном слу-
чае – предоставляя услуги водоснабжения и 
канализации, реализует коммерческую дея-
тельность и в договорных отношениях высту-

пает как коммерсант в понимании части пер-
вой статьи 1-й Коммерческого закона. 

Всем, у кого, возможно, сложилась или 
может в будущем сложиться подобная ситуа-
ция, когда предъявляются требования более 
чем трехлетней давности за услуги, оказан-
ные предприятиями самоуправления, стоит 
запомнить, что любая хозяйственная дея-
тельность, в том числе, слуги водоснаб-
жения, которые осуществляет коммерсант, 
используя свою фирму, считается коммер-
ческой деятельностью данного коммерсан-
та. К тому же, требования Коммерческого 
закона относительно коммерческих сделок 
применимы и в том случае, если только 
одна из сторон считается коммерсантом. То 
есть и в том случае, если сделка заключает-
ся с физическим лицом. В конкретном слу-
чае Коллегия Суда по гражданским делам 
Рижского окружного суда указала: то, что 
«Ūdeka» услуги водоснабжения и канализа-
ции оказывает по поручению самоуправле-
ния, не может служить основанием для того, 
чтобы признать, что между сторонами не 
установлены отношения в рамках коммерче-
ской сделки. Это, в свою очередь, означает, 
что в таких случаях имеет силу установлен-
ный в Коммерческом законе трехлетний срок 
давности. 

Прошлую пятницу и субботу (19 и 20 октя-
бря) Вентспилс провёл под знаком вто-
рой основной народности Латвии – здесь 
в шестой раз прошли Дни ливской культу-
ры. На мероприятия в рамках этих дней в 
Вентспилсском международном доме писа-
телей и переводчиков, в Вентспилсской 
главной библиотеке и в Остгалсе, возле 
памятника Янису Принцису старшему соби-
рались поэты, переводчики, историки, 
исследователи и краеведы, а также певцы 
из Вентспилса, Колки, Риги и Саласпилса, 
познакомившие и порадовавшие слушате-
лей исполнением музыкальных произведе-
ний ливского народа.   

Дни ливской культуры: вспоминают 
прошлое, гордятся настоящим

О бширная программа Дней лив-
ской культуры началась с вече-
ра поэзии в Доме писателей и 
переводчиков, где у слушате-
лей была прекрасная возмож-

ность написанные поэтами Байбой Дамбергой 
и Валтом Эрнштрейтсом тексты сражу же 
услышать в их же исполнении на латышском 
и английском языке. Билингвальный сбор-
ник ливской и английской поэзии “Trillium” 
издан в Лондоне (там же, где 155 лет назад 

вышла в свет первая книга на ливском языке, 
переведённое Я. Принцисом «Евангелие от 
Матфея»).  На английский язык стихи перевёл 
и читал присутствующий на вечере Райен ван 
Винкл.   

Второй день ливской культуры начался 
с возложения цветов к памятнику Янису 
Принцису старшему в Остгалсе, где слова 

признания и дань уважения выдающемуся 
представителю культуры ливского народа 
и общественному деятелю выразили руко-
водитель Центра ливской культуры Гундега 
Блумберга и депутат Вентспилсской город-
ской думы Илзе Буньке.  В этом году испол-
няется 222 года со дня рождения выдаю-
щегося поэта, в благодарность и в память о 
сделанном его семьёй на благо города уста-
новлен памятник, и фамилия этого рода уве-
ковечена в названии находящейся рядом с 
памятником улицы Принчу.    

Международная сессия научных чтений 
“Livonica VI “Ливы: язык, история, культура”» 
проходила в Вентспилсской главной библио-
теке, в ходе сессии можно было ознакомить-
ся с действительно исчерпывающим резюме 
о вкладе самоуправления Вентспилсского 
края в сохранение ливской культуры. В свою 
очередь Гундега Блумберга напомнила, что 
только что возобновилось издание ливской 
газеты “Līvli”, так как именно она была её 
редактором. В фотопутешествие по лив-
ским посёлкам от Овиши до Гипки вме-
сте со слушателями отправилась краевед 
Байба Шувцане, руководитель Института 
ливов Латвийского университета Валтс 
Эрнштрейтс рассказал о ливских топонимах 
в Латвии, а научный сотрудник этого инсти-
тута Ренате Блумберга ознакомила собрав-
шихся с многовековыми традициями ливов в 
создании причёсок и изготовлении одежды. 

 Наряду с новыми знаниями об истории 
и культуре ливов собравшиеся имели воз-
можность общаться в атмосфере добра и 
почерпнуть оптимизм участников меропри-
ятия, что позволяет надеяться, что следую-
щий такой праздник будет ещё богаче. 
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Победа упущена 
Футболисты ФК «Вентспилс» на своем 
поле сыграли со счетом 1:1 с дей-
ствующим чемпионом – юрмальским 
«Спартаком», выпустив из рук победу 
в самом конце матча. На 11-й мину-
те ударом бразильца Элиу Монтейру 
Батисту счет открыли вентспилчане, 
но гости сравняли счет всего за две 
минуты до окончания игры. В общем 
зачете у «Рига FC» – 59 очков, у ФK 
«Вентспилс» – 53, а у «RFS» – 52. 

Айегун и Вукичевич – лучшие 
Результативный игрок ФК «Вентспилс» 
– нигерийский футболист Тосин Айегун 
признан лучшим игроком сентября в 
чемпионате Латвии. В четырех играх 
он забил четыре гола. В свою оче-
редь, лучшим тренером месяца стал 
руководитель ФК «Вентспилс» Деян 
Вукичевич, который удостоен этого 
титула во второй раз в этом сезоне. 

Победа в Курземском дерби 
Убедительную победу в дебютном 
сезоне Латвийско-эстонской баскет-
больной лиги отпраздновал БК 
«Вентспилс», который в гостях со 
счетом 110:66 обыграл лиепайский 
клуб. В Курземском дерби Джонатан 
Альредж с 17-ю очками стал самым 
результативным игроком в рядах вент-
спилчан. По меньшей мере всего 10 
очков заработали 8 из 11 игроков, 
побывавших на площадке. 

Драма у себя дома
Вентспилсский волейбольный клуб 
провел свою первую домашнюю игру в 
новом сезоне чемпионата Латвийской 
первой национальной лиги, в кото-
рой в пяти сетах со счетом 3-2 пре-
взошел волейболистов РТУ. После 
этой победы Вентспилс, одержавший 
победу в двух играх из трех, зани-
мает третье место. Следующую игру 
ВК «Вентспилс» проведет 10 ноября 
в гостях, где встретится с лидером – 
волейболистами из Вецумниеки. 

Медали на чемпионате мира 
по гиревому спорту 
С хорошими результатами с чемпи-
оната мира вернулись домой вент-
спилсские представители гиревого 
спорта. В составе сборной Латвии в 
длинном цикле стартовал Василий 
Гинько, занявший 4-е место. В груп-
пе любителей Евгений Гордеев состя-
зался в двоеборье и завоевал 6-е 
место в весовой категории свыше 95 
кг. Артур Танчин принял участие в 
борьбе среди ветеранов, где выиграл 
серебро в длинном цикле, а вместе с 
Василием Гинько в эстафете в соста-
ве сборной Латвии получил две сере-
бряные медали в толчке и длинном 
цикле.

КОРОТКО О СПОРТЕ
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Д а-да, тыква – это ягода. Она родом 
из Центральной Америки. Тыква 
считается старейшим культурным 
растением в мире, обогнавшим в 
этом отношении даже кукурузу и 

бобы. 
Лагенарию, или бутылочную тыкву перу-

анские индейцы выращивали уже 12 тысяч 
лет назад, в Мексике тыква была известна 
9 тысяч лет назад, а в Египте – 5 тысяч лет 
назад. Жители Перу полагали, что это расте-
ние на землю привезли пришельцы с небес. 
Позднее тыква распространилась во всей 
Северной америке, после посещения кото-
рой Колумбом тыква оказалась в Европе. 

У наших предков тыква была в чести, они 
умели готовить из нее множество вкусных 
блюд. И не только. Весьма успешно она при-
менялась и в народной медицине. Не зря 
тыкву называют королевой осеннего огоро-
да – эта огромная ягода является одним из 
самых полезных даров осени, так как каждая 
ее составляющая полна витаминов. 

Один только ярко-оранжевый цвет сви-
детельствует о том, что в тыкве содержит-
ся очень много бета-каротина, или прови-
тамина А, который «отвечает» в организме 
за состояние кожи, повышает иммунитет, 
помогает замедлить появление морщинок на 
лице, поэтому сорта с высоким содержани-
ем витамина А используются для промыш-
ленного производства концентратов витами-
на А. Стоит упомянуть и о том, что в реко-
мендациях, разработанных обществом борь-
бы с онкологическими заболеваниями США, 
тыква занимает одно из первых мест как про-
дукт, который следует употреблять ежеднев-
но. К тому же, мякоть тыквы содержит очень 
много воды – до 91%, поэтому она малока-
лорийна: 24 килокалории на 100 г продук-
та – идеальное соотношение для всех, кого 
заботит, чтобы фигура оставалась стройной. 

Усы тыквы способствуют лечению забо-
леваний сердца и нервной системы. Цветы 
растения можно использовать в салатах или 
высушить, чтобы потом готовить чай для 
укрепления иммунитета. Кожура тыквы обо-
гащает ценными веществами кости, зубы, 
ногти и волосы, используют ее в тертом 
или молотом виде, как и мякоть. Тыквенная 
кожура содержит также органический жела-
тин, который необходим для суставов, 
роста и восстановления хрящей в случае их 
повреждения. 

СОК И СЕМЕНА ВМЕСТО АПТЕКИ 
Практически все знают, насколько вкусны 

высушенные тыквенные семечки. Однако 
хороши они не только этим. Семена тыквы 
рекомендуется употреблять в пищу в каче-
стве средства для профилактики онкологи-
ческих и сосудистых заболеваний. Кажется 
невероятным, но если употреблять семена 
в холодную и сырую погоду, то это помогает 
ощутить тепло в организме. 

Однако наиболее ценным является 
тыквенный сок, так как он питает клетки, 
помогает бороться с деформациями костей, 
улучшает здоровье суставов, а также лик-
видирует запоры. Все содержащиеся в нем 
элементы – медь, железо, магний, кальций, 
калий, бета-каротин, фосфор, а также вита-
мины A, B, C, E, PP прекрасно сбалансирова-
ны, а это обязательное условие для правиль-
ного протекания процессов обмена веществ. 
Тыквенный сок полезен для роста зубов у 
малышей. 

КАК СОХРАНИТЬ ЛЕЧЕБНЫЕ 
СВОЙСТВА ТЫКВЫ 

Для того чтобы чудесные лечебные свой-
ства тыквы сохранились, ее необходимо сни-
мать осенью, в тот момент, когда ее пло-

О тыкве, репе, здоровье и Хэллоуине
В последний день октября в мире празд-
нуют Хэллоуин, или канун Дня всех свя-
тых. Один из главных атрибутов праздни-
ка – вырезанная тыква, в середину кото-
рой вставлена свечка. Эту традицию еще в 
начале ХХ века ввели ирландцы, прибыв-
шие в Америку. Изначально главным сим-
волом Хэллоуина была вырезанная репа, 
возникновению этой традиции посвяще-
на древняя ирландская легенда. Однако 
в этот раз мы поговорим не о традициях 
Хэллоуина, а о лечебных свойствах боль-
шой ягоды – тыквы, а также репы. 

доножка одревеснела и, если надавить на 
нее ногтем, не остается следа. Затем тыкву 
кладут на улице, чтобы она дозрела на сол-
нышке. После этого огромную ягоду заносят 
в комнату и стараются без особой необхо-
димости не трогать. Нужно повернуть тыкву 
вниз той стороной, как она росла в огороде. 
Если правильно хранить тыкву, то в пищу 
ее можно употреблять еще долго, а свои 
витамины она сохраняет до марта. Тем не 
менее, следует помнить, что лечебные свой-
ства тыквы пропадают во время готовки. 
Чем большей тепловой обработке она под-
вергается, тем менее ценной становится. 
Консервированная тыква с солью и уксусом, 
хоть и вкусна, но лечебными свойствами уже 
не обладает. 

ЛЕЧЕБНЫЕ СВОЙСТВА ТЫКВЫ
• Во время беременности у женщины 

тыква и ее семена обеспечивают плод орга-
ническим цинком и уменьшают риск спонтан-
ного аборта. 

• Тыквенный сок способствует образова-
нию молока у кормящих матерей. 

• При атеросклерозе рекомендуется упо-
треблять в пищу тыкву как можно чаще. 

• Тыква помогает в лечении гастрита, так 
как содержащийся в ней витамин А умень-
шает воспалительные процессы в желудке. 

• 500-600 граммов тыквенного сока в 
день обогащают организм фтором, помогая 
предотвращать кариес. 

• Тыквенный сок помогает растворять 
камни в желчном пузыре и почках, а также 
вывести их из организма. 

• Особенно ценен тыквенный сок, если 
имеются проблемы с печенью или почками. 

• Тыква помогает обновляться коже и 
слизистым, уменьшает нервозность, улучша-
ет работу кишечника. 

ГЛАВНЫЙ ОВОЩ В ГРЕЦИИ – РЕПА 
Таким титулом за 300 лет до н. э. наде-

лил этот овощ древнегреческий ботаник 
Теофраст. Репу употребляли в пищу уже 
древние римляне, у нас она также издрев-
ле известна. 

Столовые сорта содержат около 9% саха-
ра, главным образом – глюкозы. Есть расти-
тельный белок, крахмал, волокнистые веще-
ства, много 
витамина С – в 
100 г продукта 
60 миллиграм-
мов. Это в два 
раза больше, 
чем в лимо-
нах, апельси-
нах, капусте, 
п о м и д о р а х , 
редиске, мали-
не и в шесть 
раз больше, 
чем в столо-
вой свекле 
и луке. Репа 
может гордить-
ся и высоким 
содержанием 
витаминов B1, 
B2, PP и каро-
тина. Кроме 
того, этот овощ 
– настоящий 
кладезь микро-
элементов – 
он содержит 

калий, кальций, фосфор, железо, серу, маг-
ний. Когда-то репу квасили так же, как капу-
сту, сушили, перемалывали и добавляли к 
муке. 

Репа с медом очень полезна для желудка, 
она улучшает функции желудочно-кишечно-
го тракта, стимулирует сердечную деятель-
ность. Соком репы лечат бронхит и астму, 
он помогает дыхательным путям очиститься 
от слизи. Специалисты советуют использо-
вать репу в диетическом питании. С давних 
времен компрессами из горячей тушеной 
репы лечили обморожения и боли в суста-
вах, овощ использовали также в качестве 
мочегонного, обезболивающего и противо-
воспалительного средства. Отваром репы 
успокаивали нервы и сердцебиение, а для 
того, чтобы усилить потенцию и половое 
влечение, к отвару добавляли мясо. Нужно 
учитывать, что не стоит есть репу, если воз-
никло острое заболевание желудочно-ки-
шечного тракта, печени и желчного пузыря. 
Овощ содержит много серы, поэтому может 
вызвать метеоризм. 

ВМЕСТО ЗАКЛЮЧЕНИЯ: 
КАК ТРАДИЦИОННУЮ РЕПУ 
НА ХЭЛЛОУИН СМЕНИЛА ТЫКВА 

Что касается истории о том, как вместо 
репы на Хэллоуин появилась тыква, то все 
очень просто. В основе традиции вырезания 
тыквы – ирландская легенда о скупом Джеке, 
который обманул даже пришедшего за ним 
дьявола. Душа Джека осталась при нем, но 
грехи его были так велики, что он теперь 
вынужден постоянно блуждать по самым 
темным местам на земле. Для того чтобы он 
мог найти путь во тьме, ему было разрешено 
взять с собой лишь один уголек, который он 
поместил в вырезанную репу. 

Следует добавить, что в старину жители 
Ирландии освещали себе путь фонариками, 
изготовленными из репы или свеклы. Как бы 
то ни было, но эта легенда вместе с имми-
грантами оказалась в Америке, и ирланд-
цы были приятно удивлены как размером 
тыквы, так и тем, насколько легко мякоть 
отделяется от кожуры. Так фонарь Джека из 
репы вскоре сменил фонарь из тыквы, кото-
рый было легче вырезать, да и свечка выгля-
дела в нем намного лучше… 
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НОВОСТИ ВЕНТСПИЛСА

«Критическая масса, которая отпугнула избирателей от СЗК, собира-
лась по каплям, и с Лембергсом не было бы гладко.  Лембергс – обви-
няемый, без надежды быть допущенным к тайне – не пошёл в пре-
мьеры, когда пост падал в руки СЗК, – да и вряд ли сам хотел. 
Когда власть взял Кучинскис, было ясно, что Лембергс не может 
вернуться и СЗК нужно обходиться тем, что есть. Лембергс может 
отчитывать, не отчитывать, но всему – как «феномену Лембергса» 
– однажды приходит конец».  
(Экс-президент Валдис Затлерс в интервью газете “Latvijas Avīze”.)

«Феномен Лембергса» и «критическая масса»
Бирзгальской волости Котанса – он, между прочим, был рекордсменом 
долголетнего правления в масштабе всей Латвии: снятие его с должно-
сти… Следовательно, выбор людей в пользу “новых» или по крайней 
мере других правителей является всеобъемлющим.  И не только на 
выборах этого Сейма.   

И здесь упомянутый экс-президентом Затлерсом закат «феноме-
на Лембергса» как на ладони.  Постепенно, но методично. «Феномен 
Лембергса» может даже получить статус такого обобщающего обо-
значения диагноза – этим термином можно было бы характеризовать 
желание рядового избирателя “меньшего зла».   Так сказать, ничего 
лучше не будет, и так ясно, откуда и как возникло богатство, накопле-
ния и влияние у этих людей, но всё же лучше уже известное зло, чем, 
например, кто-то новый, который, скорее всего, будет мошенничать так 
же, как и те – прежние… Перемены, новые ветра в политике, сниже-
ние влияния политиканов «старой закалки» и создающих схемы – это 
никогда не даётся легко.  И не только потому, что годами разрабатывае-
мые схемы дают им доступ к финансовым ресурсам и рычагам власти, 
но и потому, что для замены таких “проверенных кадров» необходимо 
достаточно выросшее общее сознание общества и личное сознание 
каждого избирателя. Во-первых, о том, что голос каждого из нас важен. 
И никто из нас не является только винтиком в руководимым кем-то 
другим механизме. Во-вторых, о том, что фраза в статье 2 Сатверсме 
«Суверенная власть государства Латвии принадлежит латвийскому 
народу» – это не только пустые слова и свою суверенную власть лат-
вийский народ может реализовать на выборах – голосуя бюллетенем, а 
не ногами где-то в Ирландии или Норвегии, или в день выборов в мест-
ном кабаке за бокалом пива.  В-третьих, о том, что отношение «какая 
разница, кого там выберут» – это тоже главная причина, почему ниче-
го не меняется.

Конечно, сознание общества и лично каждого не формируется из 
ничего. Оно не формируется и по умным советам какого-нибудь интел-
лектуала.   Наш жизненный опыт – в том числе, и тот, который нака-
пливался в течение 50 лет советской власти – никуда не делся. Тогда 
ведь действительно было так: они там наверху решат, мы – выполня-
ем, но в любом случае – от нас ничего не зависит. Библейская легенда 
рассказывает о Моисее, который в течение 40 лет водил свой народ по 
пустыне, пока не умрёт последний человек, помнящий рабство, и толь-
ко потом он поведёт людей к Земле Обетованной.  Символически это 
означает только одно – мы должны вырасти до того, чтобы этот граж-
данский нигилизм лет советской оккупации исчез, чтобы мы сами не 
только отмахивались, а брали на себя ответственность за свою свобо-
ду. И тогда «феномен Лембергса» действительно исчезнет.  

Искренне ваша – Ventspilnieks.lv

Осудили литовку 
Перед Вентспилсским судом предста-
ла литовка, вызвавшая тяжёлую аварию с 
пострадавшим. 

50 лет
50-летний юбилей отметила Вентспилсская 
средняя школа № 4. Бывшие и нынеш-
ние учителя собрались на совместном 
мероприятии.   

Восстанавливают крышу церкви  
Завершился ремонт фасада и крыши 
баптистской церкви. Половину затрат про-
финансировало самоуправление. На зда-
нии уложена черепица немецкого производ-
ства, которую традиционно используют при 
реставрации исторических зданий.   

Выпал груз 
На Вентспилсском мосту из автомашины 
выпала часть груза – скрученные в спирали 
металлические листы. Повреждено покры-
тие проезжей части, ограждение и сам груз.
   Башня восстановлена 

Завершились работы по восстановлению 
смотровой башни Южного мола. Заменены 
деревянные детали элементов, перекраше-
ны металлические конструкции, заменены 
скамейки.  

Победа в конкурсе 
Ученицы учительницы Вентспилсской цен-
тральной начальной школы Сандры Спроге 
заняли 1-е место в Рижском международном 
конкурсе пианистов. 

Улица Робежу в порядке 
Приведена в порядок улица Робежу на участ-
ке от улицы Мичурина до моста Пацкулес. 
Проложены тротуар, водопровод и велоси-
педная дорожка. 

Вандалы задержаны 
Полиция самоуправления задержала ван-
далов, которые развлекались, повре-
ждая объекты городской инфраструктуры. 
Задержанные – лица в возрасте от 13 до 
16 лет. 

На автовокзале будет пианино 
Вентспилсская библиотека в сотрудничестве 
с ООО “Ventspils Reiss” задумала поста-
вить в помещениях автовокзала свободно 
доступное пианино. Идея позаимствована у 
Великобритании.  
 У хора – юбилей 
Хор сениоров «Славяне» отмечает 30-летний 
юбилей. Предусмотрен концерт, в котором 
примут участие смешанный хор “Cantabile”, 
танцевальная группа Елены Смирновой, 
фольклорная группа «Здравица» и солисты.
  Пловцы открыли сезон 
Пятый плавательный сезон открыл клуб зака-
ливания и зимнего плавания «Вентспилсские 
морские львы».  

Строят улицу 
Перестраивается улица Остас. Ведётся 
перестройка и обустройство исторических 
мастерских улицы Остас. 
 Вложат в когенерацию 
ООО “Užavas alus” приняло решение – вло-
жить примерно миллион евро в строитель-
ство станции когенерации.  

Прошли Дни ливов
В сердечной атмосфере прошли шестые Дни 
ливской культуры.  

• • •
По правде говоря, в Латвии нет недостатка в королевствах, импери-

ях или герцогствах локального масштаба. Разве Вентспилс тот един-
ственный, где десятки лет на должностях сидят одни и те же люди, а 
стиль “правления» похож на стиль в нашем городе как капля воды в 
Венте. В этом смысле нашего незаменимого вождя могли бы превзой-
ти и наместники Краславы, Елгавы, Лиепаи и других городов, краёв или 
волостей.  Да, не столько известные, да, не настолько богатые, да, не 
столь властолюбивые… Зато ни один из них не сидит на скамье подсу-
димых, «использует» местные ресурсы, говоря дипломатическим язы-
ком, с умом и чувством меры.  Так, чтобы не бросаться в глаза право-
защитникам, всевидящим масс-медиа и местным активистам, лишний 
раз не привлекать к себе внимания, громкими и помпезными представ-
лениями не вызывать огонь на себя…  Так сказать, в Ригу не рвём-
ся, свои дела обделываем тихо, спокойно и в рамках своей империи. 
Конечно, в большой степени это объясняется личными качествами кон-
кретного «короля» города или края – не все хотят всеми правдами и не 
правдами оказаться в статусе мультимиллионера, не всем почти как 
предмет первой необходимости, как хлеб насущный или освежающий 
глоток воды из источника необходимо «влияние» и стремление нажи-
мать на разного цвета кнопки, чтобы регулировать «большие дела».  
Зато на прожитие какой-нибудь лишний, затерявшийся за подкладкой 
«еврик» достаётся всем… И дети, и, кто знает, и внуки обеспечены.  

Правда, внимательными в этой связи должны стать все.  И не толь-
ко один господин Лембергс. Так как самодержцы местного масшта-
ба, совсем как «вечные» депутаты, по одному от власти отодвигают-
ся. Без всяких судебных процессов, без лишнего ажиотажа и стрес-
са – в результате демократических выборов. Господин Лембергс мог 
бы посмотреть на «феномен Екабпилса» – правивший десятилетия-
ми господин Салцевичс оказывается в самой глубокой оппозиции в 
думе своего города. Или крах (несколько меньшего масштаба) боса 
Кекавы Дамлицса во время последних выборов в самоуправления. 
Или (в совсем малом масштабе) политическая «трагедия» шефа 

В течение семнадцати лет – с 2000 по 2018 
год – число жителей в Вентспилсе умень-
шилось на более чем 9300 жителей. Если 
в 2000 году в Вентспилсе проживало 44 
233 человека, то в этом году, согласно 
данным Центрального статистического 
управления, их число уменьшилось до 
34 844. Тенденция снижения числа жите-
лей по-прежнему наблюдается и в стране 
в целом – в течение последних семи лет 
оно уменьшилось на 140 тысяч, и в нача-
ле 2018 года составляло 1 миллион 934 
тысячи жителей. Темп снижения числа 
жителей в 2017 года был 0,81 % по срав-
нению с 1,44 % в 2011 году. 

В Вентспилсе продолжает уменьшаться число 
жителей

С огласно обобщённой ЦСУ 
информации в течение 17 лет 
из Вентспилса на проживание в 
других городах Латвии перееха-
ли 4704 человека, в свою оче-

редь в другие государства отправились 6240 
жителей. Следует отметить, что в период с 
2000 года по 2018 год число жителей умень-
шилось во всех краях региона Курземе.   
Меньше людей стало и в Лиепае – если сем-
надцать лет назад в этом городе проживало 
88 974 жителя, то в этом году число жителей 
составляет 69 202 человека. 

Данные, опубликованные в сборнике ста-
тистических данных «Демография 2018» 
свидетельствуют о том, что число детей и 
подростков в стране в целом с начала 2011 
года увеличилось на 11 тысяч, число жите-
лей трудоспособного возраста уменьшилось 
на 138 тысяч, а жителей пенсионного возрас-
та – на 13 тысяч. Продолжается процесс ста-
рения жителей.  

В начале 2017 года в Латвии было 388 
000 человек пожилого возраста в возрас-
те 65 лет и старше. Эксперты по демогра-
фии предупреждают, что в 2030 году почти 
половина или 46% жителей Латвии будут 
старше 50 лет.  Четвёртая часть будут пен-
сионерами – старше 65 лет. Самая большая 
проблема заключается в том, что в другие 
страны уезжают семьи с детьми, и резуль-
тат для Латвии может быть катастрофиче-
ским – если в 1990 году одному пенсионеру 

пенсию зарабатывали шестеро работающих, 
то в настоящее время это делают только 
трое. Прогнозируется, что в 2030 году это 
будут только двое работающих. Это означа-
ет, что для сегодняшнего среднего поколения 
обеспеченная старость может быть весьма 
сомнительной.  

На снижение числа жителей трудоспособ-
ного возраста существенно влияет мигра-
ция. В 2017 году эмигрировали почти в два 
раза больше жителей трудоспособного воз-
раста (14,7 тыс.), чем иммигрировали (7,9 
тыс.). К тому же следует учитывать, что боль-
ше всего за рубеж выезжают жители тру-
доспособного возраста – это 84% от числа 
эмигрировавших. 

Демографическая ситуация тоже не столь 
утешительна – в 2017 году в Латвии роди-
лись 20,8 тысяч детей, что на 1 140 меньше, 
чем в 2016 году. В свою очередь число умер-
ших в прошлом году составило 28,8 тысяч 
человек. Средний возраст умерших мужчин 
был 69 лет, женщин – 79 лет.  

Как сказано в сборнике демографических 
данных «Демография 2018», результатив-
ный показатель, характеризующий демогра-

фическую ситуацию, – это предполагаемый 
средний возраст жизни, и он постепенно 
растёт.  Предполагаемый средний возраст 
жизни родившихся в 2017 году детей был 
74,8 лет, для мужчин – 69,8 лет, для женщин 
– 79,6 лет. Расчёты смертности и продолжи-
тельности жизни показывают, что, например, 
в дальнейшем средняя продолжительность 
жизни мужчин, достигших 60-летнего возрас-
та, может быть 17 лет, а для достигших этого 
же возраста женщин – 23 года.   

Следует отметить, что и в Латвии, и в Литве 
предполагаемая продолжительность жизни 
мужчин (69,5 лет) в 2016 году была самой 
низкой в Европейском Союзе. В Эстонии этот 
показатель был 73,3. Средняя продолжитель-
ность жизни женщин и в Латвии, и в Литве (в 
2016 году соответственно 79,6 и 80,1 лет) – 
одна из самых низких в ЕС. В Эстонии этот 
показатель –  82,2 года. Ещё короче предпо-
лагаемая продолжительность жизни женщин 
была только в Болгарии (78,5) и Румынии 
(79,1). В свою очередь самая большая пред-
полагаемая продолжительность жизни муж-
чин в 2016 году была в Италии (81,0), а жен-
щин – в Испании (86,3). 
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конкретном горо-
де или крае, так 

и любой другой. В результате названия Вентспилса 
среди этих 14 городов нет. Поскольку за город было 
получено мало голосов и наблюдалась низкая актив-
ность голосующих вентспилчан, Вентспилс опустился 
в топе до 20-го места. 

За короткое время пришлось пережить еще одно 
болезненное поражение – в начале октября жур-
нал «Kaпитал» опубликовал топ наиболее любимых 
в Латвии брендов, в котором многолетний лидер 
Вентспилс уступил свой трон Сигулде, отодвинув-
шись на второе место. К тому же, к результатам 
Вентспилса вплотную приблизились показатели 
Юрмалы и Лиепаи. 

Чем можно объяснить такое падение? Причин тому 
несколько. Если несколько лет назад Вентспилс лиди-
ровал в реализации современных маркетинговых 
кампаний и инноваций, а также делал первые шаги 
в маркетинговой коммуникации, то сегодня ситуация 
существенно изменилась: заметно возросло количе-
ство городов, которые, особенно в последние два-
три года, значительно выросли в своих проявлениях 
маркетинговой коммуникации. Вся Латвия оцифрова-
на, включая совсем небольшие самоуправления. Для 
этого требуются финансовые ресурсы, однако совсем 
не нужно выкидывать десятки тысяч евро на различ-
ные кампании, этого можно добиться и при помощи 
намного более скромных средств. 

Kак рассказали «Ventspilnieks.lv» представители 
отрасли, в обстоятельствах все возрастающей конку-

ренции очень важно быть активными, а не почивать на 
лаврах. Должна увеличиваться амплитуда роста. Да, 
Вентспилс активно позиционирует себя в социальных 
сетях, но они используются не полностью: стратегия 
города продолжается так, как делали это пять, десять 
и более лет назад – главным образом, акцентируются 
достижения и могущественность. Сигулда значитель-
но опережает наш город в коммуникации. Пару лет 
назад она кардинально изменила свой бренд – новое 
лого города, мотив и перестройка стратегии, начиная 
с самых основ. Сегодня для жителей Сигулды тесная 
связь с самоуправлением именно в цифровом контек-
сте является понятной, обыденной. Например, через 
социальную сеть «Фейсбук», где индивид чувствует 
отношение к себе как к человеку, который важен для 
Сигулды, ощущает свою принадлежность к городу. 
Как отмечает мэр Сигулды Угис Митревицс, именно 
скорость, мощность и охват коммуникации соцсетей 
определяют их влияние как стратегического инстру-
мента в продаже преимуществ города. И у Сигулды 
есть свое мобильное приложение, которого нет у 
Вентспилса. «Мощность коммуникации через такое 
приложение помогает городскому руководству и пла-
нированию находиться в тесной связи с пользовате-
лями соцсетей, таким образом, все смотрят на разви-
тие города через общую призму». Нехватка подобной 
общности – существенный фактор, который тормозит 
более успешный рост и популярность в обществе, а 
особенно – больший отклик со стороны самих вент-
спилчан, коммуникацию с которыми нужно строить на 
новой основе. 

Вентспилс отдал Сигулде титул 
самого любимого города Латвии 

Саму по себе 
экологическую 

договоренность можно только приветствовать, если 
бы, во-первых, не было предыстории заключения 
этого договора, и, во-вторых, не имело бы место неже-
лание думы информировать оппозиционных депута-
тов об условиях заключения соответствующего дого-
вора и связанных с ним документах.  

«ДОБРОВОЛЬНО-ПРИНУДИТЕЛЬНЫЕ» 
ПОЖЕРТВОВАНИЯ, СУДОПРОИЗВОДСТВО  
И ПРИМИРЕНИЕ 

В 2017 году VNT и Вентспилсская дума были вовле-
чены в правовой спор по поводу прекращения догово-
ра, заключенного 19 сентября 2003 года между думой 
и VNT о транспортировке нефти и нефтепродуктов по 
территории города. Упомянутый договор предполагал: 
Вентспилсская дума соглашается, что VNT в городе 
переваливает опасные вещества, а предприятие за 
это перечисляет думе на нужды социальной инфра-
структуры один миллион евро в год плюс процент от 
прогнозируемых доходов. До самого 2015 года, когда 
предприятие VNT решило в одностороннем порядке 
прервать этот «добровольно-принудительный» дого-
вор, предприятие уже перечислило думе более 13,7 
млн евро. Как весной 2016 года прозвучало в пере-
даче LTV «de Facto», предприятие заявило думе, что 
прежние платежи считает пожертвованиями, которые 
оно больше не может позволить себе, так как сталки-
вается с различными препятствиями. На предприя-
тии журналистам пояснили, что VNT все еще готово 
жертвовать деньги на отдельные благотворительные 
проекты, однако от сотрудничества с думой никаких 
преимуществ терминал больше не имеет. Наверное, 
излишним будет напоминать, что вскоре после этого 
одна за другой стала появляться информация о невы-
носимом запахе нефти в Вентспилсе… 

В 2015 году VNT информировало Вентспилсскую 
городскую думу о своих планах по установке стацио-
нарного оборудования для сбора паров стоимостью 
5 миллионов евро, однако, в соответствии с инфор-
мацией в публичном пространстве, предприятие регу-
лярно сталкивалось с различными препятствиями со 
стороны учреждений Вентспилсской городской думы. 
На этом фоне состоялся судебный процесс о преры-
вании упомянутого договора от 2003 года, а решением 
Административного суда Лиепайского дома правосу-
дия от 21 июня 2017 года судопроизводство было пре-
кращено и, как сказано в опубликованной на домашней 
странице Вентспилсской думы информации, «VNT, в 
зависимости от успеха его коммерческой деятельности 
и возможностей развития, взяло на себя обязатель-
ство до 2025 года финансово поддерживать планиру-
емые Вентспилсской городской думой мероприятия в 
связи с улучшением социальных условий для жите-
лей Вентспилса, охраной здоровья, благоустройством 
административной территории Вентспилса и развити-
ем инфраструктуры, образовательными, культурными 
мероприятиями, а также мероприятиями, связанными 
с популяризацией спорта и здорового образа жизни и 
их доступности для более широкого круга общества, 
развитием туризма, проектами по охране окружающей 

среды и развитием коммерческой деятельности на 
территории Вентспилса». Звучит хорошо, но можно ли 
это назвать экологическим соглашением в понимании 
Закона об охране окружающей среды? 

ЧТО СКРЫВАЮТ ОТ ОППОЗИЦИОННЫХ  
ДЕПУТАТОВ? 

Оппозиционные депутаты на заседаниях думы не раз 
обращались с просьбой, чтобы их обеспечили инфор-
мацией о документах, которые связаны с отношения-
ми думы с VNT, об обязательствах, которые еще имеют 
силу или были актуальными ранее, осуществленных 
платежах, а также прерванных и восстановленных дого-
ворах. В свою очередь, Янис Витолиньш отметил, что, 
поскольку это касается деятельности VNT, дума обрати-
лась с данным вопросом на предприятие. Подписанный 
исполнительным директором А. Абеле ответ не вызвал 
удивления. А именно, VNT призвало обеспечить огра-
ниченный доступ к информации, связанной с догово-
ром и содержащей коммерческую тайну, а затем сле-
дует упомянутое в начале нашей статьи перечисле-
ние (которое позднее стало экологическим соглашени-
ем) мероприятий, которые VNT, как долголетний пар-
тнер Вентспилсской думы, будет финансово поддержи-
вать… По сути, до сего момента нет ясности, на какие 
конкретно мероприятия по охране окружающей среды 
или прочие (если не считать 1500 eвро на Праздник 
моря) эти 2,5 млн были израсходованы. 

Нужно отметить, что, в соответствии со сказанным 
в ревизии ГК, Юридическое бюро Сейма ЛР выразило 
точку зрения, что целью статьи 14-й закона «О предот-
вращении конфликта интересов в деятельности госу-
дарственных должностных лиц», которая предполагает 
ограничение сбора и принятия пожертвований, помимо 
всего прочего, является защита частных лиц от возмож-
ного принуждения к внесению пожертвований… 

НА САМОМ ЛИ ДЕЛЕ САМОУПРАВЛЕНИЕ  
ПРОСТО ОШИБЛОСЬ? 

Тем временем ГК пришел к выводу, что самоу-
правление не указало эти платежи (2,5 млн евро) в 
соответствующей части доходов бюджета, в резуль-
тате чего существует риск неверной классифика-
ции информации, включенной в бюджетные отчеты. 
Также, если оценивать полученные от терминала 
финансовые средства с точки зрения Закона об охра-
не окружающей среды, то нет уверенности в том, что 
полученные средства были израсходованы в соответ-
ствии с требованиями закона, а также в том, что раз-
мер платежей был обоснованным. Поэтому для изуче-
ния сделки потребуется разъяснение от Министерства 
охраны окружающей среды и регионального разви-
тия. ГК указал, что, учитывая противоречивую инфор-
мацию о сделке самоуправления с предприятием, 
возникает риск того, что самоуправление получало 
пожертвования, не соблюдая законные ограничения, 
либо неверно классифицировало доходы в годовом 
отчете. Поэтому вопрос передан на рассмотрение в 
БПБК, а Министерство финансов должно будет объ-
яснить, допустимо ли так указывать эти доходы в бюд-
жетных отчетах или, возможно, необходимо усовер-
шенствовать классификацию доходов. 

 Окончание. Начало на 1 стр.
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сий диоксида углерода – достигнута не 
будет. Вентспилсская городская дума 

тогда ответила, что это замечание в ревизионном докладе Госконтроля не 
соответствует действительности и является тенденциозным. 

Еще 10 миллионов евро были получены из финансирования структурных 
фондов, выделенного культурно-образовательным учреждениям, а полто-
ра миллиона – из так называемых депутатских квот. Само Вентспилсское 
самоуправление вложило в этот объект сравнительно небольшие средства. 

Всего в строительство Вентспилсской музыкальной школы с функцией 
концертного зала вложен 31 миллион евро. Для сравнения: лиепайский 
восьмиэтажный комплекс «Большой янтарь» обошелся в 38 миллионов 
евро, на строительство сданного в эксплуатацию в 2013 году Латгальского 
посольства «Gors» в свое время было израсходовано немногим более 
18 миллионов евро, строительство открытого в 2014 году Видземского 
регионального концертного зала «Цесис» стоило неполных 14 миллио-
нов евро. 

Уходящее правительство выделило 
Вентспилсской музыкальной школе 
дополнительно почти 700 тысяч евро
 Окончание. Начало на 1 стр.

Союз зелёных и крестьян на время работы 13-го Сейма продлил 
договор с руководимой Айваром Лембергсом партией   “Latvijai un 
Ventspilij” («Латвии и Вентспилсу»). СЗК проинформировал, что воз-
обновление соответствующего договора – это обычная практика 
между выборами и тем временем, когда соберётся новый Сейм. Также 
будет возобновлён и договор с Лиепайской партией. 

Партия «Латвии и Вентспилсу» 
продолжит сотрудничество  
с СЗК и впредь

До сих пор сотруд-
ничество СЗК 
с «Латвии и 
Вентспилсу» было 
достаточно выгод-

ным. Руководимая А. Лембергсом 
партия присоединилась к СЗК перед 
выборами в 9-й Сейм, и зелёные и 
крестьяне получили 18 мест в парла-
менте. Перед выборами в 10-й Сейм 
к ним присоединилась и Лиепайская 
партия, и в результате – 22 депутат-
ских места в Сейме. На выборах 
11-го Сейма объединённый список 
партий получил только 13 мест в пар-
ламенте, а на выборах 12-го Сейма 
– 21, и именно эта партия и фор-
мировала правительство. Однако 
на выборах в 13-й Сейм объедине-
ние СЗК, «Латвии и Вентспилсу» 
и Лиепайской партии пережило 
серьёзный крах, получив только 11 
мест в парламенте, и основательно 
испортило репутацию.  Мы уже писа-
ли, что тяжелое падение популярно-
сти СЗК было даже в одном из глав-
ных бастионов партии – в Курземе, и 
именно – в Вентспилсе, откуда идут 
два главных долголетних лидера в 
кандидаты и представители мест-
ной партии “Латвии и Вентспилсу». 
И хотя в общем зачете в Вентспилсе 
победил СЗК, всё же политическая 
сила получила рекордно низкую под-
держку.  В Вентспилсе наблюдалась 
третья самая низкая активность 
избирателей среди латвийских горо-
дов республиканского значения, и 
по сравнению с предыдущими выбо-
рами в Сейм поддержка зелёных и 
крестьян в Вентспилсе была на 2/3 
ниже.  Политические наблюдатели и 
эксперты после выборов высказали 
версии, что, возможно, в Вентспилсе 
начался закат на политической 
сцене Латвии политиков, находив-
шихся долгое время у власти.  

К тому же об ожидаемом выхо-
де из «Латвии и Вентспилсу» 
сообщила одна из «локомотивов» 
списка СЗК – министр финансов 
Дана Рейзниеце – Озола, уча-
стие которой в партии «Латвии и 
Вентспилсу» оценивалось как один 
из факторов, почему она в конце 
прошлого года не получила долж-
ность президента Еврогруппы.  
Президент общества Eiropas 
Kustības Latvijā (Европейское дви-
жение в Латвии) Андрис Гобиньш 
тогда высказался, что именно из-за 
“фактора Лембергса» шансы Даны 
Рейзниеце – Озолы стать прези-

дентом совета министров финансов 
ЕС или Еврогруппы очень низкие. 
«Никто в ЕС не хочет быть зависи-
мым от друзей президента России 
Владимира Путина, которые есть 
в СЗК и в лице Айвара Лембергса 
в прямом или переносном значе-
нии.  Связи там очень сильные, 
и это то, что очень снижает веро-
ятность Рейзниеце – Озолы полу-
чить эту должность.   Не идёт на 
пользу никакого вида тень сомне-
ний в независимости и способно-
сти думать самостоятельно», ска-
зал тогда президент общества.  
Как бы то ни было, но сама Дана 
Рейзниеце – Озола планы о выхо-
де из «Латвии и Вентспилсу» не 
скрывает. 

Правда, от «Латвии и Вентспилсу» 
в Сейме от фракции СЗК будут 
работать депутаты Гундарс Даудзе 
и Янис Вуцанс, которые оба явля-
ются опытными политиками и «дол-
гожителями» в политике. Гундарс 
Даудзе начал свою карьеру в 
Вентспилсской городской думе как 
заместитель председателя комис-
сии здравоохранения, в партию 
«Латвии и Вентспилсу» вступил в 
2001 году. Был избран в 9-й, 10-й 
и в 12-й Сейм, был и председате-
лем Сейма, и товарищем предсе-
дателя Сейма. Работал руководите-
лем канцелярии президента страны 
Андриса Берзиньша. В свою оче-
редь Янис Вуцанс в 2005 и 2009 
гг. был избран в Вентспилсскую 
думу от списка партии «Латвии и 
Вентспилсу», был депутатом 10-го, 
11-го и 12-го Сейма, а также в долж-
ности товарища председателя 
Сейма Солвиты Аболтини вместо 
Гундарса Даудзе, когда тот стал 
руководителем канцелярии прези-
дента государства.   

Как сообщается, согласно ска-
занному А. Лембергсом дого-
вор о сотрудничестве «Латвии и 
Вентспилсу» с СЗК предусматри-
вает главные направления сотруд-
ничества, например, в сфере охра-
ны здоровья, науки и образования. 
В договоре о сотрудничестве упо-
мянуто, что необходимо способ-
ствовать интеграции в Европейский 
Союз, не уменьшая суверенных 
прав Латвийского государства, а 
также, хотя до сих пор никто об 
этом не говорил, но в этом договоре 
упомянуто, что необходимо начать 
интеграцию Латвии в военно-про-
мышленный комплекс НАТО. 

БПБК оценит 2,5-миллионную сделку VNT с Вентспилсской думой
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В его песне 
отразилось столетие
В преддверии больших 
праздников принято 
приводить в порядок не 
только воспоминания, но 
и все, что нас окружает. 
Вентспилчанка Бирута 
Линденберга решила 
обратиться к семейному 
альбому, который редко 
достается с полки. Ее 
отец Анджс Полис начал 
заполнять этот альбом 
в 1926 году. Тогда он 
служил в составе Латвийской армии в лиепайской 
Каросте. Между страничек Бирута обнаружила вы-
резку из газеты «Падомью яунатне» сорокалетней 
давности, в которой упоминается имя отца, а на 
фото военного оркестра она разглядела и его лицо. 
В тексте рассказывается о событиях в Москве 
ровно сто лет назад, в которых принимал участие 
и Анджс Полис как музыкант оркестра латышских 
стрелков. 

Есть популярное выражение: трудно завоевать первое место и достичь самого высо-
кого уровня, но еще сложнее удержать планку и защитить лидерские позиции. В 
последнее время это в самом прямом смысле можно отнести к Вентспилсу, а точ-
нее, к самоуправлению, которое этим летом словно кто-то сглазил – один за дру-
гим опросы свидетельствуют о нехарактерном падении оценки образа города… 
Нельзя сказать, что мы сами больше не любим место, в котором живем. Не хочет-
ся верить и в то, что нас стали любить меньше. На самом деле, возможностей ста-
новится все больше, а конкуренция за симпатии фанов города – все более выражен-
ной. Время, когда можно было почивать на лаврах и радоваться, что старая тактика 
опять сработала, прошло. И теперь мы начинаем пожинать плоды. С чего начать?

БЫЛО ОПАСНО 
ГОРДИТЬСЯ

«Наверное, я сама, 
подчинившись инстинкту 
самосохранения, положи-
ла эту вырезку под облож-
ку как потенциально опас-
ную. Латышскими красны-
ми стрелками официаль-
ная власть тогда дозволя-
ла гордиться. Но если бы 
кто-нибудь копнул глубже 
и узнал, что отец служил 
и в армии независимой 
Латвии, а позднее в елгав-
ской полиции, затем был 
младшим лейтенантом в 
латышском легионе СС в 
Лиепае?» Бирута вспоми-
нает, что ее мужу, судо-
вому механику Элмарсу 
Линденбергсу в советские 
годы запрещалось рабо-
тать на больших рыболо-
вецких траулерах, кото-
рые иногда заходили и в 
зарубежные порты. И толь-
ко потому, что у него род-

ственники жили в Швеции 
и Канаде. Страшно поду-
мать, что было бы, если бы 
кто-то шепнул: его свекр 
– легионер… 

«Мой красивый и силь-
ный отец умер после 
Второй Мировой войны, во 
время которой он потерял 
здоровье. Мне тогда было 
всего двенадцать лет, из 
которых вместе мы пробы-
ли, может, лишь половину 
времени, служебные дела 
нельзя было отложить и в 
выходные, не говоря уже о 
военном времени. Будучи 
от природы веселым и 
открытым, в послевоенные 
годы мне и старшей сестре 
Илге он мало рассказывал 
о пережитом в годы окку-
пации. Kак многие тогда, 
наверное, боялся, что по 
наивности мы расскажем 
кому-нибудь об услышанном  

«Ventspilnieks.lv» уже писала о нескольких таких опросах. 
Например, только что завершилось голосование среди жите-
лей, в котором по трем категориям определялись самые дру-
жественные для семей самоуправления Латвии. Среди горо-
дов республиканского масштаба после разочарования, пере-

житого в прошлом году, в этом году Вентспилс испытал еще 
более тяжелое поражение и не попал даже в тройку лучших 
городов, а значит, не дошел до финала.  

Настоящее фиаско город пережил в организованном наци-
ональной авиакомпанией «airBaltic» интернет-голосовании, 

Уходящее правительство на этой неделе принимало 
решение о перераспределении более чем десяти мил-
лионов евро на различные цели из тех средств, которые 
министерства в этом году не израсходовали. Самые 
значительные суммы были разделены между програм-
мами Министерства благосостояния, однако и объ-
екты, находящиеся в ведении Министерства культу-
ры, не обделены. Всего решено выделить 1,1 милли-
он евро Вентспилсской музыкальной средней школе, 
Лиепайской средней школе музыки, искусств и дизайна, 
Национальной средней школе искусств и Рижской сред-
ней школе дизайна и искусства. Вентспилсской музы-
кальной школе досталась львиная доля из этой суммы 
– почти 700 тысяч евро. 

Уходящее правительство выделило 
Вентспилсской музыкальной школе 
дополнительно почти 700 тысяч евро

Р ук оводитель 
Отдела по свя-
зям с обще-
ственностью 
Министерства 

культуры Лита Кокале про-
информировала, что учеб-
ный процесс центра ком-
петенций профессиональ-
ного образования (ЦКПО) 
«Вентспилсская музыкаль-
ная школа» с 2014 года обе-
спечен в четырех зданиях, и 
для начала работы школы в 
новом концертном зале на 
приобретение необходимо-
го инвентаря для камерно-
го оркестра и музыкальных 
инструментов выделено 690 
315 eвро.

В свою очередь, осталь-
ные созданные в культур-
но-образовательной систе-
ме ЦКПО получили значи-
тельно меньше. Для того 
чтобы обеспечить безопас-
ность воспитанников, работ-
ников школы, педагогов и 
посетителей, в двух здани-
ях ЦКПО «Лиепайская сред-
няя школа музыки, искусств 
и дизайна» проводятся 
ремонтные работы. На лик-
видацию дефектов, обнару-
женных в ходе технической 
проверки, а также на сроч-
ные работы по перестройке 
и восстановлению выделе-
но 314 600 eвро. На ремонт 

подъезда структурной еди-
ницы ЦКПО «Национальная 
школа искусств» – 
Музыкальной школы имени 
Эмиля Дарзиня и восста-
новление декоративной 
обшивки фасада и теплои-
золяции в Рижской хорео-
графической школе выде-
лено 104 431 eвро. ЦКПО 
«Рижская школа дизайна и 
искусства» сможет получить 
на приобретение лицензий 
на компьютерные програм-
мы для обеспечения учеб-
ного процесса 50 000 eвро.

Щедрость уходящего пра-
вительства в отношении 
Вентспилсской музыкаль-
ной средней школы удивле-
ния не вызывает. Напомним, 
что 15 миллионов евро из 
денег, выделенных на стро-
ительство Вентспилсской 
музыкальной школы, при-
влечены из средств ЕС, 
предусмотренных на умень-
шение парникового эффек-
та. Государственный кон-
троль уже год назад ука-
зал, что в случае присво-
ения Вентспилсской музы-
кальной школе средств на 
уменьшение парниково-
го эффекта цель, на кото-
рую эти деньги предусмо-
трены, – сокращение эмис-

Вентспилс отдал Сигулде титул 
самого любимого города Латвии 

в котором были определены 14 латвийских городов, назва-
ния которых будут украшать новые самолеты «Airbus A220-
300». В голосовании участвовали 76 официально признанных 
в Латвии городов. Голосовать мог 
любой житель – как проживающий в  Окончание на 3 стр.

Госконтроль (ГК) обратился в Бюро по предотвращению и 
борьбе с коррупцией (БПБК) и Министерство финансов с 
требованием оценить сделку между Вентспилсским само-
управлением и ООО «“Ventspils nafta” termināls» (VNT) 
на сумму 2,5 млн евро, отмечено в ревизии ГК по пово-
ду отчета 2017 г. о выполнении госбюджета и бюджетов 
самоуправлений.  

БПБК оценит 
2,5-миллионную  
сделку VNT  
с Вентспилсской думой

Н есмотря на 
то что и в кон-
солидирован -
ном отчете 
Вентспилсского 

самоуправления за 2017 год 
перечисленные думе пред-
приятием «“Ventspils nafta” 
termināls» средства в разме-
ре более 2,5 млн евро заре-
гистрированы как пожертво-
вание, самоуправление эти 
доходы пожертвованием не 
считает. Такую точку зрения 
самоуправление выразило, 
когда ревизия ГК констати-
ровала: прием упомянутого 
пожертвования нарушил тре-
бования закона «О предот-
вращении конфликта интере-
сов в деятельности государ-
ственных должностных лиц». 
А именно, VNT в понимании 
данного закона не является 
незаинтересованным лицом, 
а значит, дума от этой ком-
пании не имела права прини-
мать пожертвования.  

НА КАКИЕ ЦЕЛИ БЫЛИ  
ПРЕДУСМОТРЕНЫ  
2,5 МЛН?

Согласно информации, пре-
доставленной Вентспилсской 
думой, деньги планировалось 
направить на мероприятия по 
улучшению социальных усло-
вий и охраны здоровья жите-
лей, благоустройство города 
и развитие инфраструктуры, 
культурные, образовательные 
мероприятия, а также меро-

приятия, связанные с популя-
ризацией спорта и здорового 
образа жизни и их доступно-
сти для более широкого круга 
общества, развитие туризма, 
проекты по охране окружаю-
щей среды и развитие ком-
мерческой деятельности, 
а также на Праздник моря. 
Однако во время ревизии 
ГК дума свои комментарии 
немного подкорректировала 
и заявила, что «заключенный 
договор не является догово-
ром о пожертвовании, и пла-
теж, сделанный на основании 
этого документа, не являет-
ся пожертвованием.  Договор 
является добровольным эко-
логическим соглашением, 
которое регламентируется 
Законом о защите окружаю-
щей среды». В свою очередь, 
в соответствии с Законом о 
защите окружающей среды 
деньги можно израсходо-
вать на обеспечение требо-
ваний по защите окружаю-
щей среды, и, как пояснила 
Госконтролю Вентспилсская 
дума, упомянутый договор 
связан с тем, что «доброволь-
но были взяты на сея обяза-
тельства в интересах окру-
жающей среды, в том числе, 
компенсация вреда, наноси-
мого ей». Очевидно, что в 
этом уточнении прежние цели 
использования пожертвова-
ния изменились.  
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